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ACTA DE SESSIÓ DEL PLE DE L'AJUNTAMENT
03 / 2023

ASSISTENTS

Alcaldessa–presidenta:
ROIGÉ PEDROLA, MERITXELL

Regidors i regidores:
ABELLÓ GINER, MARGARITA
ALBACAR DAMIAN, MIQUEL ÀNGEL
ARNAU CASTRO, SERGI
BEL GUERRERO, DOLORS
BEL HOMEDES, JAUME
CABALLÉ TUDÓ, MARIA PILAR
ESPUNY VIDAL, CINTA
FAURA SANMARTÍN, XAVIER
JORDAN FARNÓS, JORDI
MARTORELL LLUESMA, JOAQUIM
PEPIÓ HERRANDO, FRANCISCO (SISCO)
PIÑOL MELICH, ÀNGEL
RIMA GILABERT, JOSEP
RIPOLL CASTELLÓ, MÒNICA
RUPÉREZ MONREAL, SÒNIA
SAPORTA CANO, FERNANDO
TOMÀS AUDÍ, DOMINGO 
VALDÉS GARCÍA, ESTEFANÍA
VALLESPÍ CERVETO, FRANCESC
VIÑA ARIÑO, MARIA JESÚS

Secretari accidental:
CHAVARRIA ESPUNY, JOSEP ANTONI 

Tortosa, essent les divuit hores del dia sis de març
de dos mil  vint-i-tres,  prèvia convocatòria girada a
l'efecte,  es  reuneixen  en  primera  convocatòria  al
Saló  de  Sessions  de  la  casa  consistorial,  els
membres de l'Excel·lentíssim Ajuntament de Tortosa
que al marge es relacionen, a l’objecte de realitzar
sessió ordinària sota el següent

ORDRE DEL DIA

I. PART RESOLUTIVA

SECRETARIA

01 – Aprovació, si s'escau, de la següent acta:

• Ordinària 02/2023, de 06 de febrer.

SERVEIS CENTRALS

02 –  Dictamen de proposta d’acord d’aprovació de la declaració d’especial interès o utilitat municipal,
relativa a diverses construccions, instal·lacions o obres i de l'atorgament de la corresponent bonificació en
la quota tributària de l’impost sobre construccions, instal·lacions i obres.

PROPOSTES GRUPS MUNICIPALS 

03 – Proposta del grup municipal Partit dels Socialistes de Catalunya–Candidatura de Progrés per estudiar
la viabilitat de la creació d’un servei de transport i acompanyament nocturn.

04 – Proposta del grup municipal Partit dels Socialistes de Catalunya–Candidatura de Progrés amb motiu
del 8 de març, Dia Internacional dels Drets de les Dones.
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05 – Proposta del grup municipal Candidatura d’Unitat Popular Tortosa–Alternativa Municipalista en suport
a la vaga del 8M.

06 – Proposta del grup municipal Candidatura d’Unitat Popular Tortosa–Alternativa Municipalista per una
fiscalització del contracte de neteja viària i recollida de residus urbans.

07 –  Proposta  dels  grups  municipals  Movem  Tortosa–Movem  Terres  de  l’Ebre–En  Comú  Guanyem  i
Esquerra  Republicana  de  Catalunya–Tortosa  Sí–Acord  Municipal  per  instar  a  l’ampliació  de  l’Arxiu
Comarcal del Baix Ebre. 

08 –  Proposta  del  grup  municipal  Movem  Tortosa–Movem  Terres  de  l’Ebre–En  Comú  Guanyem  per
impulsar la candidatura de Tortosa a Patrimoni de la Humanitat per la Unesco.

09 – Proposta  del  grup  municipal  Ciutadans–Partido  de  la  Ciudadanía  per  demanar  la  millora  dels
aparcaments de l’Hospital Verge de la Cinta.

10 – Proposta del grup municipal Ciutadans–Partido de la Ciudadanía per demanar la implantació d’un pla
de xoc de millora de la neteja i planificació estricta del servei amb informació a la ciutadania.

11 – Proposta del grup municipal Esquerra Republicana de Catalunya–Tortosa Sí–Acord Municipal per una
il·luminació en clau feminista a Tortosa.

II. PART NO RESOLUTIVA

12 – Dació de compte dels extractes dels acords adoptats per la Junta de Govern Local i  resolucions
d’Alcaldia:

a) Extractes Junta de Govern Local:

- 06/2023, de 23/01/2023 – ordinària.
- 07/2023, de 30/01/2023 – ordinària.
- 08/2023, de 06/02/2023 – ordinària.
- 09/2023, de 08/02/2023 – extraordinària i urgent.
- 10/2023, de 13/02/2023 – ordinària.

b) Resolucions de l’Alcaldia:

- De la 4039/2022 a la 4534/2022.

13 – Informes de l’Alcaldia. 

14 – Control dels òrgans de la corporació:

a) Mocions.
b) Precs.
c) Preguntes.

*-*-*

Intervenció de la Sra. Alcaldessa

“Bona tarda. Iniciem el ple corresponent al mes de març, i en primer lloc, com a Ajuntament de Tortosa, i
en nom, suposo que de tots els que avui som aquí, al plenari, vull fer arribar el nostre condol, per part de
l’Ajuntament de Tortosa, als familiars dels joves que ahir van patir un greu accident, amb tres persones,
tres joves morts al poble del Perelló. I evidentment, també fer arribar a més a més de les seues famílies,
també el nostre condol al poble de Camarles, que estan passant un molt mal moment.»

*-*-*
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La Presidència declara oberta la sessió i procedeix a tractar els punts inclosos a l'ordre del dia:

I. PART RESOLUTIVA

SECRETARIA

01 - APROVAR, SI S'ESCAU, LA SEGÜENT ACTA:

• Ordinària 02/2023, de 06 de febrer.

*-*-*

El  consistori,  per  unanimitat  de tots els  membres presents a la  sessió,  acorda aprovar-la  i  ordenar la
transcripció al llibre d’actes. 

SERVEIS CENTRALS

02 -  DICTAMEN DE PROPOSTA D’ACORD D’APROVACIÓ DE LA DECLARACIÓ D’ESPECIAL INTERÈS O UTILITAT
MUNICIPAL, RELATIVA A DIVERSES CONSTRUCCIONS, INSTAL·LACIONS O OBRES I DE L'ATORGAMENT DE LA
CORRESPONENT  BONIFICACIÓ  EN  LA  QUOTA  TRIBUTÀRIA  DE  L’IMPOST  SOBRE  CONSTRUCCIONS,
INSTAL·LACIONS I OBRES.

Per  l’alcaldessa,  Sra.  Meritxell  Roigé  i  Pedrola,  es  presenta  i  se  sotmet  a  debat  del  Ple  el  següent
assumpte:

«Vistes les sol·licituds de bonificació de la quota tributària de l’Impost sobre construccions, instal·lacions i
obres, formulada pels contribuents que més endavant es relacionen en l’ annex I del present acord.

Vistos els corresponents informes favorables, emesos pels Serveis Tècnics municipals, la referència del
qual s’inclou en l’annex I del present acord.

Atès allò que disposa l’article 103.2.a) del Reial decret legislatiu 2/2004 de 5 de març,  pel que s’aprova el
text refós de la Llei reguladora de les hisendes locals.

Atès  allò  que  preveu  l’article  7è.  de  l’Ordenança  Fiscal  núm.  I-4,  reguladora  de  l’Impost  sobre
construccions, instal·lacions i obres, de l’Ajuntament de Tortosa que regula la possibilitat, prèvia sol·licitud
de la persona interessada, d’atorgament d’una bonificació potestativa quan  en una obra, construcció o
instal·lació hi concorrin determinades circumstàncies socials, culturals, històrico-artístiques, o de foment de
l'ocupació.

Considerant que en la sol·licitud de bonificació informada favorablement, inclosa en l’annex I del present
acord, hi concorren les circumstàncies, indicades en l’article 103.2.a) del Reial Decret Legislatiu 2/2004,
de 5 de març, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei reguladora de les hisendes locals.

De conformitat amb el dictamen de la Comissió Informativa Serveis Centrals, emès en sessió de 28 de
febrer de 2023.

Al Ple d’aquest Ajuntament es proposa adoptar el següent ACORD:

Primer.- Declarar  d’especial  interès o utilitat  municipal  les obres,  construccions o instal·lacions que es
relacionen en l’annex I del present acord.

Segon.- Concedir la bonificació de la quota tributària de l’Impost sobre construccions, instal·lacions i obres,
als contribuents que es relacionen en l’annex I del present acord.

Tercer.- Notificar el present acord als contribuents relacionats, indicant-los-hi els recursos pertinents.
Tortosa, 28 de febrer de 2023.
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Annex I 

Expedient NIF/CIF Cognoms i noms/Raó Social
Expedient/Ubicació /Descripció

Obra Informe Bonificació

  2022-GIN-G0402-000003  Y4723302J   THOMAS LEPKE
  2022-IMA-M0401-000346
  C/ Sant Blai, 10 1r
  Reforma de cuina

Favorable 90%

2022-GIN-G0402-000005 X5076767T   WAHIDUR RAHMAN
  2021-IMA-M0401-000572
  Pujada de Sant Francesc, 30
  Reforma de cuina i bany

Favorable 90%

2022-GIN-G0402-000047 X5076767T   WAHIDUR RAHMAN
  2022-IMA-M0401-000417
  C/ Ciutat, 2 2n-3ª
  Reforma de cuina, bany i menjador

Favorable 90%

2022-GIN-G0402-000049 H55658785   CTAT. PROP. MONTCADA 11
  2022-IMA-M0401-000373
  C/ Montcada, 11
  Arranjaments de façanes posteriors

Favorable 90%

2022-GIN-G0402-000059 H43877471
  CTAT. PROP. PASSATGE    
  FRANQUET ESC. 2

  2022-IMA-M0401-000531
  Passatge Franquet, 2
  Arranjament de xarxa de sanejament

Favorable 90%

2022-GIN-G0402-000060 39991314H   JOSEP ROLLAN ANOLL
  2022-IMA-M0401-000551
  C/ Ciutat, 18
  Arranjament de terrat

Favorable 90%

2022-GIN-G0402-000069 40913593C   MONTSERRAT SOLÉ CERVERA
  2022-IMA-M0401-000329
  Travessia Jerusalem, 30
  Ampliació d’habitatge

Favorable 90%

2023-GIN-G0402-000010 H43296789   CTAT. PROP. C/ TAULES VELLES, 2
  2020-IMA-M0401-000402
  C/ Taules Velles, 2
  Reforma de façana, mitgera i coberta

Favorable 90%

»

*-*-*

Intervenció de la Sra. Alcaldessa 

“Passaríem a Serveis Centrals. El dictamen de proposta d’acord d’aprovació de la declaració d’especial
interès o utilitat municipal, relativa a diverses construccions, instal·lacions o obres, i l’atorgament de la
corresponent bonificació en la quota tributària de l’impost sobre construccions, instal·lacions i obres. Té la
paraula el senyor Arnau.”

Intervenció del Sr. Arnau

“Sí. Bé, primer de tot,  sumar-nos a les paraules de condol de l’alcaldessa a les famílies i al  poble de
Camarles, per uns moments tan durs com els que estan vivint. 

I com sempre, reivindicar una llei d’amnistia que solucione la situació de les persones exiliades i les més
de 4.000 represaliades, perquè només a través de l’amnistia i  l’autodeterminació es podrà resoldre el
conflicte entre el poble català i l’Estat espanyol.

Dit això, votarem a favor del punt de l’ordre del dia.”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa

“Gràcies. Té la paraula el senyor Faura.”

Intervenció del Sr. Faura

“Gràcies, alcaldessa. Regidors, regidores. Simplement, alcaldessa, per sumar-nos al condol que vostè ha
fet extensiu en nom de l’Ajuntament de Tortosa, i per manifestar el nostre vot favorable al punt de l’ordre
del dia.”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa 

“Gràcies. Té la paraula el senyor Jordan.”

Intervenció del Sr. Jordan

“Gràcies. Regidors i regidores. També bona tarda a tothom. Evidentment, també sumar-mos des del Grup
Municipal de Movem Tortosa al condol a les famílies, a les amistats i a tot el poble de Camarles. 
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I amb relació al punt que anem a votar, evidentment, des del nostre grup votarem a favor, perquè pensem
que són importants estès bonificacions sobre construccions, instal·lacions i obres en una part del nucli
antic, però també volem recordar que aquí, al plenari, fa ja més d’un any es va aprovar una moció que va
presentar  el  nostre grup municipal,  no recordo si  era conjunta amb un algun altre grup municipal,  en
relació amb ampliar estès bonificacions al que seria tot el nucli antic i, per tant, no només a una part. I
també estudiar la possibilitat de fer-ho als nuclis antics del barri de Ferreries i del barri de Sant Llàtzer.

Per tant, recordar-ho i esperar que en el futur es puguen incloure estòs barris i  també els pobles que
queden fora d'estès bonificacions.”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa 

“Gràcies. Estem parlant de bonificacions, que totes elles avui estan al 90 per cent, per tant, el màxim. Però
en tot cas, com ja vam dir en el seu moment, anem a parlar-ne a les properes ordenances municipals que,
com saben, es produeixen al proper mes d’octubre.”

*-*-*

Sotmès l’assumpte a votació ordinària, el Ple de l’Ajuntament acorda aprovar la proposta per unanimitat,
cosa que suposa la majoria absoluta del nombre legal dels membres de la corporació.

PROPOSTES GRUPS MUNICIPALS

03  –  PROPOSTA  DEL  GRUP  MUNICIPAL  PARTIT  DELS  SOCIALISTES  DE  CATALUNYA–CANDIDATURA  DE
PROGRÉS PER ESTUDIAR LA VIABILITAT DE LA CREACIÓ D’UN SERVEI DE TRANSPORT I ACOMPANYAMENT
NOCTURN.

Se sotmet a debat del Ple la següent proposta subscrita pel Grup Municipal Partit  dels Socialistes de
Catalunya–Candidatura de Progrés: 

«Presentem  una  moció  que  vol  posar  l’accent  en  les  dones.  En  una  data  que  es  propera  a  la
commemoració del 8 de març, dia internacional de les dones.

Una data en la que continuem reivindicant moltes de les fites que a les dones ens queden per aconseguir
per poder dir que vivim en una societat en plena igualtat.

I entre estès fites està encara la de poder ser dona i sentir se segura en qualsevol espai i a qualsevol hora.

Malauradament les dones continuen sent el col·lectiu més afectat per esta xacra social que és la violència
masclista  i  que  es  manifesta  de  moltes  formes  (  agressions  verbals,  físiques  o  sexuals).  El  degoteig
d’agressions és constant i  com a representants públics estem obligats a posar tot el  nostre esforç en
prendre mesures encaminades a erradicar les.

Esta és una tasca que ens interpel·la també al conjunt de la societat i des de tots els àmbits.

A la ciutat de Tortosa i els seus pobles, així com l’entorn més proper, entenent com a proper en este cas la
veïna ciutat de Roquetes, no es disposa de transport públic nocturn amb l’excepció del servei que ofereixen
els taxis. 

Això motiva que si alguna persona necessita desplaçar-se, tant per oci com per feina, en una determinada
franja horària, i no disposa de vehicle privat, es vegi obligada a demanar el servei d’un taxi. 

Molt especialment aquesta situació afecta a col·lectius vulnerables com puguin ser les dones, dones que
moltes vegades surten o s’incorporen a la feina en hores intempestives. 

De tots i totes és sabut perquè en este Ple i en diferents mocions i declaracions institucionals hem posat de
manifest la sensació d’inseguretat que pateixen especialment les dones en determinades hores i realitzant
determinats recorreguts. 

Entenem que la franja horària en la que hi ha una major vulnerabilitat és la que es produeix entre les  22h i
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les 6h del matí, donat que el servei de bus urbà inicia el seu recorregut a les 6:45 h del matí i acaba a les
21:15h de la nit.

Des del Grup Municipal Socialista de Tortosa, entenem que en les hores de major vulnerabilitat pel fet de
ser de nit o que hi hagi menys gent i vehicles circulant per la via pública hem de poder oferir a les dones
que ho necessiten un suport per fer els seus desplaçaments de forma més segura i econòmica.

De fet esta és una proposta que fem amb la participació del sector del taxi de Tortosa. 

Per tot això proposem els següents : 

ACORDS 

1.- Demanar al govern municipal de Tortosa la creació d’un grup de treball que estudiï la situació i quantitat
de dones que potencialment es desplacen a les nits per motius de feina o oci. 

2.- Que el govern municipal, a través de la Mancomunitat Tortosa-Roquetes faci extensiu aquest estudi al
municipi de Roquetes. 

3.-  Valorar  la  possibilitat  de  subvencionar  a  aquestes  persones  en  un  20%  de  l’import  dels  seus
desplaçaments, previ establiment de requisits per a ser ne beneficiaria i quantificació econòmica de la
despesa que suposaria.

4.- Habilitar la ordenança que empari la seva aplicació i dotar de la partida pressupostaria necessària per
al seu finançament. 

5.- Traslladar aquests acords de forma telemàtica a les Associacions de Dones de la ciutat, EMD’S i pobles
de Tortosa, al Consell de Dones de la Ciutat, Federació d’AAVV de Tortosa, Ajuntament de Roquetes i al
servei de Taxi de Tortosa.»

*-*-*

Aquesta proposta es debat conjuntament amb les propostes dels punts 04 i 11.
Debat conjunt, votació per separat.

*-*-*

Intervenció de la Sra. Alcaldessa 

“Passem al següent punt de l’ordre del dia, propostes dels grups municipals. Proposta del Grup Municipal,
en este cas agrupem tres mocions, el punt número 3, el punt número 4 i el punt número 11 en un únic
debat. La proposta del Grup Municipal del Partit dels Socialistes de Catalunya – Candidatura de Progrés,
per estudiar la viabilitat de la creació del servei de transport i acompanyament nocturn; la proposta del
Grup Municipal Partit dels Socialistes de Catalunya - Candidatura de Progrés municipal, amb motiu del 8 de
març, Dia Internacional dels Drets de les Dones; i la proposta del Grup Municipal d’Esquerra Republicana
de Catalunya - Tortosa Sí - Acord Municipal, per una il·luminació en clau feminista a Tortosa.

Començarem per l’ordre d’entrada, per tant, té la paraula la senyora Bel.”

Intervenció de la Sra. Bel

“Gràcies, alcaldessa. Regidores i regidors. Permeteu-me també en està primera intervenció, com a Grup
Municipal del Partit dels Socialistes, expressar el nostre condol cap a les famílies d’estos joves que han
perdut la vida, i desitjar que el jove que està ingressat tinga el millor dels pronòstics. Malauradament, són
fets que mos colpixen a tots com a societat.

Dit això, un any més ens trobem a les portes del 8 de març, una jornada reivindicativa pel dret de les
dones, una jornada en la que continuem posant de manifest que tot i els avenços en matèria d’igualtat que
s’han anat produint, són moltes encara les desigualtats que les dones patim avui dia. 

Estòs dies sentirem parlar una vegada més de sostres de vidre, de desigualtat salarial, de dificultat per
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conciliar la vida familiar i laboral, de la infrarrepresentació de les dones en molts àmbits de la societat,
sobretot també en els àmbits de recerca i ciència; de la xacra, també, de la violència sexual o física, i les
agressions, que malauradament no paren; dels assassinats de dones a mans de les seues parelles. Des de
les institucions, hem de seguir treballant i legislant per erradicar totes estès situacions. No serem mai una
societat sana i lliure mentre estès desigualtats i violències no s’erradiquen. Necessitem del compromís,
però,  de tota la  societat,  i  també dels  homes compromesos en està  lluita.  Necessitem posar tots els
esforços en l’educació igualitària dels nostres infants, i necessitem, en definitiva, continuar treballant des
de les més petites accions, fins la legislació de drets fonamentals garantistes, per a què algun dia puguem
dir que som una societat d’iguals, basada en el respecte i el reconeixement cap a tots els membres que la
conformem.

A tal efecte, des del Partit dels Socialistes hem presentat dues mocions, on demanem compromisos per
treballar per la coeducació i la igualtat, impulsar campanyes de tolerància zero cap a la violència envers les
dones,  treballar  perquè  totes  les  empreses  on  puguem  incidir  d’alguna  manera  compten  amb  plans
d’igualtat,  instar  la  Generalitat  a  treballar  contra  la  bretxa  salarial,  situar  al  centre  de  la  política  el
reconeixement a les feines de cura i els treballs vinculats majoritàriament a les dones, impulsar programes
d’emprenedoria per a les dones, i treballar des de tots els àmbits de l’ajuntament amb mirada feminista.

En la segona moció, presentem una proposta més concreta per mirar d’estudiat la viabilitat d’un transport
nocturn de taxis subvencionat, que posi a l’abast de les dones que han de fer desplaçaments nocturns,
siga per feina o oci, un servei porta a porta que li permet circular amb la major seguretat, donat que els
serveis de transports públics té un horari acotat a determinades hores, i en les hores nocturnes, que són
les de major vulnerabilitat, no en tenim. 

Entenem està proposta com l’inici d’un debat de reflexió sobre la seguretat de les dones, en este cas, però
que podria ser ampliable també a altres col·lectius en determinades hores del dia, i que en este cas ho
relliguem amb la proposta  que ens presenta el  Grup Municipal  d’Esquerra Republicana,  sobre  un pla
d’il·luminació de la ciutat i els pobles de Tortosa, que hauria de suposar una major garantia de seguretat
per a les dones, que en determinats espais i moments de la nit poden sentir sensació d’inseguretat per
una manca d’il·luminació de l’espai públic.

Ja els avancem que els donarem suport, entenent que este és un pas més en està feina que hem de fer
com a institució pública per treballar per està igualtat efectiva entre homes i dones, i per posar barreres a
determinades  situacions  que  poden  posar  les  dones,  especialment,  en  situacions  de  vulnerabilitat.
Gràcies.”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa 

“Moltes gràcies. Té la paraula la senyora Viña.”

Intervenció de la Sra. Viña 

“Gràcies, alcaldessa. Regidores, regidors. Evidentment, com cada any, el 8 de març commemorarem el Dia
Internacional  de les Dones,  una data homenatge als moviments a favor  dels drets de les  dones i  de
reivindicació  per  continuar  fent  evidents  les  desigualtats  de  gènere.  Una  reivindicació  que  hauria
d’impregnar cada dia de l’any dins i fora de les administracions.

Cal exercir la corresponsabilitat des dels ajuntaments com a institucions més properes a la ciutadania, en
l’impuls de canvis que facin les ciutats més amables amb la ciutadania i amb la vida. I entre estòs canvis,
cal  treballar per  una ciutat segura i  lliure d’agressions sexuals,  a  través d’una revisió urbanística i  de
l’impuls de mesures a l’espai públic, actuant-hi a nivell preventiu. I dins d’esta prevenció, cal parlar de la
il·luminació urbana. 

Pel que fa a aquesta il·luminació, Tortosa compta amb una xarxa de punts de llum àmplia i desigual. Es
tracta d’una xarxa que pateix una greu manca d’uniformitat i múltiples dèficits de manteniment. Passejant
per Tortosa podem trobar molts punts amb una il·luminació que arriba a la vorera, que no és suficient, per
manca d’il·luminació o per mala distribució de les faroles respecte a l’arbrat.  Tot això sense tindre en
compte diferents llocs, com Voraparc, en què de forma recurrent es produïxen caigudes completes de la
il·luminació del carrer.

Tindre carrers i places foscos té greus implicacions per a la seguretat ciutadana, generant una sensació
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d’inseguretat, sobretot en les dones, en els xiquets i en les xiquetes, que convida a abandonar els carrers
poc o gens il·luminats a partir de determinades hores. Este fet es veu agreujat per la disminució de petits
comerços de la ciutat,  que amb la llum dels seus aparadors  complementen la il·luminació urbana.  La
il·luminació de la ciutat és una de les competències obligatòries que han d’assumir els ajuntaments, com
així queda establert en la diferent legislació. D’esta manera es determina el deure dels ajuntaments de
mantindre il·luminats els seus carrers i places, com un servei fonamental, amb la mateixa prioritat que
l’abastament d’aigua potable, la neteja viària o la recollida de residus o clavegueram.

Al ple ordinari de l’abril del 22 ja vam incidir en este aspecte de la perillositat de la manca d’il·luminació per
a xiquetes, xiquets i les dones, en el tram del camí de Tortosa a Amposta. Per estòs motius, els proposem
en este plenari posar totes les eines de què disposa l’ajuntament en el servei de la defensa dels drets de
les  dones,  i  lluitar  activament  contra  qualsevol  expressió  de  desigualtat,  discriminació  i  violència,  en
col·laboració amb les entitats de dones feministes de Tortosa, i elaborar un pla d’il·luminació de la ciutat i
els pobles amb què es resolguen els dèficits existents en diferents punts del municipi. Traslladar estòs
acords a les entitats de dones i feministes de Tortosa, i a la Federació d’Associacions de Veïns de Tortosa.

Per altra banda, compartim la sensibilitat de les dues mocions que mos proposa el Partit Socialista, en
demanar al govern municipal que es cree este grup de treball format per tècnics i participat pel consell de
dones, per estudiar la situació de quantitat de dones que potencialment es desplacen a les nits per motius
de  feina,  perquè  complemente  perfectament  la  nostra  moció.  Que  a  més  a  més,  a  través  de  la
mancomunitat  Tortosa  –  Roquetes  es  faça  extensiu  este  estudi  al  municipi  de  Roquetes.  Valorar  la
possibilitat de subvencionar estès persones en un 20 per cent l’import dels seus desplaçaments. 

I  pel  que fa a l’altra moció, també adoptem com a nostre el  compromís per treballar en l’avenç de la
societat cap a una igualtat real i rebutjant qualsevol retrocés en drets i llibertats per a les dones, treballant
en el  marc  de la  coeducació,  igualtat  laboral  i  conciliació  i  responsabilitats,  impulsant  campanyes de
tolerància zero o assegurant l’espai públic perquè sigui segur per a les dones. 

Per tant, donarem suport a les dues mocions que mos presenta el Partit Socialista. Gràcies.”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa 

“Gràcies. Té la paraula el senyor Arnau.”

Intervenció del Sr. Arnau

“Bé, gràcies. Voldríem començar amb una reflexió que ja vam fer al ple de l’any passat, en relació amb el
8M. Entenem que es tracta d’un error fer un debat conjunt de totes estès propostes, perquè precisament hi
ha propostes molt interessants que enriquixen el debat sobre la igualtat, i està manera de debatre les
mocions no li atorga el temps ni l’ordre necessari per a què es pose en valor totes estès mocions. Ja vam
assumir l’error l’any passat, natros hi vam estar d’acord, però enguany per això no hem volgut incorporar la
nostra moció en relació amb el 8M al debat conjunt.

Dit això, en relació amb la moció sobre l’acompanyament que presentava el PSC, entenem que es tracta
d’una moció molt encertada que pretén donar resposta a una necessitat no coberta a la nostra ciutat. El
punt  1 menciona el  consell  de dones.  Entenem que és important  dotar-lo  de contingut  i  de capacitat
d’incidència en les accions en clau d’igualtat que es puguen portar a terme a la nostra ciutat.  Ara fa
precisament un parell de setmanes es va convocar per primera vegada el consell de dones, i percebem que
no és l’objectiu que aquesta acció de donar-li més importància i incidència a les polítiques d’igualtat es
vulga portar a terme. Tant de bo ens equivoquem.

Hem proposat una modificació al punt 3, que no ha sigut acceptada pel PSC. Havíem demanat que es
bonifiqués  el  preu  del  bitllet  del  servei  d’acompanyament  fins  al  cost  que  podria  suposar  un  bitllet
d’autobús. No ho han acceptat. La pregunta seria: amb quin criteri fixen el 20 per cent de bonificació, i per
què este percentatge no és superior o inferior? Diguéssem que el nostre criteri seria que les persones que
hagin anat acompanyades paguen el mateix que els costaria un bitllet d’autobús, i entenem que seria el
més lògic.

En relació amb la segona de les mocions, la moció amb més declaració d’intencions en relació amb el 8 de
març, la moció està molt bé, però entenem que els plantejaments que fa el seu partit a nivell general
exclou moltes dones quant al posicionament en la llei trans, l’abolicionisme i la llei d’estrangeria. Malgrat
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que coincidim amb els plantejaments exposats en la moció, no podem obviar la deriva que ha pres el PSC-
PSOE en els últims anys. Han defensat un feminisme essencialista i de caire més punitiu, no ens agrada i
no el compartim, i no ho fem perquè precisament es tracta d’un feminisme que s’oblida i invisibilitza les
que estan més al marge, les que patixen més virulència en la precarització i la falta de drets.

En este sentit, interpel·lem directament al PSC perquè faci un canvi de rumb en els seus postulats, cap a un
feminisme pro drets, antiracista i transincloent, i que no dona dades ni possibilitats de captació a discursos
reaccionaris que pretenen utilitzar com a excusa els drets de les dones per a condicionar l’agenda política
de les institucions. Dit això, votarem a favor de les dues mocions, perquè considerem que el contingut és
molt adequat.

En relació amb la moció d’Esquerra Republicana, estem plenament d’acord amb la proposta. De fet, al
març de 2020 i l’any passat, ja vam presentar una moció en relació amb l’urbanisme feminista. Les dues
van  ser  aprovades  pel  plenari,  una  amb  11  vots  a  favor  i  10  abstencions,  i  l’altra  per  majoria,  per
unanimitat,  però  com sempre,  s’han  pres  un  munt  d’acords  que  no  s’han  portat  a  terme  en  moltes
matèries, però en este cas ha sigut paper mullat. Demanàvem una auditoria de seguretat de les dones i
que es fes conjuntament entre personal tècnic i  col·lectiu de dones de la ciutat, realització de marges
exploratoris per la ciutat, realització de mapes preceptius, incorporar la perspectiva de gènere en els plans
d’urbanisme i  de seguretat  en l’àmbit  comunitari,  tal  com va aprovar  el  PLACI per  unanimitat  en este
plenari, i que no s’està implementant, i és per això que insistim en la necessitat de dotar d’importància les
polítiques feministes al plenari municipal, i portar a terme tot allò que s’està aprovant, per exemple que
avui possiblement s’aprovarà al plenari. Gràcies.”

 Intervenció de la Sra. Alcaldessa 

“Moltes gràcies. Té la paraula el senyor Albacar.”

Intervenció del Sr. Albacar

“Moltes gràcies, alcaldessa. Regidors. Bé, ens unim primer que res al condol dels familiars i al poble de
Camarles. Per altra part, manifestem el nostre rebuig a totes les guerres, en especial a la d’Ucraïna. I
solidaritat amb tots els afectats pel covid, tant sanitària, econòmica com socialment.

Pel que fa a les tres mocions que presenten, des de Ciutadans sempre hem estat compromesos amb
treballar per l’avenç d’una societat amb una igualtat real: igualtat laboral, conciliació i corresponsabilitat.
També tenim tolerància zero enfront de qualsevol violència. I  també, des de Ciutadans s’han presentat
diferents mocions per garantir la correcta il·luminació i assegurar també que l’espai públic sigui segur per a
tothom. Per tant, el nostre vot serà favorable a les tres mocions. Moltes gràcies.”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa 

“Gràcies. Té la paraula la senyora Rupérez.”

Intervenció de la Sra. Rupérez 

“Sí, bona tarda, senyora alcaldessa. Regidors i regidores. Un any més ens trobem als voltants del dia de la
dona, una data que ens porta a pensar que encara existeixen desigualtats de gènere i que encara hem de
treballar molt i plegats cap a la igualtat de drets i d’oportunitats per a totes les persones, independentment
del seu gènere.

En aquestes tres mocions que ens presenten el  Partit  Socialista i  Esquerra Republicana, veiem que la
seguretat i la igualtat laboral són punts que encara, quan ja portem gairebé un quart del segle XXI, no
estan solucionats. Inclús podem dir que lamentablement no veiem una solució a curt termini. Per això, hem
de tenir molt present que totes aquestes reivindicacions que prenen, evidentment, major força al voltant
del 8 de març, són lluites i reivindicacions que han de ser continuades al llarg de l’any.

El Partit Socialista ens parla de la creació d’un servei de transport i acompanyament nocturn. Ens parla,
per tant, d’incidir en la seguretat per a la ciutadania, però principalment per a les dones. Un servei de
transport i acompanyament nocturn és un servei que proporciona seguretat a les persones que necessiten
desplaçar-se  durant  la  nit,  particularment  per  a  aquelles  persones  que  treballen  en  torns  nocturns,  i
especialment per a les dones, que poden sentir-se més vulnerables, amb l’objectiu de minvar el sentiment
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d’inseguretat que la ciutadania, i que les dones, poden arribar a tindre.

Entenem que no es tracta només d’assenyalar quins espais o conductes són insegurs, sinó d’aplicar una
mirada de gènere que pugui revertir aquesta sensació d’inseguretat, dotant el transport públic nocturn i
sobretot amb l’acompanyament nocturn, recuperant la figura del típic  sereno, que vindria a ser un agent
cívic però en horari nocturn. Per tot l’exposat, el nostre vot a aquesta moció serà favorable.

Respecte a l’altra moció presentada pel Partit Socialista amb motiu del 8 de març, sols afegir que les
reivindicacions d’aquest dia són les de cada dia, la lluita és constant, lluitem per eliminar estereotips, la
discriminació laboral, la salarial i la violència masclista. I tot això per arribar a aconseguir la plena igualtat
entre homes i dones, una de les metes de l’Agenda 2030 de les Nacions Unides.

L’empoderament de la dona és essencial per aconseguir la veritable igualtat de gènere, ja que permet les
dones participar plenament en la societat i prendre decisions que afecten les seues vides. I per a què una
dona se senti empoderada, ha de sentir-se segura, tant física com econòmicament, i si alguna cosa hem
aprés de la pandèmia i la crisi social i econòmica que se n’ha derivat, és que aquesta no ha impactat igual
en les dones que en els homes. D’una banda, s’han incrementat la pobresa i la precarietat, realitats que
les dones pateixen amb més duresa. I d’altra banda, s’ha posat de relleu i s’ha aguditzat la crisi de les
cures que ja patia la nostra societat. Per tant, és més necessari que mai fer polítiques específiques per
evitar-ho, fent polítiques feministes el 8 de març i cada dia de l’any. I com no pot ser d’altra manera, donem
també suport a aquesta moció.

Finalment,  respecte  a  la  moció  presentada  per  Esquerra  Republicana  per  a  una  il·luminació  en  clau
feminista, volem dir que des del Grup Municipal de Movem Tortosa poc a afegir tenim, i ja li avanço que li
votarem a favor. Sols recordar que a mitjans de l’any 2017, Movem Tortosa vam presentar un estudi sobre
l’enllumenat de la ciutat en aquell moment, fruit de nombroses queixes i preocupacions de la ciutadania,
que consideraven que la ciutat era fosca. Es va mesurar la luxo-metria en més de 150 punts de la ciutat,
proposats per veïns i veïnes de Tortosa, i el mostreig va concloure, com ja era de preveure, que la majoria
d’aquests punts no complien la normativa i la intensitat lumínica estava per sota de la correcta. Des de
llavors,  hem anat  recordant,  a  l’igual  que ho han fet  altres  grups de l’oposició,  que la  il·luminació ha
continuat sent deficient en molts punts, i a pesar que s’han fet diverses actuacions durant aquests anys a
la ciutat, hores d’ara hi ha punts encara on la sensació de foscor hi és i, per tant, la sensació d’inseguretat
persisteix.

Però el que realment sorprèn és que precisament sigui el seu grup, el Grup d’Esquerra Republicana, qui
porti aquesta moció, ja que, com hem comentat, al 2017 Movem Tortosa vam fer un estudi al respecte,
amb tota mena de detalls que vam fer arribar al govern municipal, i si no recordo malament, en aquell
moment vostès formaven part del govern municipal. Per tant, si quan tocava haguessin acceptat la realitat
que la ciutat estava fosca, potser a dia d’avui no hauríem de plantejar elaborar aquest pla d’il·luminació.
Però, no obstant, com ja li he dit anteriorment, el nostre vot serà favorable.”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa 

“Gràcies. Té la paraula la senyora Espuny.”

Intervenció de la Sra. Espuny

“Alcaldessa, regidores, regidors. Un any més cal seguir reivindicant les discriminacions i la precarietat que
patim les dones. Ens calen polítiques que acaben amb les greus repercussions en el  mercat laboral  i
l’augment del percentatge de la taxa d’atur de les dones. Una de les desigualtats més clares és la bretxa
salarial, les dones cobren menys que els homes per realitzar les mateixes feines, o d’igual valor. I també la
segregació vertical  i  horitzontal,  que hem acabat anomenant com a sostre de vidre. Des de Junts per
Tortosa pensem que cal afavorir plans d’igualtat en totes les empreses, com a veritable eina per garantir la
igualtat  d’oportunitats  i  per  evitar  aquesta  bretxa  salarial.  Tenim  dret  a  viure  lliures  de  violències
masclistes, en pau, sense cap tipus d’exclusió ni discriminació sexista, dret al treball, dret a la coeducació,
dret a una corresponsabilitat efectiva i paritària, drets sexuals i reproductius, dret a la salut, dret a la presa
de decisions, dret a una societat lliure de violències masclistes. Lluitem en contra del racisme, la xenofòbia
i la LGTBIfòbia. 

Compartim la importància de la coeducació com a motor vital  de la transformació social,  impulsant la
corresponsabilitat i establint polítiques de conciliació de la vida familiar, laboral, social i personal. Des del
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govern municipal, les polítiques d’igualtat són una prioritat.  Treballem conjuntament amb el  consell  de
dones per detectar necessitats i conèixer de primera mà les seves demandes. Treballem per combatre la
discriminació de les dones, i ho fem a través del SIAD, a través dels plans de polítiques de dones. També, a
través del pla d’igualtat col·laborem també amb l’Institut Català de les Dones.

De vegades, més que mocions, el que cal són fets, com, per exemple, que les dones tinguen també un
paper actiu a la vida política municipal. El nostre grup fa més de setze anys que tenim portaveus dones, i fa
més de cinc anys que tenim alcaldessa. No compartim que existeixi una demanda actual de crear un servei
d’acompanyament  i  transport  per  l’oci  nocturn,  ja  que  pensem  que  la  demanda  no  s’ajusta  a  les
característiques de la  nostra ciutat,  ni  en termes laborals  ni  tampoc en l’oci.  I  la  seva viabilitat  seria
qüestionable. També com es portaria a terme i com es faria el pagament i la justificació. Bé, tot i així,
estem oberts a estudiar-ho.

Seguirem treballant per fer de Tortosa una ciutat més amable. Exemple d’això són les diferents actuacions
que s’han realitzat a tots els barris, arranjant voreres i canviant la il·luminació a led, i reforçant-la en alguns
punts. No tenim constància que de forma recurrent es produeixin caigudes de llum, si no ha estat de forma
puntual, per temporals. Seguirem treballant per fer una Tortosa més amable per a tots els col·lectius.

Des de Junts per Tortosa volem una societat igualitària, justa, equilibrada, inclusiva i integradora, i votarem
favorablement a la moció presentada pels Socialistes de Catalunya referent al 8 de març.”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa 

“Gràcies. Ara, per...

(Remor de veus.)

Intervenció de la Sra. Espuny

“Ens abstindrem a la moció que presenten els Socialistes sobre crear el servei d’acompanyament, i ens
abstindrem també a la moció d’Esquerra Republicana.”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa 

“Té la paraula ara, per cloure el debat, la senyora Maria Jesús Viña.”

Intervenció de la Sra. Viña

“Gràcies, alcaldessa. Gràcies a tots els grups que han donat suport a la moció que hem presentat. Gràcies
inclús a l’abstenció que ha fet el grup del govern. Dues puntualitzacions: natros mos refermem en l’acord a
què vam arribar per poder debatre estès mocions conjuntament. Entenem que les mocions del 8M són
mocions per reivindicar la lluita pels drets de les dones, i com més unanimitat hi hagi, pensem que és
millor de cara a la lluita i de cara al consens a què hem d’arribar en estes mocions.

I una última observació a la senyora Rupérez. Els d’Esquerra Republicana vam estar al govern municipal
del 2017, 2018 i 2019, una part del 2019, i  estem satisfets de l’empremta que vam deixar al govern
municipal. Per tant, no sé si ho utilitza com una arma contra Esquerra Republicana, però si estàvem en el
govern en aquell moment ho estàvem amb convenciment i, per tant, és un fet inqüestionable. Gràcies.”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa 

“Té la paraula la senyora Bel.”

Intervenció de la Sra. Bel 

“Gràcies, alcaldessa. Evidentment, com no podia ser d’una altra manera, donar les gràcies a tots els grups
municipals que ens han donat suport a les mocions, tant a la moció genèrica com a la moció en favor
d’este estudi de viabilitat. Al final, el que volia és això, obrir el meló d’una situació que pensem que es pot
produir, que es produirà a la nostra ciutat, i que fa referència també en este cas a la seguretat de les
dones,  ja  dic,  ampliable a altres  col·lectius,  perquè la  sensació de seguretat  al  final  és un tema molt
personal.  Però evidentment,  en una data com la que estem reivindicant, el  8 de març, com cada any,
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pensàvem que ens volíem focalitzar en el tema de les dones.

Senyor Arnau, ens comentava per què no havíem acceptat la seva proposta. Entenem que un servei de taxi
no és el  mateix que un servei d’autobús. Un servei de bus té una parada d’arribada i una parada de
tornada, que segurament no està mai davant de la casa de la persona que utilitza aquest servei públic. En
canvi, un servei de taxi fa un servei de porta a porta i, per tant, et deixa a la porta de casa. I, evidentment,
tampoc no podem equiparar preus. Amb la voluntat que això fos una proposta a estudiar, pensem que no
podem equiparar el preu d’un servei d’autobús amb el servei d’un taxi, que et deixa a la porta de casa.
Però bé, simplement el que volíem és el que hem aconseguit, i és portar al ple de l’ajuntament este debat, i
que tots i totes repensem una mica el tema de la seguretat de les dones, sobretot en els desplaçaments
nocturns, ja dic, sense deixar de banda altres col·lectius. 

I faig meua una de les frases que he sentit en els parlaments dels diferents portaveus que han intervingut,
i és que, evidentment, estem a dos dies del 8 de març, una data reivindicativa, perquè encara són moltes
les fites que mos queden per aconseguir, però jo crec que totes i tots tenim molt interioritzat que 8 de març
són tots els dies, perquè tots els dies totes i tots treballem per està igualtat efectiva entre homes i dones.
Gràcies.”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa 

“El senyor Sergi Arnau demana la paraula. Per quin motiu?

Intervenció del Sr. Arnau

“Perquè les dues portaveus m’han al·ludit.”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa 

“Té un minut, per al·lusions.”

Intervenció del Sr. Arnau

“Home, senyora Viña, m’ha respost directament. Presentar mocions conjuntament no suposa unanimitat,
suposa, en tot cas, uniformar el debat i que les propostes es diluïxen en un debat conjunt. Per exemple, hi
ha aspectes d’una moció, de les que ha presentat el PSC, amb les quals podríem estar molt d’acord, i jo
vaig entrar en el debat destacant allò negatiu,  perquè és que no tenia més que un minut i  poc per a
intervindre. Després, no li he preguntat per què no han acceptat la proposta, sinó per què xifraven en un 20
per cent la bonificació. I per això natros no enteníem, per què era el 20 i no era el 40, el 80 o el 10. I en
este cas, per això he volgut respondre. Gràcies.”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa 

“Té la paraula la senyora Viña.”

Intervenció de la Sra. Viña

“Sense voler entrar en un diàleg, perquè evidentment ara m’interpel·la i  hauré de contestar-li,  per tant,
podem estar tota la tarda així. Gràcies una altra vegada als grups que hi han donat suport, gràcies també
per l’abstenció, són punts de vista i interpretacions, em refermo en la interpretació que jo he donat, i res
més. Gràcies.”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa 

“Queda, en aquest cas... Ah, vol la paraula? Perdó, pensava que em deia que no volia la paraula. Té la
paraula la senyora Bel.”

Intervenció de la Sra. Bel

“Gràcies, alcaldessa. Molt breument. Només per aclarir-li el tema de per què havíem posat un 20 per cent i
no una altra quantia. Perquè pensàvem que havíem de fixar un tant per cent per donar-li un caràcter una
mica més formal a la proposta, però evidentment, ja diem que això és un estudi de viabilitat, que el que
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natros proposem és que això s’estudie,  i  evidentment s’hauria  de veure això,  quina és  la  repercussió
econòmica que té per veure precisament això, si és viable o no és viable. Per tant, la xifra del 20 per cent
és una xifra completament testimonial. Gràcies.”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa 

“I per acabar, i a poques hores també del dia 8 de març, els convido a tots a participar dels diferents actes
que s’organitzen a la ciutat, especialment el que organitzem per part de l’ajuntament. I tenint en compte
l’època de l’any en què ens trobem, i també tenim previst que hi haurà eleccions properament, també els
insto a què per part de tots els grups hi hagi més dones que participen en política, i que ens poguéssem
trobar més dona aquí i, si pot ser encapçalant les llistes electorals, doncs encara millor, i si pot ser sent
portaveu, també estaria molt bé. Ja que fins ara només en teníem una els últims setze anys i ara en som
dues, per tant, estaria molt bé que al proper en tinguéssem unes quantes més. Passem al següent punt de
l’ordre del dia, perquè al final veig que ha mostrat algun... (Veus de fons.)

Sí, sí, he dit els tres. I, de fet, al final el que volia afegir era que el final també es demostra amb els fets.”

*-*-*

Sotmès l’assumpte a votació ordinària, el Ple de l’Ajuntament acorda aprovar la proposta amb catorze vots
a favor, que suposa la majoria absoluta del nombre legal dels membres de la corporació, corresponents als
membres de la corporació dels grups municipals de MT–MTE–ECG (5), ERC–TS–AM (4), PSC–CP (3), Cs (1)
i CUP–AMUNT (1); i set abstencions corresponents als membres de la corporació del grup municipal de
JUNTS (7).

04  -  PROPOSTA  DEL  GRUP  MUNICIPAL  PARTIT  DELS  SOCIALISTES  DE  CATALUNYA–CANDIDATURA  DE
PROGRÉS AMB MOTIU DEL 8 DE MARÇ, DIA INTERNACIONAL DELS DRETS DE LES DONES.

Se sotmet a debat del Ple la següent proposta subscrita pel Grup Municipal Partit  dels Socialistes de
Catalunya–Candidatura de Progrés: 

«EXPOSICIÓ DE MOTIUS

Cada any,  el  8  de març  commemorem el  Dia  Internacional  dels  Drets  de les  Dones.  És  una data  de
reivindicació, perquè hem de continuar denunciant les discriminacions estructurals que pateixen les dones
només pel fet de ser dones.  

Tot i els avenços aconseguits en les últimes dècades, encara són moltes les discriminacions que pateixen
les dones; una de les més evidents quantitativament és la nostra situació al mercat de treball. 

Les dones són menys presents en el mercat de treball (la taxa d’ocupació femenina és 10 punts inferior a
la masculina) i les dones suposen el 75% de la població assalariada a jornada parcial. De fet, es calcula
que si  les dones que ara treballen a jornada parcial,  ho fessin a temps complet,  la bretxa salarial  es
reduiria en un 60%. 

La  discriminació  al  mercat  de  treball  és  tant  vertical  com  horitzontal.  Hi  ha  sectors  que  estan
completament feminitzats  i,  en  conseqüència,  precaritzats,  com és el  sector  de les  cures o la  neteja.
Tampoc ha millorat la segregació vertical, ja que les dones ocupen només el 6% de les direccions generals
de les grans empreses espanyoles, ni tan sols arriba a la mitjana europea, d’un trist 8%. 

La bretxa salarial entre homes i dones al nostre país se situa encara al 20,9%. Aquesta bretxa ha disminuït
en els últims anys gràcies a l’increment del salari mínim interprofessional, política portada a terme pel
Govern socialista, que ha fet que la distància entre els ingressos mitjans d’homes i dones descendís 6
punts  des  del  2018.  Tot  i  això,  cal  recordar  que el  37,83% de  les  dones  assalariades  l’any  2021 a
Catalunya van tenir ingressos iguals o inferiors a l'SMI, percentatge que disminueix fins al 29,8% en el cas
dels homes. I que, si bé és cert que de mitjana cobren un 20,9% menys, aquesta distància no és la mateixa
al llarg de tota la vida, accentuant-se a durant l’etapa reproductiva, fins a arribar al punt màxim amb la
jubilació (37,94%). És evident que la manca de corresponsabilitat a l’espai privat penalitza les dones. I és
que, tot i els avanços en la cura dels fills per part de les noves generacions, el 95% de les persones que es
redueixen la jornada per cura d’un tercer són dones. 
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Els i les socialistes tenim clar que més enllà del que suposa en l'àmbit laboral la implicació dels homes en
la paternitat, pares i mares han d’abordar la corresponsabilitat i ser conscients de l’impacte que aquesta té
en la coeducació dels infants. 

I cal que tots i totes creixin educats en la igualtat perquè la violència masclista encara és present, i molt.
L’any 2022, 49 dones van ser assassinades a mans de les seves parelles o exparelles. Van créixer les
denúncies per violència de gènere i per agressió sexual; a Catalunya es denuncia una violació cada 12
hores. Combatre la violència masclista i construir un país segur per a les dones és un objectiu prioritari
pels i les socialistes. 

Catalunya és la comunitat autònoma que menys ordres d'allunyament dictamina. Com a partit socialista i,
per tant, feminista, exigim un cop més al Govern de la Generalitat que prioritzi la comissió de partits polítics
per dotar de contingut i pressupost el Pacte català contra la violència masclista. 

El 8 de març és un dia de reivindicació dels drets de les dones, però ha de ser també un dia de lluita
conjunta,  d’homes i  dones.  Cal  que els homes igualitaris,  els  que tampoc volen viure en una societat
patriarcal, els que defensen una masculinitat alternativa a la tradicional, lluitin al nostre costat i sentin que
la nostra causa és la seva. 

Avui, fem balanç dels avenços assolits en les últimes dècades, i alhora recordem que encara queda molt
per fer i que cap dret conquerit està garantit per sempre més. Allà on governen les dretes, els dret de les
dones disminueixen o, en el millor dels casos, deixen d’avançar. Cal que no perdem de vista les paraules
de l’escriptora i filòsofa, la feminista Simone de Beauvoir:  “No oblideu mai que n'hi haurà prou amb una
crisi política, econòmica o religiosa perquè els drets de les dones tornin a ser qüestionats. Aquests drets
mai no es donen per adquirits, heu de romandre vigilants tota la vostra vida”.  Lluitem plegats, dones i
homes, pels drets de les dones.

ACORDS:

1. Comprometre'ns a treballar per l'avenç de la societat cap a la igualtat real, rebutjarem qualsevol retrocés
en drets i llibertats per a les dones, i treballarem en el marc de les competències de l'Ajuntament per
garantir la coeducació, la igualtat laboral, la conciliació i la corresponsabilitat.

2.  Impulsar  campanyes  de tolerància  zero  amb la  violència  masclista,  especialment  entre  el  jovent,  i
informar sobre les eines locals i comarcals existents (SIAD, SIE...).

3. Assegurar que l’espai públic és segur per a les dones, amb la incorporació de punts liles d’atenció a les
agressions sexuals en totes les festes populars i esdeveniments del nostre municipi.

4. Instar el Govern de la Generalitat a comprometre’s en la lluita contra la violència masclista i avançar en
la redacció i l’execució del Pacte català contra la violència masclista.

5.  Acompanyar i  assessorar  les empreses del  nostre  municipi  perquè comptin amb un Pla d'Igualtat  i
Diversitat.

6.  Instar  el  Govern de la  Generalitat  a  fer  seguiment  perquè les  empreses  compleixin  amb els  plans
d'igualtat i contra la bretxa salarial.

7. Situar al centre de l'agenda política, l’economia de la cura i reconèixer socialment i econòmicament els
treballs vinculats, realitzats majoritàriament per dones.

8. Impulsar programes d’emprenedoria femenina, centrats en formació gerencial i de gestió de projectes,
d’habilitats empresarials específiques i de reforç del perfil emprenedor.

9. Promoure accions positives a Recursos Humans per reduir la segregació vertical a l’Ajuntament i les
entitats municipals.

10. Incloure clàusules socials feministes a la contractació pública promoguda per l’Ajuntament.

11. Traslladar aquests acords al Congrés dels Diputats, al Senat, al Parlament de Catalunya, a les entitats
municipalistes FMC i ACM, i a les entitats i associacions en defensa dels drets de les dones del nostre
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municipi.»

*-*-*

Aquesta proposta es va debatre al punt número 03.
Debat conjunt, votació per separat.

*-*-*

Sotmès l’assumpte a votació ordinària, el Ple de l’Ajuntament acorda aprovar la proposta per unanimitat,
cosa que suposa la majoria absoluta del nombre legal dels membres de la corporació.

05 -  PROPOSTA  DEL  GRUP  MUNICIPAL  CANDIDATURA  D’UNITAT  POPULAR  TORTOSA–ALTERNATIVA
MUNICIPALISTA EN SUPORT A LA VAGA DEL 8M.

Se sotmet a debat del Ple la següent proposta subscrita pel Grup Municipal Candidatura d’Unitat Popular
Tortosa–Alternativa Municipalista:

“No hi ha dubte que la crisi-estafa de 2008 va afectar la classe treballadora a nivell mundial i que ara
estem en una altre període de crisi socioeconòmica i climàtica que empitjora molt més la vida de la gent.
Dia  rere  dia,  veiem com els  preus  dels  productes  més  bàsics  s’enfilen  pels  núvols,  mentre  el  poder
adquisitiu de la gent treballadora empitjora. El capitalisme posa la catifa roja a les grans empreses que
veuen com augmenta el seu marge de benefici mentre a les classes populars se’ns precaritza, se’ns fa fora
de l’habitatge, vivim la ‘pobresa’ energètica o la devaluació de les prestacions i serveis públics, i són les
dones  les  que  en  pateixen  les  pitjors  conseqüències.  Mentre  els  pressupostos  militars  i  dels  cossos
policials no paren d’augmentar, aquells destinats al benestar de les persones són totalment insuficients.

En aquesta situació d’empobriment de la classe treballadora, la feminització de la pobresa és evident. Les
dones segueixen trobant  més dificultats que els homes a l’hora d’incorporar-se al  mercat  laboral,  són
també les que quan s’insereixen en els sectors més masculinitzats continuen trobant sostres de vidre i
cobren menys, són les que estan infrarepresentades en professions com la científica, són les que han de
reduir o prescindir de les jornades laborals remunerades per atendre la família, són les que continuen
assistint a un sistema de salut que les diagnostica malament perquè està pensat pels homes i per als
homes, són les dones les que sofreixen violacions en massa com a arma de guerra, són dones també les
que retenen contra la seua voluntat per explotar-les sexualment...

Aprofitant la crisi social i econòmica, l’extrema dreta treu profit de la crispació per fer populisme i carregar
contra la gent més desafavorida. Es criminalitza i es persegueix les persones migrants, i també s’atempta
contra els drets aconseguits per les dones i el col·lectiu LGTBIQ+. Hem pogut veure recentment l’ofensiva a
Castella i Lleó de Vox dirigida contra les dones que volen avortar; s’oposen a la llei d’avortament i també
profereixen discursos obertament homòfobs i en contra de la llei trans.

A  l’extrema  dreta  se  l’ha  de  combatre,  no  podem  cedir-los  espai  perquè  escampin  les  seues  idees
ultraconservadores i els seus discursos que neguen la violència masclista. Comprovem què passa quan
deixem que calin els seus missatges, com en països veïns d’Europa o a Estats Units, on desgraciadament
hi ha una forta reculada de molts dels drets aconseguits després d’anys de lluita.

Per això demanem al Govern de la Generalitat que no deixi que l’extrema dreta interfereixi en l’agenda
política. Fa poc el govern va retirar uns documents sobre Coeducació de la seva web, adreçats a escoles i
instituts  per  educar  en  perspectiva  de  gènere  i  educació  afectivosexual  als  centres.  Casualment,  van
desaparèixer quan  Vox  i Advocats Cristians van posar una denúncia al  Tribunal Superior de Justícia de
Catalunya. No hauríem de permetre que les amenaces i els xantatges de l’extrema dreta facin recular al
govern ni un mil·límetre. Com tampoc hem de permetre que des del Govern de la Generalitat faci anys que -
amb consellers de diferents partits polítics- es financïin entitats com la fundació antiavortista Pro Vida amb
més de 260.000 euros.

Hem de reconèixer, doncs, que el moviment feminista és un bastió contra l’extrema dreta amb el qual les
institucions ens hauríem d’enmirallar. En tenim l’exemple a casa nostra, on gràcies a l’auto-organització del
col·lectiu Vaga Feminista TE s’ha aconseguit la interrupció voluntària de l’embaràs de forma quirúrgica al
nostre territori.
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Per tot això, creiem que avui més que mai és important recolzar els col·lectius feministes que lluiten contra
la  ideologia  misògina,  masclista,  homòfoba,  transfòbica,  racista,  colonial  i  neoliberal  que  s’oposa
frontalment  a  la  vida  digna  que  necessitem  les  persones;  a  aquells  col·lectius  que  s’organitzen  per
aconseguir millorar els drets de les persones i avançar per aconseguir una societat més justa. Aquells que
de vegades passen per davant de les institucions que per desídia o omissió no fan el que toca.

Per tot això, la Candidatura d’Unitat Popular de Tortosa demana al plenari l’adopció dels següents acords:

1. Donar tot el suport explícit a la convocatòria de vaga general el proper dia 8 de març en motiu del Dia de
la Dona Treballadora.

2. Demanar al Govern de la Generalitat que torni a publicar a la web els dossiers de Coeducació i que un
fet similar no es pugui tornar a repetir.

3. Exigir la retirada immediata de les subvencions destinades a fundacions com  Pro Vida, entitat membre
del Foro Español de la Familia.”

*-*-*

Intervenció de la Sra. Alcaldessa

“Passem al següent punt  de l’ordre del dia,  proposta del Grup Municipal,  en este cas de Candidatura
d’Unitat Popular – Alternativa Municipalista, en suport a la vaga del 8M. Té la paraula el senyor Arnau.”

Intervenció del Sr. Arnau

“Gràcies, alcaldessa. Bé, no hi ha dubte que la crisi/estafa de 2008 va afectar la classe treballadora a
nivell mundial, i que ara estem en un altre període de crisi socioeconòmica i climàtica que empitjora molt
més la vida de la gent. Dia rere dia veiem com els preus dels productes més bàsics s’enfilen pels núvols,
mentre el poder adquisitiu de la gent treballadora empitjora. El capitalisme posa la catifa roja a les grans
empreses,  que  veuen  com  augmenta  el  seu  marge  de  benefici  mentre  a  les  classes  populars  se’ns
precaritza, se’ns fa fora de l’habitatge, vivim en la pobresa energètica, o la devaluació de les prestacions i
serveis  públics,  i  són  les  dones  les  que  pateixen  les  pitjors  conseqüències.  Mentre  els  pressupostos
militars i  els cossos policials no paren d’augmentar, aquells destinats al benestar de les persones són
totalment insuficients. 

En està situació d’empobriment de la classe treballadora, la feminització de la pobresa és evident. Les
dones seguixen trobant més dificultats que els homes a l’hora d’incorporar-se al mercat laboral. Són també
les que quan s’inserixen en els sectors més masculinitzats, continuen trobant sostres de vidre i cobren
menys; són les que estan infrarepresentades en professions com la científica; són les que han de reduir o
prescindir de les jornades laborals remunerades per atendre la família; són les que continuen assistint a un
sistema de salut que les diagnostica malament perquè està pensat pels homes i per als homes; són les
dones les que sofrixen violacions en massa com a arma de guerra; són les dones també a les que es
retenen en contra de la seva voluntat per explotar-les sexualment, etcètera.

Aprofitant la crisi social i econòmica, l’extrema dreta treu profit de la crispació per fer populisme i carregar
contra la gent més desafavorida, es criminalitza i es perseguix les persones migrants, i també s’atempta
contra els drets aconseguits per les dones i col·lectiu LGTBIQ+. Hem pogut veure recentment l’ofensiva de
VOX  dirigida  contra  les  dones  que  volen  avortar,  s’oposen  a  la  llei  d’avortament,  i  també  proferixen
discursos obertament homòfobs, en contra de la llei  trans.  A l’extrema dreta se l’ha de combatre. No
podem cedir-los  espai  perquè escampen les  seues idees ultraconservadores i  els  seus discursos que
neguen la violència masclista. Comprovem què passa quan deixem que calen els seus missatges, com en
països veïns d’Europa o Estat Units on, desgraciadament, hi ha una forta reculada de molts dels drets
aconseguits després d’anys de lluita.

Per això, demanem al Govern de la Generalitat que no deixe que l’extrema dreta interferisca en l’agenda
política.  Fa poc que el  Govern va retirar  uns documents  sobre coeducació de la  seua web,  adreçat  a
escoles i instituts per educar amb perspectiva de gènere i educació afectivosexual als centres. Casualment
van desaparèixer quan VOX i advocats cristians van posar una denúncia al Tribunal Superior de Justícia de
Catalunya. No hauríem de permetre que les amenaces i els xantatges de l’extrema dreta facen recular el
Govern ni un mil·límetre. Com tampoc hem de permetre que des del Govern de la Generalitat faça anys que,
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amb consellers de diferents partits polítics, es financen entitats com la fundació antiavortista Provida, amb
més de 260.000 euros.

Hem de reconèixer, doncs, que el moviment feminista és un bastió contra l’extrema dreta, en el qual les
institucions ens hauríem d’emmirallar. En tenim l’exemple a casa nostra on, gràcies a l’autoorganització del
col·lectiu Vaga Feminista Terres de l’Ebre, s’ha aconseguit la interrupció voluntària de l’embaràs de forma
quirúrgica al nostre territori.

Per tot això, creiem que avui més que mai és important recolzar els col·lectius feministes que lluiten contra
la  ideologia  misògina,  masclista,  homòfoba,  transfòbica,  racista,  colonial  i  neoliberal,  que  s’oposa
frontalment  a  la  vida  digna  que  necessitem  les  persones,  aquells  col·lectius  que  s’organitzen  per
aconseguir millorar els drets de les persones i avançar per aconseguir una societat més justa, aquells que
de vegades passen per davant de les institucions que, per desídia o omissió, no fan el que toca.

Per tot això, demanem al ple l’adopció dels següents acords: donar el suport explícit a la convocatòria de
vaga general el proper dia 8 de març amb motiu del dia de la dona treballadora; demanar al Govern de la
Generalitat que torni a publicar a la web els dossiers de coeducació i que un fet similar no es puga tornar a
repetir;  i  exigir  la retirada immediata de les subvencions destinades a fundacions com Provida, entitat
membre del Foro Español de la Familia.”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa 

“Gràcies. Té la paraula el senyor Albacar.”

Intervenció del Sr. Albacar

“Moltes gràcies, alcaldessa. Regidors. Des de Ciutadans estem compromesos amb treballar per l’avanç de
la societat cap a una igualtat real, una igualtat laboral, la conciliació i la corresponsabilitat. Una tolerància
zero amb tot tipus de violència, i també volem que sigui l’espai públic més segur. Les propostes que fa la
CUP, sota el nostre punt de vista no defensen un avanç de la societat cap a la igualtat real, per tant, el
nostre vot serà en contra. Moltes gràcies.”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa 

“Gràcies. Té la paraula la senyora Bel.”

Intervenció de la Sra. Bel

“Gràcies, alcaldessa. Regidors i regidores. Senyor Arnau, tot i que podem estar d’acord amb el fet que avui
en dia encara les dones siguen un dels col·lectius més desafavorits socialment, i que encara queden moltes
fites per a què les dones puguem dir que estem en plena igualtat respecte als nostres companys homes, hi
han aspectes, tant dels seus plantejaments generals com dels punts d’acord que ens planteja la moció,
amb els que no podem estar d’acord.

Podem compartir, això sí, la lluita feminista en la defensa dels drets de les dones. Som conscients de molts
dels problemes que encara patixen les dones en matèria laboral, de conciliació de la vida familiar i laboral,
dels sostres de vidre, de la infrarrepresentació en molts àmbits laborals o científics, o d'altres. Vivim, és
cert, malauradament una auge de la ultradreta, que aviva discursos d’odi, xenòfobs i regressius respecte
dels drets aconseguits per les dones a llarg dels dos darrers segles, i que suposen una voluntat d'involució
dels mateixos. 

Però també vull posar en valor la feina feta i que continuem fent des de les institucions, els i les socialistes,
allà on tenim responsabilitats de govern. Un exemple clar és la feina que fem des del Govern espanyol,
legislant en matèria d'igualtat i amb perspectiva feminista. No els detallaré ara i aquí, perquè n'hem parlat
altres cops en este ple, però estem orgullosos i orgulloses de la feina feta i som conscients de la que
encara ens queda per fer. Però si una cosa està clara és que els majors avenços en igualtat sempre es
produeixen quan els i les socialistes estem al front dels governs.

Dit  això,  i  respecte  dels  punts  de  l'acord,  en  primer  lloc,  el  dret  de  vaga  és  un  dret  reconegut  a  la
Constitució, està que, per cert, vostès posen tan sovint en entredit. Per tant, i com a tal, compartint o no
està  convocatòria  de  vaga,  entenem  que  és  una  decisió  que  lliurement  prenen  els  col·lectius  que  la
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promouen i, per tant, no hi tenim res a dir. 

Considerem que la Generalitat, com a institució, ha de ser garant, amb tots els seus instruments, d'una
educació que faci pedagogia de la igualtat, perquè és importantíssim treballar determinats conceptes des
de ben menuts i menudes, per tenir el dia de demà adults compromesos en la igualtat efectiva i el respecte
cap a totes les persones que conformen la nostra societat de manera global. 

I respecte del tercer punt, ja li vam dir en una moció que vostès van presentar el ple de setembre de 2022,
on demanava la retirada de les subvencions a entitats com Provida i altres, li vam dir que l'ajuntament no
té  competència  en  retirar  determinades  subvencions  que  es  donen  a  institucions  de  caràcter
supramunicipal, això és evident, i les que es donen des del mateix no es donen en cap cas destinades a
està finalitat. 

Per tant, i per tot l'exposat, li votarem la moció amb abstenció perquè, com ja li he dit, tot i no compartir
determinades afirmacions que fa a la moció, entenem que una moció que té com a finalitat posar en el
centre del debat les desigualtats que encara patim les dones avui, en ple segle XXI, no la podem votar en
contra. Gràcies.”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa 

“Gràcies. Té la paraula la senyora Viña.”

Intervenció de la Sra. Viña

“Gràcies, alcaldessa. Regidores, regidors.  Està moció, senyor  Arnau, natros no la interpretem com una
moció de cara al 8M. Hem parlat en les anteriors mocions dels drets de les dones, jo crec que no hi ha
dubte en el nostre compromís envers la defensa del feminisme, però amb els punts que vostè ens proposa
en aquesta moció entenem que no estem parlant  d'això de cap manera.  Incorpora uns aspectes que
pensem, ja li vam dir al setembre, quan ara li recordava la companya, van presentar-ho, que no pertoquen i,
a més a més, intentaré..., els rebatré però intentaré que vegi que els estic rebatent, perquè ja ho vaig fer al
mes de setembre però es veu que no va tindre fruits. 

Parlem del finançament d'entitats com la fundació Provida. En primer lloc, se'ls ha atorgat una subvenció
perquè compleixen les bases de la convocatòria i perquè el Govern de la Generalitat està complint la llei
estatal respecte a l’atorgament de subvencions. En les bases de la convocatòria de la subvenció hi ha
diverses clàusules, on a les entitats que es presenten se'ls requereix el compliment de les lleis d'igualtat
vigents i una declaració responsable de respecte i blindatge dels drets sexuals i reproductius. El Govern de
la Generalitat no finança cap acció, cap projecte concret que tingui com a objectiu o que puga vulnerar els
drets sexuals i reproductius, ni cap altre dret recollit en les lleis d'igualtat que emanen del Parlament de
Catalunya.  No es  pot  excloure  una entitat  en  la  concessió  de  subvencions  en  règim de concurrència
competitiva per tenir una certa ideologia, però sí que es pot excloure un projecte que haja de ser finançat i
que no complisca amb els requisits que anteriorment li exposava. Una pregunta que deixo en l'aire: què fem
si fos Càritas qui es presentés a alguna d'estès convocatòries? Ho deixo damunt de la taula, i jo crec que
queda claríssim què és el que se subvenciona i què és el que no se subvenciona.

Quant a la coeducació, el Govern de la Generalitat no recula en cap moment en cap amenaça ni xantatge
de l'extrema dreta, com vostès estan acusant en està emoció. Els dossiers de coeducació s'han adaptat i
revisat d'acord amb la legislació vigent, d'acord amb l'estratègia nacional dels drets sexuals i reproductius.
És indispensable que això passe per tal que sigui una eina útil per a l'acció educadora, i on s'incorporen els
plans com l'educació afectivosexual, l'equitat menstrual o l'LGBTI. Es donen nous instruments per abordar i
adaptar el currículum en este nou part a inca a l'educació sexo-afectiva. L’estratègia és nacional i posa com
a objectiu reforçar  l'educació sexo-afectiva,  i  queda ben integrat dins del  Departament d'Educació.  Els
diversos tallers que hi ha per ara no arriben o no s'imparteixen de la mateixa manera de tot el territori, per
tant, cal planificar per a què sí que hi arriben, però s'està fent. 

I  tanmateix,  com  qualsevol  altra  política  feminista  i  transformadora,  cal  crear  un  marc  que  pugui
implementar-se el proper curs i que siga obligatori a tot arreu. I, en definitiva, no em vull estendre més,
seguim lluitant pels nostres drets com a dones, ningú ni res ens ho restringirà, però fent-ho i treballant en
feminisme, pel feminisme i des de les polítiques del Govern de la Generalitat, defensant els nostres drets.
Interpretem, torno a dir, que està moció no va en la defensa del 8M, va en intentar posar de manifest uns
fets que no són en veritat el que està fent ara el Govern de la Generalitat i, per tant, natros donem suport a
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la vaga feminista, però no donarem suport a la seva moció.”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa 

“Gràcies. Té la paraula la senyora Abelló.”

Intervenció de la Sra. Abelló

“Senyora alcaldessa, regidors i regidores. Senyor Arnau, un any més, i com cada 8 de març, les dones de
tot el món alcem la nostra veu per commemorar el Dia Internacional de les Dones, defensar els nostres
drets socials,  polítics,  econòmics,  i  reivindicar  la  igualtat  efectiva entre  dones i  homes.  Són molts  els
avanços que hem aconseguit, però encara queda un llarg camí per recórrer i per erradicar definitivament
qualsevol discriminació, i aconseguir la plena participació de les dones en condicions d'igualtat en tots els
àmbits de la societat. 

Malgrat tot, existeix encara el perill  de retrocedir en els drets que tant ens ha costat assolir.  Aquestes
mobilitzacions han situat el feminisme en el punt de mira d’organitzacions fonamentalistes, que se centren
en l’atac a les dones i persones LGTBI, sumats, entre altres, al racisme, la criminalització de la pobresa, la
captura de l'espai de la societat civil, l'avortament, l'educació afectivosexual, l'orientació sexual, la identitat,
l'expressió de gènere i el matrimoni igualitari. 

Les dones realitzem una part molt important dels treballs essencials. Aquests treballs són fonamentals i
precaris. Segons les dades de l'EPA, les dones suposen el 85 per cent del personal que treballa a les
residències de gent gran i persones dependents. També són majoritàries en altres serveis essencials, com
són el comerç, l'alimentació, la neteja, i representen la pràctica totalitat de les empleades de la llar. Totes
feines feminitzades i precaritzades. 

Davant  aquesta  situació,  s'han elaborat  pactes per  a la  recuperació  econòmica en tots  els  nivells  de
l'Administració, per incidir i compensar els efectes de la pandèmia de la Covid-19. Però no s’ha inclòs la
perspectiva de gènere, que evitaria un retrocés en els drets adquirits, ja que en les crisis anteriors s'ha
produït un increment de les desigualtats i un reforç de les discriminacions. Les dones tenim dret a viure
lliures de violències masclistes, que són la part més cruel de desigualtat. Cal erradicar la xacra de les
agressions físiques i psicològiques. Denunciem qualsevol tipus de violència i discriminació sexista, així com
qualsevol agressió per motius d'orientació o identitat sexual. Des de l'Administració local hem de mantenir
el compromís de continuar treballant per una societat més equitativa i justa, que garanteixi els drets de
totes les persones. Hi ha moltes coses per celebrar i hi ha bastant temes per corregir encara, després de
tants anys. 

Sobre els acords presentats a la moció, senyor Arnau, Movem Tortosa sempre estarem al costat de les
dones. En les dossiers de coeducació, encara que hi ha hagut una campanya d'extrema dreta en contra i
s'ha portat al Tribunal Superior de Justícia de Catalunya, el Departament d'Educació ha reiterat que no
s'han retirat sinó que s'estan actualitzant. També dir-li que ja voldríem totes que es deixés de finançar amb
diners  públics  aquestes  organitzacions  i  altres,  encara  que  si  estan  creades  legalment,  no  són
competències ni dels ens municipals ni de la Generalitat.

Per tot el que s'ha exposat, votarem a favor d'aquesta moció.”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa 

“Moltes gràcies. Té la paraula la senyora Espuny.”

Intervenció de la Sra. Espuny

“Alcaldessa, regidors, regidores. Com ja hem exposat anteriorment des de Junts per Tortosa, volem una
societat igualitària, justa, equilibrada, inclusiva i integradora. I per tot això, evidentment cal fer polítiques
per millorar els drets de les dones. Cal posar l'accent en la violència de gènere, cal protegir els infants, les
dones i tots els col·lectius vulnerables que puguin patir aquesta xacra social. Penalitzem qualsevol tipus de
violència i apostem pel respecte i la convivència. 

Des de Junts per Tortosa volem que cada dia siguin presents les dones i que lluitin per la igualtat efectiva
entre homes i dones, en la vida familiar, política, social, comunitària, econòmica i cultural, i  en donem
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exemple.  Volem que es  faci  efectiva una veritable  corresponsabilitat,  paritària,  que reforci  de  manera
definitiva el fonament i l'efectivitat de tots els nostres drets. Des del govern municipal treballem i seguirem
treballant conjuntament amb el consell de dones per detectar totes les necessitats i conèixer de primera
mà les seves demandes. Treballem cada dia per combatre la discriminació de les dones, i ho fem a través
del SIAD, el pla de polítiques de dones, el pla d'igualtat i col·laborant amb l'Institut Català de les Dones.

Intervenim en la població adolescent, fem tallers d'igualtat i de prevenció de la violència masclista. Fem
tallers específics adreçats a dones, per tal de corregir les desigualtats amb els col·lectius més desafavorits,
entre altres, i ho fem perquè les polítiques d’igualtat han estat i continuen sent una prioritat per a aquest
govern municipal. Però no compartim tot el contingut del que s’exposa, i en la línia de treball que estem
fent des de l’àrea, el nostre vot serà en contra.”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa 

“Gràcies. Té la paraula el senyor Arnau, per cloure el debat.”

Intervenció del Sr. Arnau

“Sí, gràcies. El PdeCAT simplement..., perdó, Junts per Tortosa tampoc no ha donat cap argument més...”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa

“Senyor Arnau, sento interrompre’l, però no és el Grup Municipal del PdeCAT, és el Grup Municipal de Junts
per Tortosa. Moltes gràcies.”

Intervenció del Sr. Arnau

“No, no, he rectificat, eh? He rectificat.”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa

“Pensava que s'afegia el que fan altres grups, i vostè no ho havia fet mai. Moltes gràcies.”

Intervenció del Sr. Arnau

“No, he rectificat quan ho he dit, ho sento, no volia ofendre. Bé, no sé, he percebut que era una ofensa, no
ho sé. 

Dit  això,  simplement  han  votat  que  no  exposant  tot  el  que  fa  el  govern  municipal.  Evidentment  és
respectable, però tampoc puc entrar en el debat perquè no s'ha donat cap motiu polític per votar en contra.
 
Senyora Bel, és evident que els plantejaments en matèria d’igualtat del seu partit i el nostre són totalment
diferents. Pel que exposava anteriorment, diguéssem, vostès tenen un feminisme excloent, exclouen, és
essencialista, i qualsevol feminisme que tingui aspiracions transformadores i emancipadores ha d’incloure
en la seua agenda política les exigències de tothom, perquè ha d'avançar tothom, i si el feminisme avança i
que es conquereixen drets, són per a totes les persones i no només per a unes quantes. I és per això que,
per exemple, vostès demà votaran amb VOX la reforma de la llei del «sí és sí», amb VOX, amb PP, i natros
votarem en contra. 

La senyora Viña, que deia que el que plantegem a la moció no és cert. Diguéssem que, primer, vostè no té
l'exclusiva del que es pot reivindicar i  què no el  dia 8 de març,  i  possiblement hi  ha molts col·lectius
feministes que estarien d'acord amb els nostres plantejaments. Llavors, no pot dir que la nostra moció no
correspon al 8 de març perquè no s'adequa a allò que pensa el seu partit polític. I d'entrada nega que, per
exemple, coincidís la retirada dels dossiers de coeducació de la pàgina web amb la denúncia quan és un
fet evident, i des de molts àmbits, no només des de la CUP, s'ha reclamat que es tornen a penjar. 

Hi ha molts àmbits, diguéssim, que demanen...,  molts col·lectius, perdó, que demanen que es deixe de
finançar una entitat fonamentalista que vol negar drets sexuals i reproductius, en plena ofensiva global i
reaccionària de la ultradreta que s'està portant arreu, i cal tindre una actitud més proactiva i més àgil, per
exemple modificant les bases de subvencions per a què Provida, una entitat que pertany al Foro Español de
la Familia no pugui rebre 40.000 euros, com ha rebut en el que portem de legislatura per part del Govern
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de la Generalitat. Vostès ho veuen com un atac. És una cosa que hem dit que s'està fent fa molts anys i
que no estem dient que l'Ajuntament de Tortosa retire la subvenció com s'ha dit,  sinó que exigisca al
Govern de la Generalitat que es retire la subvenció, i no només és responsabilitat d'Esquerra Republicana
perquè ara estiga al Govern. 

Llavors, a partir d'aquí, vostès veuen la moció com un atac. Simplement hem dit que allò que fa l'extrema
dreta no pot incidir en la política...” 

Intervenció de la Sra. Alcaldessa

“Senyor Arnau, se li ha acabat el temps.”

Intervenció del Sr. Arnau

“Val. En la política que porta a terme el Govern de la Generalitat. No estem dient que marque l’agenda
política. Gràcies.”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa

“Queda rebutjada la moció.”

*-*-*

Sotmès l’assumpte a votació ordinària, el Ple de l’Ajuntament acorda rebutjar la proposta amb sis vots a
favor,  corresponents  als  membres  de  la  corporació  dels  grups  municipals  de  MT–MTE–ECG  (5)  i
CUP–AMUNT (1); dotze vots en contra corresponents als membres de la corporació dels grups municipals
de JUNTS (7), ERC–TS–AM (4) i Cs (1); i tres abstencions corresponents als membres de la corporació del
grup municipal de PSC–CP (3).

06 –  PROPOSTA  DEL  GRUP  MUNICIPAL  CANDIDATURA  D’UNITAT  POPULAR  TORTOSA–ALTERNATIVA
MUNICIPALISTA PER UNA FISCALITZACIÓ DEL CONTRACTE DE NETEJA VIÀRIA I  RECOLLIDA DE RESIDUS
URBANS.

Se sotmet a debat del Ple la següent proposta subscrita pel Grup Municipal Candidatura d’Unitat Popular
Tortosa–Alternativa Municipalista:

“L’1 d’agost del 2018 entrava en vigor el nou contracte de recollida de residus i manteniment de la via
pública a Tortosa. Es tracta del major contracte signat mai per l’Ajuntament de Tortosa, 10 anys per 23
milions d’€.

Domingo Tomàs al ple on es va aprovar el contracte, va manifestar que era un molt bon contracte i que la
mateixa empresa l’havia felicitat per les condicions  aconseguides. Llavors des de la CUP vam posar en
dubte que fos tan bon contracte per la ciutat, sent l’únic partit que va votar en contra. L’actual Junts, ERC,
PSC i PP van votar a favor i Movem es va abstenir.

Per què era un mal contracte?

• Una empresa de l’IBEX-35, ACCIONA, és qui es beneficia de la inversió.
• Era i és car, i hipotecava la ciutat per 10 anys amb un model de recollida i neteja del segle XX, basat en

els combustibles fòssils i gens innovador.
• Que seria difícil/impossible arribar a les demandes del PRECAT del 50% de recollida selectiva al 2020 i

65% al 2035.
• Una persona per fer educació ambiental no era insuficient per canviar hàbits.
• L’ajuntament de Tortosa no té capacitat ni humana ni tècnica per fiscalitzar el servei. Ni de neteja  

viària ni de recollida de residus.

Desgraciadament el temps ens ha donat la raó. Que és el que està passant? Paguem una milionada, els
carrers no semblen nets, les illes de contenidors estan desateses i el % de recollida selectiva no augmenta
significativament.

En paraules de l’Alcaldessa el dia que entrava el nou contracte en vigor, «l’objectiu és passar en 10 anys
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del 25% de recollida selectiva actual al 60%». Però la realitat és que només hem millorat un 6’5% en 4
anys.  A  este  ritme  en  10  anys  haurem  millorat  un  16,25%.  Necessitaríem  11  anys  més  dels  que
l’Alcaldessa  va estimar  el  dia  de la  signatura  del  nou contracte.  Estem molt  per  sobre  de la  mitjana
catalana, ebrenca i comarcal (som el pitjor municipi del Baix Ebre) i estem 10 punts per baix d’Amposta
que no és precisament un bon model de recollida selectiva.

Ha millorat la recollida selectiva de cartró, orgànica, vidre i envasos, però la millora és insuficient i també
ha crescut la resta. Un 6% de millora en la recollida selectiva és del tot insuficient, més quan la millora es
va produir en el primer any i després s’ha estancat.

De la neteja viària no existeixen dades objectives com sí de la recollida. Però la percepció és semblant, no
ha millorat l’estat de la via urbana Tot i l’important quantitat que paguem.

Des de CUP Tortosa creiem que més que una mala gestió de l’equip de govern hem de parlar de la no
gestió. Es va signar el contracte i l’equip de govern s’ha despreocupat del servei. Al 2018 l’ajuntament no
tenia capacitat per fiscalitzar el servei, i al 2022 continua sense tenir-la.

De fet, a banda de la campanya «Estima Tortosa. Amb tu, més neta». L’única cosa que ha fet el govern
municipal és augmentar les multes (un 33% més al 2021), una mesura que no servirà per canviar hàbits,
com demostren les  dades.  Al  ritme que anem el  60% arribarà al  2039 i  no  al  2028 com va afirmar
l’Alcaldessa.

I el pitjor és que encara ens queden 5 anys d’un mal contracte que és del tot ineficient, car i que depèn de
la  bona voluntat  de  l’empresa  per  complir-lo,  perquè ningú  pot  controlar-la.  I  no  és  que  inspire  gran
confiança. Es tracta d’una empresa vinculada a diversos casos de corrupció. Com la sanció per la Comissió
Nacional dels Mercats i la Competència per crear un càrter que controlava licitacions per repartir-les entre
les empreses implicades. O que va acceptar pagar 60 milions d’€ al govern d’Aragó per tancar l’escàndol
del «caso Plaza».

Per este motiu,  perquè no és una empresa que inspire confiança, cal  comprovar que està complint el
signat.

Com vam insistir al 2018 des de CUP Tortosa considerem que no arribarem al 60% amb l’actual model. I
tornem a insistir en la implementació del sistema porta a porta en alguns barris de Tortosa i pobles. Com ja
es fa a més de 250 poblacions catalanes, algunes de major població que Tortosa ciutat. De fet és una
opció que contempla l’actual contracte. I el mateix Domingo Tomàs es va comprometre a estudiar la seua
implementació en algun barri o poble del municipi per valorar els resultats. 4 anys i mig després, tot i el
fracàs del model, no s’ha fet cap proposta en este sentit. Si al 2018 haguérem apostat pel porta a porta, ja
hauríem arribat al 60%.

Els beneficis pels seus habitants els recull la mateixa agència catalana de residus:

• Nivells més alts de recollida selectiva i recuperació.
• Es retiren els contenidors de la via pública (més espai a la via pública, no cal mantenir i netejar els

contenidors, no hi ha desbordaments).
• Desapareix l'anonimat en el lliurament dels residus.
• El percentatge de població que acostuma a participar en la recollida selectiva és més gran.
• Permet l'aplicació de taxes d'escombraries de pagament per generació.
• El cost del reciclatge tendeix a ser més baix i els ingressos per sistemes integrats de gestió, venda

de materials i retorn del cànon, més grans.
• Es redueix  el  percentatge de residus  no municipals,  dels  quals  se  n'acaba fent  responsable  el

municipi.
• Els sistemes complementaris de recollida selectiva (fracció vegetal,  voluminosos...)  acostumen a

funcionar millor.

Per tots els motius exposats, des de la CUP Tortosa sol·licitem al ple municipal de Tortosa l’aprovació dels
següents acords:

1. Instaurar el sistema porta a porta en almenys un barri de la ciutat i un dels pobles del municipi durant el
present mandat. Estimulant la implementació amb bonificacions en la taxa d'escombraries vinculades a la
millora del % de recollida selectiva.
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2. Realitzar una auditoria externa per comprovar si Acciona està complint amb el contracte signat.

3.  Si l’auditoria confirma que Acciona no està complint amb el contracte, denunciar l’empresa i estudiar
com finalitzar el contracte.”

*-*-*

Intervenció de la Sra. Alcaldessa 

“Passem al següent punt de l’ordre del dia, proposta del Grup Municipal Candidatura d’Unitat Popular-
Alternativa Municipalista, per la fiscalització del contracte de neteja viària i recollida de residus urbans. Té
la paraula de nou el senyor Arnau.”

Intervenció del Sr. Arnau

“Gràcies, alcaldessa. L'1 d'agost de 2018 entrava en vigor el major contracte assignat per l'Ajuntament de
Tortosa, 10 anys i 23 milions d'euros. El regidor Domingo Tomàs, quan al ple es va aprovar el contracte,
qualificava com a molt bon contracte el que s'havia assignat, i des de la CUP ja vam posar en dubte en
aquell  moment  que el  contracte  fos  bo  per  a la  ciutat,  sent  l'únic  partit  que vam votar-hi  en contra.
Diguéssem que l'actual Junts, Esquera, PSC i PP van votar-hi a favor i Movem es va abstindre. 

Consideràvem que era un mal contracte, primer de tot perquè estava gestionat per ACCIONA, una empresa
de l'IBEX35. Consideràvem que era i és car, hipotecava la ciutat per deu anys, amb un model de recollida i
neteja del segle XX, basat en combustibles fòssils i  gens innovador;  que seria impossible arribar a les
demandes del  PRECAT del  50 per  cent  de recollida selectiva al  2020 i  un 65 per  cent  al  2035;  que
enteníem que una persona per fer educació ambiental no era suficient; i que l'Ajuntament de Tortosa no
tenia la capacitat humana ni tècnica per fiscalitzar el servei. 

Desgraciadament el temps ens ha donat la raó. i què és el que està passant? Doncs que paguem una
milionada,  els  carrers  no  semblen  nets,  les  illes  de contenidors  estan  desateses  i  el  percentatge  de
recollida selectiva no augmenta significativament. En paraules de l'alcaldessa el dia que entrava el nou
contracte en vigor, va dir que l'objectiu era passar en deu anys del 25 per cent de recollida selectiva actual
al 60 per cent, però la realitat és que només ha millorat entorn al 7 per cent en quatre anys, i a aquest
ritme, en deu anys haurem millorat un 16,25 per cent. 

Ha millorat la recollida selectiva de cartró, orgànica, vidre i envasos, però la millora és insuficient. I també
ha crescut la resta, un 6 per cent de millora en la recollida selectiva és del tot insuficient, més quan la
millora es va produir el primer any principalment, i després s'ha estancat. De la neteja viària no existixen
dades objectives, com sí de la recollida, però la percepció és semblant, no ha millorat l'estat de la via
urbana, tot i la importat quantitat que paguem. 

Des de la CUP creiem que, més que una mala gestió de l'equip de govern, hem de parlar de la no gestió. Es
va signar el  contracte i  l'equip de govern s'ha despreocupat del servei.  El 2018, l'ajuntament no tenia
capacitat per fiscalitzar el servei, i el 2022 continua sense tenir-la. De fet, davant de la campanya «Estimar
Tortosa amb tu més neta», l'única cosa que ha fet el govern municipal és augmentar les multes un 33 per
cent  més al  2021.  I  el  pitjor  és  que encara ens queden cinc anys d'un mal  contracte que és  del  tot
insuficient, car i que depèn de la bona voluntat de l'empresa de complir-lo, perquè ningú pot controlar-la. I
no és que inspire gran confiança, perquè es tracta d’una empresa vinculada a diversos casos de corrupció. 

Per este motiu, perquè no és una empresa que inspire confiança, cal comprovar que s'estiga complint el
signat. Tal com va insistir la CUP el 2018, considerem que no arribarem al 60 per cent amb l'actual model, i
tornem a insistir en la implementació del sistema porta a porta en alguns barris i pobles de Tortosa, com ja
es fa en més de 250 poblacions catalanes, algunes amb major població que Tortosa ciutat. De fet, és una
opció que contempla l'actual contracte. 

Els beneficis per als habitants de la ciutat, com recull la mateixa Agència Catalana de Residus, serien, per
exemple, nivells més alts de recollida selectiva i recuperació; es retiren als contenidors de la via pública;
desapareix l'anonimat en el lliurament de residus; el percentatge de població que acostuma a participar en
la recollida selectiva és més gran; permet l'aplicació de taxes d’escombraries de pagament per generació;
el  cost  del reciclatge tendix a ser més baix i  els  ingressos per  sistemes integrats de gestió,  venda de
materials i retorn del cànon més grans; es redueix el percentatge de residus no municipals, etc. 
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És per això que des del nostre grup municipal proposem al ple, per una banda instaurar el sistema de porta
a porta en almenys un barri de la ciutat i un dels pobles del municipi durant el present mandat, estimulant
la implementació amb bonificacions de la taxa d’escombraries vinculades a la millora del percentatge de
recollida selectiva; realitzar una auditoria externa per comprovar si ACCIONA està complint amb el contracte
signat;  i,  per  últim,  si  l'auditoria  confirma que ACCIONA no està complint  amb el  contracte,  denunciar
l’empresa i estudiar com finalitzar el contracte.”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa

“Gràcies. Té la paraula el senyor Albacar.”

Intervenció del Sr. Albacar

“Moltes  gràcies,  alcaldessa.  Regidors.  Des de  Ciutadans  volem una  Tortosa  més  neta  per  donar  una
qualitat de vida a tots els tortosins. A més, també volem millorar el nivell de servei. Entenem que des del
que es proposa des del Grup de la CUP és este l’objectiu, millorar la neteja a Tortosa i millorar el qualitat de
vida dels tortosins, el nostre vot serà favorable. Moltes gràcies.”

Intervenció de la Sra. Valdés

“Té la paraula la senyora Valdés.”

Intervenció de la Sra. Valdés

“Gràcies, alcaldessa. Regidores, regidors. Senyor Arnau, ens presenta vostè una moció amb una proposta
que des de l'Agència de Residus de Catalunya ja fa anys que s'aconsella, intentant estimular els municipis
per tal  que s'apliquin sistemes eficients de recollida. En este sentit,  el  2022 s'han atorgat 22 milions
d'euros a 74 ens locals per fer el canvi, i se’n preparen 10 milions més per a l’any present. 

Hem  de  tenir  en  consideració  que  este  canvi  de  xip  ha  estat  liderat  tradicionalment  per  poblacions
relativament petites i comarques rurals. A Catalunya només hi ha deu municipis que reciclen més del 90
per cent dels residus que generen, i cap d'ells supera els 10.000 habitants. El municipi de Manlleu, l’1 de
novembre passat es va convertir, amb 20.000 habitants, en la ciutat més gran de Catalunya a implantar de
manera integral  el porta a porta. A prop de casa nostra comptem amb l'exemple de Benifallet, que ha
implantat el sistema de manera exitosa, un model en col·laboració amb el COPATE. 

No obstant, les zones més poblades continuen a la cua, i això dificulta que al conjunt del país s'assoleixin
els objectius fixats per la Unió Europea. El Barcelonès, per exemple, registra la segona pitjor dada del país,
amb un 37 per cent, només superada per la Cerdanya, amb un 24,5 per cent. Per fer-ho entendre es fan
campanyes i acció de sensibilització, però el voluntarisme té un sostre i el compliment dels objectius passa
per la individualització de la recollida selectiva. 

Per altra banda, l’acord de la ciutat verda dona suport a les ciutats que us subscriguin, entre les quals, molt
encertadament, es troba Tortosa, per tal d’avançar cap als objectius de desenvolupament sostenible de la
Agenda 2030. En virtut d'este acord, considerem que en la seva proposta es pot fer una prova pilot, com es
fa a Reus, per instaurar el sistema a un barri de la ciutat, en tot cas, d'acord amb els tècnics municipals i a
través de la Comissió d'Espai Públic, valorant la implantació i la viabilitat a llarg termini, intentant adaptar
el model a la realitat de Tortosa. 

Finalment dir-li que no estem d'acord amb el plantejament d'una auditoria externa, perquè pensem que la
fiscalització del contracte ja es porta a terme per part dels tècnics i tècniques de l'ajuntament, i amb els
mitjans i recursos propis. Per tant, per tot l’exposat, el nostre vot serà d’abstenció. Gràcies.”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa 

“Té la paraula el senyor Faura.”

Intervenció del Sr. Faura

“Gràcies, alcaldessa. Regidors, regidores. Senyor Arnau, el primer que li vull destacar és que la moció que
presenta el seu grup certament ha estat treballada i és rigorosa, i presenta tot un seguit d'extrems, que en
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alguns d'ells ja dic que hi coincidim, i en alguns no coincidim. Procuraré ser sistemàtic amb el temps que
dic. 

En el primer que coincidim, i penso que coincidim tots, és que Tortosa es veu bruta i, per tant, això és una
posició pràcticament unànime de tota la ciutadania, i entenem que és el sentit de la seva moció, perquè
Tortosa és veu bruta i suposo que per això presenta aquesta emoció. 

El segon extrem en el que també coincidim és que som el pitjor ajuntament de la comarca del Baix Ebre,
amb diferència, en la recollida selectiva dels residus urbans, i això no és cap opinió, això és una dada
estadística i empírica. 

I el tercer punt en què també coincidim és que l’equip de govern municipal s'ha desentès totalment de la
gestió de la neteja de la ciutat, i el resultat és el que apareix, lamentablement: que Tortosa es veu bruta. 

Però hi ha extrems en què no podem coincidir, per exemple, en què necessàriament que ACCIONA sigui la
destinatària, sigui una cosa pejorativa. La major part de concursos públics ho guanyen les grans empreses
en matèria de residus urbans, simplement perquè són les que tenen la capacitat econòmica per fer-ho. Una
petita empresa no té pulmó suficient. 

Tampoc estem d'acord amb què el contacte sigui dolent, el que passa és que no hi ha un efectiu control en
la seva execució, però el contacte en sí mateix no és dolent. 

Tampoc estem d'acord amb vostè en què l'Ajuntament de Tortosa no tingui capacitat per a controlar la
gestió recollida.  Miri,  sí  que la  té.  El  COPATE està portant  la gestió  de la recollida del  Baix Ebre i  del
Montsià, excepte Tortosa i Deltebre. Ho està portant amb èxit. Tortosa i Deltebre van per lliure. 

Haguéssem pogut  iniciar  un  règim de sancions,  que ja  hem demanat  moltes  vegades  en  aquest  ple
Esquerra  Republicana,  contra  l'empresa  adjudicatària,  però  no  complir  el  que  està  fent.  No  s'ha  fet.
L'Ajuntament de Tortosa va centrar la seva negociació del contracte en la substitució dels contenidors, i no
va tenir  en compte altres  circumstàncies,  altres  variables  que,  en abandonar  l'economia  d'escala que
abans li he explicat, han provocat desajustos a l'alça, com és el cas, per exemple, del cost del transport fins
a la planta del Mas de Barberans. Aquesta estratègia erràtica ha fet que no es pugui destinar per part de
l'empresa, entenem que deu ser així, del seu motiu, prou recursos econòmics per a la neteja de l’espai
públic, i això provoca que Tortosa estigui bruta. Per tant, entenem que no cal fer una auditoria, no cal fer
una auditoria d'una cosa que és evident: Tortosa està bruta. Per tant, és un element objectiu. 

El segon element és el tema del porta a porta. Mire, l'aplicació del porta a porta en els termes que vostè
planteja, en una ciutat com Tortosa és difícil, per la raó de la propietat horitzontal. Surt molt més a compte,
és molt més viable, i sobretot en aquestes altures, en aquestes altures a nivell municipal ja no podem fer
res, no?, però és molt més viable l’apertura dels contenidors a través de la identificació personal. Acaba
produint el mateix efecte que el porta a porta, és més econòmic a la llarga, perquè es requerix menys
personal, i a la vegada, en identificar l'individu quan tira les deixalles, podria permetre la tarificació de la
taxa d’escombraries individualitzada per a cada família. 

Finalment dir-li que en la recollida de la facció orgànica, amb els grans productors s’està fent el porta a
porta fora de Tortosa, s’està fent el porta a porta amb els grans productors, i d’una manera molt efectiva.
Entenem la bondat de la seua moció, però és que els acords que ens plantegen entenem que no tenen
gaire sentit, com a mínim a aquesta alçada de manera municipal, i és per tot això que ens abstindrem.
Moltes gràcies.

Intervenció de la Sra. Alcaldessa

“Moltes gràcies. Té la paraula el senyor Jaume Bel.”

Intervenció del Sr. Bel

“Gràcies, alcaldessa. Regidores i regidors, grup municipal de la CUP. Al plenari de l’octubre del 22, Movem
Tortosa vam fer una moció amb propostes per acabar amb el sobreeiximent de contenidors i papereres.
Vam tornar a denunciar al plenari del febrer, o siga, este més passat, la falta de papereres a la nostra
ciutat, que l'empresa adjudicatària del servei de neteja es comprometia, per contracte, a tornar a col·locar,
amb un nombre de 70, un terç cada any. I hem denunciat per enèsima vegada la deficiència del servei de
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neteja, amb totes classe d’incompliments que no tornaré a enumerar per no ser tan repetitiu. 

A més a més, vam demanar al govern d'aquesta ciutat fer una diagnosi que, en qüestió de neteja digués o
reflectís què és el que es pot millorar en qüestió de neteja, revisant els llocs o carrers on es produeix més
sobreeiximents, on necessitem més recollida, sigui perquè hi ha més volum d'escombraries, sigui perquè hi
ha menys contenidors o perquè no estan ubicats correctament. I la petició òbviament demanava l'augment
de freqüència, el nombre de contenidors, i millorar-ne la distribució dels llocs on es necessita. Recordem
també que vam demanar les mini deixalleries, com altres ciutats acrediten al seu espai públic, i com tantes
coses en què anem endarrerits. 

Atès que els hàbits de consum de compres per internet fa que hi hagi més consum de cartró que de plàstic,
també vam demanar que la diagnosi hagués de preveure si cal incrementar la recollida de cartró. Però el
que més volem destacar és que la deficiència de la recollida desincentiva la gent a reciclar, i recordem que
estem molt lluny dels nivells òptims de reciclatge respecte a altres ciutats catalanes, que ens penalitza que
econòmicament i que ens situa a un nivell molt baix respecte a la mitjana catalana. 

Per això hem demanat a l’equip del govern la fiscalització del servei que presta l'empresa de la neteja amb
una auditoria externa, imposi sancions, inclús rescissió de contracte si hi ha conductes reincidents, per fer
front a aquesta problemàtica. Hem demanat també un estudi per la remunicipalització del servei de neteja,
i no s'ha fet, i tantes peticions i denúncies com hem fet, tantes respostes negatives hem obtingut d'aquest
govern. 

Estem d'acord i votarem a favor del servei de recollida porta a porta, i vostès avui porten a la seva moció,
de  forma  experimental  o  com  una  prova  pilot,  en  algun  barri  de  la  ciutat  o  en  algun  dels  pobles,  i
compartim les millores que apunta en la  seua moció,  que comportarà aquesta modalitat  de recollida.
Moltes gràcies.”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa 

“Té la paraula el senyor Tomàs.”

Intervenció del Sr. Tomàs

“Sí,  moltes gràcies,  alcaldessa.  Regidores,  regidors.  Bé,  mira, començaré per aquí,  pel  final.  És curiós,
senyor Bel, que des del seu grup municipal ens parlin de qüestions com ara el porta a porta, i que vote
lliurement favorablement, quan al final, el govern dels seus a Barcelona ha hagut de tirar marxa enrere en
determinats aspectes del porta a porta, com molt bé li ha dit el portaveu del Grup Municipal d'Esquerra
Republicana, no li estic dient jo, no cal que em faci cas amb mi, el portaveu del Grup Municipal d'Esquerra
Republicana,  i  que jo  sàpiga,  hores  d'ara  tampoc,  quant  a  tema de recollida  de residus  urbans,  s'ha
remunicipalitzat gran història a l'ajuntament de la capital del nostre país. Però dit això, l'objecte de la moció
és un altre, i no li cediré el protagonisme al grup de «Volem que tot vagi malament», no? 

Senyor Arnau, mire, està clar que en l'àmbit de la neteja, de la recollida dels residus sòlids urbans, sempre
tindrem molt a millorar, perquè són diferents els aspectes que en el dia a dia intervenen. Com ja saben,
estem treballant en la implementació de nous mecanismes de recollida que ens permetin seguir avançant i
incrementant  la  taxa  de  reciclatge.  Vostè  mateix  ha  reconegut  que s'ha  fet  un canvi,  jo  crec  que  és
important, però és evident que hem de pensar en futur i hem d'anar un pas més enllà. 

En el cas del porta-porta, li ha dit també en este cas el senyor Faura, coincidim que es pot fer un porta a
porta, per exemple, en grans productors, en part que s'està fent, hi han experiències d'èxit, i properament
també podrem parlar d'alguna ampliació en aquest aspecte. D'altra banda, el sistema és intel·ligent, es va
posar a raó també de la participació del seu grup municipal, que malgrat votar en contra sempre li hem
reconegut que va fer més aportacions que el grup que aplaudeix i li vota favorablement tot allò que vagi en
el sí d'una imatge negativa de la nostra ciutat, i sap que una de les condicions de possibles modificacions
d'este  contracte  és  una  implementació  del  porta  a  porta,  segons  es  cregui  convenient,  o  una
implementació de sistemes també tecnològics.  Per  tant,  també estem treballant en una campanya de
comunicació, de conscienciació, en la qual esperem també l'ajuda i el suport de tots els grups municipals. 

Per tant, jo crec que en pocs dies es podrà veure està campanya. Està clar que això ens ha d'ajudar,
sobretot a centrar-nos també. Quan a vegades parlem de la recollida del voluminós i no ens centrem en el
detall, no?, i el detall important en estòs moments, segons ens diuen en base a les dades que tenim, és el
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tema de la fracció orgànica. Necessitem sí o sí que molta matèria que va al contenidor de color gris passi al
contenidor de color marró. Per aquí passa el futur d'una millora important. 

Per tant, com que estem treballant i el servei es fiscalitza diàriament pel propi Departament de Serveis, el
nostre vot no serà favorable.”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa 

“Té la paraula el senyor Arnau.”

Intervenció del Sr. Arnau

“Sí, crec que hem reproduït... Bé, primer de tot, agrair a Movem i a Ciutadans el vot a favor, i també el vot a
favor anterior a la moció, que amb la pressa de respondre no li havia dit. Crec que estem reproduint el
mateix debat que vam tindre ara, crec que va ser el maig de 2021, i crec que..., el senyor Domingo Tomàs
no sé si s'ha repassat que va dir, però que ha sostingut els mateixos arguments, creiem. En aquell moment
se'ns va parlar de temps, se'ns va dir que no es podien fixar terminis, però és que han passat dos anys i
creiem que la situació és la mateixa, com a mínim els percentatges de recollida selectiva són els que són,
diguéssem, no hem avançat significativament, i em va donar els mateixos motius que m'acaba de donar
ara en relació amb la recollida orgànica, però és que no ha canviat res. Jo no sé si el model ha de ser porta
a porta, la identificació o l'híbrid, però és que no s'ha aplicat res més enllà del Reciclos, que es va anunciar
poc abans,  i  crec que tampoc no ha sigut un èxit  quant a l'increment substancial  de percentatges de
recollida selectiva. 

Llavors, el motiu de tornar a portar el debat al ple és per evidenciar que la percepció, i crec que això ho han
dit tots els grups municipals, és que la ciutat no està a neta. Diguéssim que l’empresa ha d’abocar més
recursos a la neteja viària, i que s'han de millorar els percentatges de recollida selectiva, és evident, i que
ho han de fer ja, perquè queden cinc anys de contracte i això cada any ens està costant molts diners.
Estem parlant de més de 115.000 euros que cada any la ciutat de Tortosa... Si no ho volen fer perquè no
tenen consciència i no volen donar resposta a l'emergència climàtica, com a mínim ho han de fer per les
arques públiques, perquè paguem 115.000 euros de més, i això va en augment, evidentment, del que
hauríem d'estar pagant de cànon. 

I senyor Faura, primer de tot, era un mal contracte perquè era gestionat per una empresa de l'IBEX35,
independentment si és ACCIONA, FERROVIAL o la que fos, perquè la nostra opció era la municipalització del
servei de neteja. El contracte és dolent perquè aquí tenim els resultats. Diguéssem, cap grup polític està
satisfet amb això, i no hi ha la capacitat tècnica per part de les persones tècniques de l'ajuntament de fer
el  seguiment  que  requerix  una  empresa  com  ACCIONA,  que  és  un  monstre,  que  està  gestionant  un
contracte públic de 2,3 milions d'euros, i no hi ha la capacitat perquè tenen moltes altres tasques a fer. No
és una qüestió d'incapacitat perquè no hi ha prou recursos per a gestionar això, i ho vam dir en el seu
moment. L'Ajuntament de Tortosa no pot lluitar contra ACCIONA ni pot lluitar contra FERROVIAL ni contra
ACES, bé, totes estès empreses. Llavors, és qüestió d’optar per altres vies, com pot ser la gestió municipal
de contractes públics. I l'auditoria...”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa 

“Se li ha acabat el temps, senyor Arnau.”

Intervenció del Sr. Arnau

“Dos segons. “

Intervenció de la Sra. Alcaldessa 

“Tindrà de nou la paraula perquè el senyor Bel ha demanat la paraula, el senyor Faura també, per tant...”

Intervenció del Sr. Arnau

“Val, gràcies.”
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Intervenció de la Sra. Alcaldessa 

“Té la paraula en primer lloc el senyor Bel. Per què em demana la paraula, primer?”

Intervenció del Sr. Bel

“Per al·lusions.”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa 

“Al·lusions. Qui l’ha al·ludit?”

Intervenció del Sr. Bel

“El senyor Domingo.”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa 

“Jo crec que el senyor Domingo no l’ha al·ludit ni ha dit el senyor nom en cap moment, ni ha dit el nom del
seu grup. Si vostè se sent identificat amb el grup de la senyora Colau, té la paraula, però en tot cas, no crec
que l’hagi mencionat en cap moment. No, de fet, no l’ha mencionat.”

Intervenció del Sr. Bel

“Bé, jo tampoc no el mencionaré a ell però faré una precisió relativa al comentari que ha fet ell.”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa 

“És que clar, el torn que tenen és per si els han mencionat o els han al·ludit. En este cas, no l’ha al·ludit
ningú.”

Intervenció del Sr. Bel

“Jo li diria que sí, que m’ha mencionat, si no recordo malament.”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa 

“Pot repassar l’acta quan vulgui, però en tot cas, no ho discutirem ara. Té la paraula, però ja li dic jo que no
l’ha mencionat.”

Intervenció del Sr. Bel

“No res, només dues cosetes breus per no fer-ho llarg. Val més que mos centrem en Tortosa, que és on
estan vostès i és on exercixen la seua acció municipal, punt número 1. Punt número 2, ràpidament també,
li recordaré l’estadística que portem comptades, les mocions, 260 fins el dia d’avui presentades, 88 «no»
de Junts per Tortosa, 6 «no» de Movem. Per tant, potser que revisen que el «no» és del seu grup municipal, i
com més prompte assumeixi que Tortosa està bruta, més prompte podrem revertir està situació precària
que patim. Gràcies.”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa 

“Ara sí que ha al·ludit al senyor Tomàs. Si de cas, senyor Faura, si li sembla, li contesta el senyor Tomàs i
després canviem de tema.”

Intervenció del Sr. Tomàs

“De manera molt ràpida, en tot cas cal repassar l’estadística de les dades que apunta. I per un altre cas
també, cal que repassi també l'acta perquè en cap moment..., he sigut molt curós perquè no tenia cap
intenció d’al·ludir ni al seu grup ni la seua persona. Per tant, m’he referit en tot moment a un lloc que
precisament les dades i  tot el  que arriba d’allà precisament bo no és, i  a tal d'exemple penso que és
interessant tindre-ho en compte per no cometre els mateixos errors en està ciutat, on tots volen el millor.
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Moltes gràcies.”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa

“Té la paraula el senyor Faura.”

Intervenció del Sr. Faura

“Sí, jo simplement diré, per al·lusions del senyor Arnau. Senyor Arnau, aneu a veure, el contracte, si mos el
llegíssim adequadament,  i  li  asseguro que jo m’he guanyat durant trenta anys de la meua vida llegint
contractes, interpretant-los i aplicant-los, no és dolent. El problema és que no s'aplica correctament, però el
contracte en sí mateix no és dolent. I no es tracta de controlar ACCIONA, jo no vull controlar ACCIONA. Jo el
que vull controlar és la neteja de Tortosa, i això no és difícil de controlar, es pot fer. 

I la resolució del contracte s'aplica per un article tant senzill com és l'article 1124, que una de les parts no
compleix. És a dir, no té una dificultat tècnica excessiva. Cal, jo crec, i l'equip de govern no sé per què no ho
ha fet, cal forçar l'aplicació del contracte en tots els seus termes, que no s'està fent.” 

Intervenció de la Sra. Alcaldessa

“Només li faig un apunt, perquè no m'hi puc estar. Estaria bé que des del COPATE també es controlés els
pobles de la comarca, que és complisca, perquè no s'està complint. Ni a la comarca ni als altres municipis,
i li dic per altres llocs on també i soc, on també hi ploren. Sí, sí, li permeto, li permeto, en tot cas.”

Intervenció del Sr. Faura

“Senyora alcaldessa,  jo,  el  dia que vulga entrem en un debat  sobre el  COPATE.  Ara estem parlant  de
l'ajuntament. El que vulga entrem en un debat sobre el COPATE i em diu quin és el poble que plora, perquè,
en fi, m'agradaria que m'ho diguessin a mi. A mi no m’ho diuen, eh?”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa 

“No es preocupe que li faré arribar després, crec que no és el moment ni per als partits que són ni per
respecte a la resta de municipis, però en tot cas, és evident que és molt fàcil parlar a un lloc i parlar d’una
altra manera a un altre. Ara sí, té la paraula el senyor Arnau, per cloure el debat.”

Intervenció del Sr. Arnau

“Gràcies, alcaldessa. Bé, el que li deia abans, en relació amb l'auditoria, és precisament... Vostè ho veu
molt fàcil, diguéssem, però precisament creiem que calen dades objectives per estudiar la possibilitat de
rescindir el contracte si s'estigués incomplint. Casualment aquí es va a signar el millor contracte, totes
estès empreses sempre guanyen qualsevol litigi que tenen en qualsevol dels governs supramunicipals, però
aquí serem l'excepció i serà tan fàcil com dir-li al senyor d'ACCIONA: «Escolti, que li trenquem el contracte
perquè l'està incomplint.» Doncs per això cal dades objectives, i evidència en dades, allò que percebem tots
els grups polítics, i creiem que una gran part de la ciutadania. 

El motiu de la moció era posar a l’agenda del... Evidentment, això no és una cosa que es puga resoldre en
dos mesos, però posar a l’agenda del pròxim govern municipal que és una necessitat imperiosa dotar de
solucions el problema que tenim de recollida selectiva i de neteja viària. Gràcies.”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa 

“Gràcies. Queda rebutjada la moció.”

*-*-*

Sotmès l’assumpte a votació ordinària, el Ple de l’Ajuntament acorda rebutjar la proposta amb set vots a
favor, corresponents als membres de la corporació dels grups municipals de MT–MTE–ECG (5), Cs (1) i
CUP–AMUNT (1);  set vots en contra corresponents als membres de la corporació del grup municipal de
JUNTS  (7);  i  set abstencions  corresponents  als  membres  de  la  corporació  dels  grups  municipals  de
ERC–TS–AM (4)  i PSC–CP (3).  Amb un resultat d’empat, es procedeix a una segona votació, obtenint el
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mateix resultat. Desfà l’empat el vot de qualitat de la Sra. Alcaldessa, per tant, la proposta queda rebutja-
da.

07 -  PROPOSTA  DELS  GRUPS  MUNICIPALS  MOVEM  TORTOSA–MOVEM  TERRES  DE  L’EBRE–EN  COMÚ
GUANYEM  I  ESQUERRA  REPUBLICANA  DE  CATALUNYA–TORTOSA  SÍ–ACORD  MUNICIPAL  PER  INSTAR  A
L’AMPLIACIÓ DE L’ARXIU COMARCAL DEL BAIX EBRE. 

Se sotmet a debat del Ple la següent proposta subscrita pels Grups Municipals d’Esquerra Republicana de
Catalunya–Tortosa Sí–Acord Municipal i Movem Tortosa–Movem Terres de l’Ebre–En Comú Guanyem: 

«L’Arxiu Comarcal del Baix Ebre és una de les institucions culturals més importants de la nostra ciutat i
comarca. Custodia tot tipus de documents del Baix Ebre, amb independència de qui els ha produït i del seu
suport (paper, pergamí, fotografies, enregistraments sonors, pel·lícules, etc.), realitzant les funcions d’arxiu
comarcal i d’arxiu municipal. De fet, la gestió del centre és conjunta, mitjançant conveni, de manera que fa
les funcions d’arxiu comarcal i d’arxiu municipal.

Així, rep i conserva la documentació en fase semiactiva i històrica de l’Ajuntament i dels seus organismes
autònoms, així com la d’aquells ajuntaments del Baix Ebre que determinin dipositar-la a l’arxiu,  sense
perdre’n la titularitat.  També  té dipositada la documentació en fase semiactiva i històrica dels consells
comarcals, dels òrgans o entitats de l’Administració de la Generalitat d’àmbit local o comarcal, d’altres ens
i organismes públics del territori, de l’Administració de Justícia, dels registres públics i  dels serveis de
l’Estat  corresponents  a  la  comarca,  els  protocols  notarials  de  més de cent  anys,  la  documentació de
persones  físiques  o  jurídiques  d’interès  històric  i  cultural  del  respectiu  territori  i  tota  aquella  altra
documentació que es consideri pertinent destinar-hi.

Tot i això, malgrat la seua importància quant a la custòdia i divulgació del patrimoni cultural, des del 2010
ja  no  té  espai  per  a  més  documentació  i  en  l’actualitat,  hi  ha  més  de  4  quilòmetres  lineals  de
documentació arxivats i conservats, però entre 3,5 i 4 quilòmetres més de documentació estan en previsió
de poder ser arxivats per la manca de superfície en les actuals instal·lacions  de l’arxiu. L’ampliació de les
instal·lacions i la recerca d’una solució han estat demandades per diferents actors des de fa anys. Així
mateix, ho vam fer des de Movem Tortosa l’any 2017 en una moció com aquesta que va ser aprovada per
unanimitat, per la qual cosa és una qüestió que no es pot demorar més en el temps, tenint en compte la
riquesa documental i cultural que representa aquesta institució de la nostra ciutat.

Per altra banda, l’edifici dels Reials Col·legis té pendents algunes millores, que actualment ocupa  l’Arxiu,
entre les quals destaca la reparació del sostre de la sala principal d’actes, la qual porta sense poder
realitzar activitats des de fa uns anys.

És per tot això que durant anys diferents actors han anat reclamant una ampliació de l’Arxiu. I, de fet,
podem recordar  que,  fins  i  tot,  es  va  parlar  d’un projecte de la construcció d’un nou arxiu al polígon
industrial del Baix Ebre, que finalment no es va tirar endavant.

Més tard, es va parlar també de l’ampliació de l’Arxiu al costat del mateix edifici dels Reials Col·legis i, per
tant, conservant-se tota la documentació en aquest lloc. Però, tot i que fa anys que se’n parla, tampoc s’ha
materialitat aquest projecte.

A tot això, cal sumar-hi la dificultat afegida de que aquest edifici és propietat del Bisbat,  amb qui les
diferents administracions implicades, Ajuntament, Consell Comarcal i Generalitat, tenen signat un conveni,
que també podria ser objecte de debat, tot i no ser l’objectiu principal de la moció.

Per tant, proposem a l’Ajuntament de Tortosa liderar les converses i accions pertinents, per una part amb
el propietari i per l’altra amb executor de l’obra, per buscar una solució definitiva a l’ampliació del l’arxiu i la
millora de totes les seues instal·lacions amb l’objectiu de que tota aquesta documentació pendent d’arxivar
pugui ser finalment registrada.

Per aquestes raons, el grup municipal de Movem Tortosa i el grup d’ERC Tortosa Sí proposen al ple de
l’Ajuntament de Tortosa l’adopció dels següents acords:

PRIMER.-  Instar  l’Ajuntament  de  Tortosa  a  continuar  buscant  una  solució  amb  les  administracions
competents per poder fer efectiva una ampliació de la capacitat de superfície de l’Arxiu Comarcal del Baix
Ebre.
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SEGON.-  Instar  l’Ajuntament  de  Tortosa  a  tirar  endavant  totes  les  accions  necessàries  perquè  les
instal·lacions estiguin en les condicions adequades.»

*-*-*

Intervenció de la Sra. Alcaldessa 

“Passem al següent punt de l'ordre del dia, proposta del Grup Municipal Movem Tortosa – Movem Terres de
l’Ebre – En Comú Guanyem i Esquerra Republicana de Catalunya – Tortosa Sí - Acord Municipal, per instar
l'ampliació de l'Arxiu Comarcal del Baix Ebre. Té la paraula al senyor Jordan.”

Intervenció del Sr. Jordan

“Gràcies.  Regidors  i  regidores,  presentem  està  moció  i  ho  fem  de  manera  conjunta  amb  Esquerra
Republicana, en relació amb la situació que viu el nostre arxiu històric comarcal del Baix Ebre, una de les
institucions més importants, no només de la ciutat sinó també del nostre territori que, com tots sabem,
custòdia tot tipus de documents de la comarca, de la ciutat, de diferents tipus, ja siga de paper, pergamí,
fotografies, enregistraments sonors, pel·lícules, entre molts altres, i que també fa, evidentment, la funció
d'arxiu comarcal i sobretot d'arxiu municipal i, per tant, té molta documentació d’esta casa des de fa molts
de segles. 

A més a més, més enllà d'Arxiu Comarcal i d'Arxiu Municipal, també té molta documentació de la resta
d'arxius  municipals  dels  diferents,  per  tant,  ajuntaments  de  la  nostra  comarca,  també  de  diferents
organismes públics del territori, siga de l'Administració de la Justícia, siga dels protocols notarials, o siga
també documentació de persones físiques o jurídiques. I tot això ho expliquem perquè des de l'any 2010,
des del propi arxiu, ja es va advertir que l'actual edifici s'ha quedat obsolet, que no pot donar capacitat
de..., no té una capacitat de resposta per a poder arxivar –mai més ben dit, no?– tots els documents que li
arriben  i,  de  fet,  ja  en  aquell  moment  es  que  calculava  que  hi  havia  entre  3,5  i  4  quilòmetres  de
documentació que estan en previsió de ser arxivats i que no hi ha espai, perquè actualment l'edifici no
dona resposta i ja tenim 4 quilòmetres lineals de documentació. 

Precisament perquè ja es va parlar d'aquella situació i es van buscar diferents solucions, però no es va
arribar a cap, l'any 2017 el grup de Movem Tortosa vam portar una moció aquí, al ple, per advertir-ho. Una
moció que es va aprovar per unanimitat, una de les poques que es va aprovar per unanimitat al mandat
anterior, on s'instava que l'ajuntament busqués una solució al respecte. Però d'allò ja fa sis anys, i avui dia
no hi ha cap solució al respecte. 

En el seu moment es va arribar a parlar de la construcció d'un nou arxiu polígon industrial del Baix Ebre.
També, en un altre moment, es va arribar a parlar de l'ampliació de l'actual arxiu als Reals Col·legis, a una
part del darrere, tot i que això té un problema i és que la titularitat de l'edifici no és municipal ni és de la
Generalitat,  però en tot cas este tampoc és el  debat.  El  que sí  que pensem és que el  que ha de fer
l'ajuntament és no quedar-se de braços creuats, perquè insistim en què ja fa molts anys que este tema ha
estat damunt de la taula, que n’hi ha hagut mocions al respecte, i que hores d’ara no hi ha cap solució al
damunt de la taula per donar resposta a està problemàtica, siga ampliant l'actual edifici o buscant una
alternativa  en  un  altre  lloc  de  la  nostra  ciutat,  a  partir  d’aprofitar  algun  edifici  existent  de  propietat
municipal o, en tot cas, la construcció d'un nou edifici.

Per tant, davant de tot això el que presentem i el que tornem a demanar és que l'Ajuntament de Tortosa
busque una solució, que ho lidere com a tal amb les administracions competents i, per tant, sobretot amb
Patrimoni de la Generalitat i, per tant, la direcció general que té responsabilitat amb relació als arxius, i que
tiren davant totes les accions necessaris per a tal efecte. Moltes gràcies.”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa 

“Gràcies. Té la paraula el senyor Faura.”

Intervenció del Sr. Faura

“Gràcies, alcaldessa. Companys regidors i regidores. Ja veuen, fem la moció conjuntament amb Movem,
per  tant,  és  ociós  que torne a  reiterar  el  que el  company  acaba d'explicar.  Subscric  al  100 per  cent
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l'exposició del senyor Jordi Jordan. Simplement, unes petites reflexions. Sabem que l'Arxiu Municipal pivota
sobre tres grans pilars, que són la Generalitat de Catalunya, a partir dels Serveis Territorials de Cultura,
l’Ajuntament de Tortosa i el Consell Comarcal del Baix Ebre. En estòs moments tenim un problema a l'hora
de la ubicació física de l'Arxiu Comarcal, perquè tenim un contracte amb el Bisbat, que és l'actual titular,
subscrit per l’Ajuntament de Tortosa, i amb venciment al final de l'any 2024. Per tant, ens queda poc més
d'un any per a què arribe el venciment del contracte. 

Lògicament, el que plantegem en està moció és trobar un espai suficient, adequat i correcte per a poder
tenir  precisament  l'Arxiu  Comarcal  a  Tortosa,  i  tenir-lo  en  adequades  condicions.  No  imposem
imperativament  en  està  moció  a  l'equip  de  govern  municipal  ni  un  espai  diferent  ni  un  espai  nou,
simplement  estem  demanant  que  tinguen  la  previsió  de  solucionar  el  problema  abans  que  arribe  el
venciment del contracte que ens permet ara ocupar els Reals Col·legis. I comunicar-los, com ja havíem fet,
senyora  alcaldessa,  en  alguna  ocasió,  que  des  d'Esquerra  Republicana  tenim  la  constància  que  si
l’Ajuntament  de Tortosa  posa un solar  a  disposició  dels  Serveis  Territorials  de Cultura,  serà  la  pròpia
Generalitat qui construirà l'edifici. Per tant, ho tenim prou fàcil. 

Simplement, senyora alcaldessa, la decisió, vostès estan en estòs moments al govern, la decisió en estòs
moments no li correspon a vostès, l'únic que estem demanant és tindre una previsió abans que arribi la
situació crítica del venciment del contracte i no tinguéssim cap solució. Res més. Gràcies.”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa 

“Té la paraula el senyor Arnau.”

Intervenció del Sr. Arnau

“Gràcies,  alcaldessa.  Bé,  considerem  que,  tal  com  planteja  la  moció,  cal  accelerar  la  solució  a  la
problemàtica de la manca d'espai de l'Arxiu Comarcal del Baix Ebre, i que l'ajuntament ha de liderar la
iniciativa, tal com fa anys que reclama el ple municipal. 

Sí que considerem que els acords donen a entendre que caldria ampliar l'arxiu a la ubicació actual, tot i
que l'argumentari ja planteja la possibilitat de trobar un nou emplaçament. Creiem que s'hauria de valorar
seriosament,  perquè seria  més  interessant  plantejar  un  canvi  d'ubicació.  L'ampliació  a  l'emplaçament
actual és molt complicada i cara, perquè es tracta d'un edifici històric i protegit. 

Per altra banda, d'acord amb la informació de què disposem, la concessió al Bisbat acaba l'any 2024, i una
pròrroga, si és que el Bisbat té la intenció de concedir-la, tant sols ajornaria la decisió i correríem el risc que
l'arxiu,  un  dels  més  importants  de  Catalunya,  s'hagués  de  situar  en  un  espai  provisional,  en  unes
condicions no adequades. Així que insistim en què l'ajuntament ha de prendre la iniciativa per a trobar un
nou emplaçament per a l'arxiu, i facilitar tot allò que siga necessari per a què el Departament de Cultura
assumisca el cost de la construcció d'un nou edifici, si és el cas, per a l'Arxiu Comarcal del Baix Ebre. 

Dit això, votarem a favor de la moció.”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa 

“Gràcies. Té la paraula el senyor Albacar.”

Intervenció del Sr. Albacar

“Moltes gràcies, alcaldessa. Regidors. Des de Ciutadans sempre volem el millor per a Tortosa, i volem que
es reforce la capitalitat de Tortosa dins les Terres de l'Ebre. També volem que siga Tortosa un pol d'atracció
cultural a nivell de Catalunya i de tot l'Estat espanyol. Per tant, el nostre vot serà favorable. Moltes gràcies.”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa 

“Gràcies. Té la paraula la senyora Valdés, a qui no li funcionava el micro, veig. Abans ja ens passava.”

Intervenció de la Sra. Valdés

“Alcaldessa, regidores, regidors. Senyors Jordan i Faura, ja els avanço que el nostre vot serà a favor de la
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moció presentada. És indiscutible la importància de mantenir les dependències i instal·lacions que acullen
una institució amb tanta rellevància com és l'Arxiu Comarcal del Baix Ebre, en condicions adequades, no
només pel seu valor històric, que el té, sinó també per la responsabilitat que comporta ser la seu on es
custodia documentació de diferents àmbits, i la titularitat dels quals recau en diferents administracions i
organismes, com és l'Administració de Justícia. Bona part d'esta documentació s'ha de conservar en les
millors condicions possibles, i  el seu suport, que és majoritàriament en paper, la fa molt sensible a la
humitat i altres factors ambientals i, per tant, s'ha d'actuar per tal de trobar una solució adequada en estès
circumstàncies. 

Els diferents intents de l'ampliació de l'arxiu també posen de manifest la necessitat de trobar una solució
sense  demora.  Per  tant,  estem d'acord  amb el  total  de  la  proposta,  però  sempre  recordant  que s'ha
d'atendre, com ens ha recordat el senyor Faura, les responsabilitats corresponents a cadascuna de les
administracions implicades. Gràcies.”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa 

“Moltes gràcies. Té la paraula el senyor Martorell.”

Intervenció del Sr. Martorell

“Alcaldessa, regidores, regidors. El passat 17 de gener, als col·legis Sant Jaume i Sant Maties ens vam
reunir la comissió de seguiment de l'Arxiu Comarcal del Baix Ebre, i vam debatre ja aquesta qüestió. Ha
estat una sorpresa que es presente aquesta moció. Sí que estem acostumats a la política de desgast que
fa servir Movem, però ens sobta que Esquerra Republicana s'apunti una vegada més a aquesta voluntat,
perquè ho estem parlant amb Cultura, el Departament de Cultura de la Generalitat. 

Com vostès saben perfectament, la responsabilitat que hi hagi un arxiu comarcal a Tortosa és del Govern
de la Generalitat, actualment en mans d'Esquerra Republicana. Fer aquesta moció conjunta amb Movem
és simplement deixar-se anar a remolc d'ells, cosa que, com hem dit abans, ens sobta. Des de l'Ajuntament
de Tortosa, sempre hem valorat i recolzat la tasca que es realitza a l'Arxiu Comarcal del Baix Ebre. En
conseqüència, l'ajuntament sempre ha estat implicat en les funcions de l'arxiu i les seves necessitats. I és
per això que s'està treballant amb el  Departament de Cultura per trobar la millor solució,  solució que
arribarà perquè existeix. A més a més, els recordo que la Generalitat ja disposa d'uns terrenys cedits per
l'ajuntament des de fa anys. 

També parlen al  segon punt  que les instal·lacions de l'arxiu estigui  en condicions adequades,  quan la
competència,  i  allò  que diu el  conveni  vigent,  és que la  inversió en manteniment  de les  instal·lacions
competeix al Govern de la Generalitat. 

Per tot això, i seguint amb el que en la comissió es va parlar, seguirem treballant en buscar la millor solució
per a l'Arxiu Comarcal del Baix Ebre i per a la ciutat. I no es preocupe, senyor Fabra, que la solució estarà.
Així, el nostre vot serà d'abstenció.”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa 

“Té la paraula, per cloure el debat, el senyor Jordan.”

Intervenció del Sr. Jordan

“Gràcies, regidors i regidores. Donar les gràcies, evidentment, a tots els grups que hi han votat a favor. Un
matís al senyor Arnau, de la CUP: potser no ha quedat clar, però estem oberts a totes les opcions. Quan
parlem  d'ampliar  l'arxiu,  amb «l'arxiu»  no  ens  referim  a  l'edifici  com  a  tal,  sinó  a  l'arxiu,  és  a  dir,  la
documentació, i per tant, vol dir ampliar la superfície. Pot ser l'actual o qualsevol altre edifici. I demanar-li
disculpes  també  als  companys  d'Esquerra,  perquè  clar,  sembla  ser  que  els  hem  corromput  amb  les
paraules que ha dit el senyor representant, en aquest cas, de Junts per Tortosa. 

I, clar, en l'escoltar Junts per Tortosa, la veritat és que és el dia de la marmota. Perquè és exactament el
mateix que van dir al 2017, quan este malvat grup de Movem Tortosa va presentar una moció on se us
reclamava el mateix que ara, i vostès va dir el mateix que ara: «Ho estem parlant en la comissió. Però,
senyor Jordan, ho solucionarem en breu.» Doncs, mire, han passat set anys i no han solucionat res, tornem
a estar al mateix lloc. Per tant, autocrítica, com sempre, zero. En aquell moment, per cert, la regidora era
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Dolors Queralt, que no sé si era del PdeCAT o de Convergència i Unió, no ho recordo, per tots els canvis que
n'hi ha hagut en estòs últims anys. 

Dit això, esperem que no s'acabe una altra vegada el conveni, i per previsió, com estem dient i com també
abans ha dit l'altre grup proposant, esperem que hi hagi una solució, una solució definitiva, perquè van
passant els anys, van passant els convenis, i cada vegada estem en la mateixa situació, i és que l'Arxiu de
Tortosa i del Baix Ebre no té prou espai per poder arxivar quilòmetres de documentació, i no s'està buscant
cap solució  al  respecte.  Entenem també que està  abstenció representa  un nul  compromís  perquè,  hi
insisteixo, fa set anys van votar com a mínim a favor. Jo ara faria una mica d'autocrítica i pensaria que si fa
set anys vaig votar a favor i set anys després no s'ha aconseguit res, potser és que no s'estan fent bé les
coses. En tot cas esperem que servisca per a què reaccionen i per a, com diu la moció, que es busque una
solució el més prompte possible.”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa 

“Abans de passar  la paraula al  senyor  Faura, només dir-li  que des d'aquell  dia d'aquella moció, es va
aprovar un conveni, el conveni actual, pel qual podia continuar estant l'arxiu cinc anys més. Per tant, sí que
es van fer coses després d'aquella moció, que no es van fer per la moció, es van fer perquè els diferents
consellers de la Generalitat, d'Esquerra Republicana i de Convergència, van anar fent la feina que tocava, i
després de Junts, i en este cas es va aconseguir que hi haguessen cinc anys més de conveni, com és el
que tenim vigent a dia d'avui, que encara no s'ha acabat. Per tant, senyor Jordan, no patisca. 

Dir-li també que la senyora Queralt era de Convergència, no de Convergència i Unió ni del PdeCAT. Vostè no
sé si era d'Iniciativa, dels Comuns o de Movem en aquell moment, però en tot cas no tenim cap problema
en recordar-li de quin partit polític era la senyora Dolors Queralt.

Té la paraula el senyor Jordan i després acaba el senyor Faura? Sí?”

Intervenció del Sr. Jordan

“No, a veure, és que vostè està dient una cosa que no és certa. És a dir, han fet alguna cosa. Es va renovar
el conveni, clar que es va renovar el conveni, però la moció de fa set anys no parlava de renovar el conveni.
No sé si és que no ha estat escoltant vostè el debat d'avui, i la moció, si se l’ha llegida. El que diu la moció
és que l'arxiu no té lloc, que fan falta quatre quilòmetres de documentació que no es pot arxivar, i no s'ha
solucionat, perquè l'únic que es va fer a última hora amb la consellera, que ho recordo perfectament, va
ser, sí, renovar el conveni, però l'edifici és el mateix. Per tant, no se li ha donat resposta. 

I el que vostès van dir fa set anys és que es buscaria una resposta, que era ampliar l'arxiu a un altre lloc o
com fos, i a això, no s'ha donat cap resposta al respecte. Per tant, no em diga que s'ha fet res, perquè no
s'ha fet res. El problema continua igual, i  el que diu la moció, no parla de renovar conveni o no, sinó
d'ampliar  l'arxiu,  perquè  hi  ha  quatre  quilòmetres  que  estan  a  l'espera,  i  cada  vegada  hi  ha  més
documentació. Per tant, hi insisteixo, més autocrítica i més fer coses, més enllà d'una renovació que no va
a cap lloc.” 

Intervenció de la Sra. Alcaldessa 

“En tot cas, este govern governa, no fa el que diuen les seves mocions i, per tant el que vam creure més
convenient i creiem més convenient és el conveni que tenim signat a dia d'avui, que permetria poder fer
una ampliació en terrenys mateixos de la Generalitat. En tot cas, la Generalitat, si volia ho podia fer, perquè
té cedits els terrenys, un nou magatzem, per tal de poder ficar un nou arxiu, d'ampliar amb uns terrenys
que té cedits des de fa molts anys. Si és tan influent al Govern de la Generalitat, estaria molt bé que
haguessen pogut ficar als pressupostos la construcció d'aquest espai, que permetria poder alliberar els
documents menys importants que hi ha en estòs moments a l'arxiu i, per tant, no hi hauria absolutament
cap problema a dia d'avui pel que fa a poder tindre aquesta documentació, que encara avui està cabent al
mateix arxius, però que en tot cas li recordo, natros governem i el que no fem és seguir les seues mocions i
no resoldre els problemes. 

Al  seu  moment  es  va  resoldre,  va  hi  haure  una  continuïtat  del  conveni  amb  acord  de  les  diferents
institucions, tant de l'Ajuntament de Tortosa com del Govern de la Generalitat com del Consell Comarcal del
Baix Ebre, perquè de fet ho vam signar els presents que estàvem allà, li vull recordar qui estava en aquell
moment, crec que no cal que li recordi perquè va signar vostè mateix, per tant, tan malament no devia
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estar aquell acord, sinó el que hagués hagut de fer és no signar-lo, i en tot cas, si era un acord tan, tan
dolent el que estàvem signant, segurament el que hagués hagut de fer és no fer-ho. 

Però en tot cas, com li dic, això està en vies de solució, parlant amb el Govern de la Generalitat, que és el
que toca,  amb el  Departament  de Cultura,  que és  el  que  toca,  i  és  el  que  seguirà  fent  este  govern
municipal.

Té la paraula el senyor Faura.”

Intervenció del Sr. Faura 

“Gràcies,  per  cloure  el  debat.  Bé,  jo  em quedo amb què al  senyor  Martorell  li  sobta  que haguéssem
presentat està moció. Clar, li sobta... D'una banda tenim un conveni prorrogat –recordem, prorrogat– amb
venciment  el  24,  i  encara no tenim un lloc  definit  on anirem,  si  mos quedarem,  si  l'ampliarem,  si  el
canviarem, no ho sabem. 

En segon lloc el que diu és que hi ha uns terrenys cedits, segurament vostès no han explicat quins són els
terrenys cedits perquè no ens agradaran a ningú, perquè els terrenys cedits, no ens agradarà el lloc on
estaran, per tant, si volen, diguin a la ciutadania on estan estòs terrenys cedits, però segurament no seran
satisfactoris. 

I en tercer lloc, si hem presentat la moció, el senyor Martorell diu: «És que hem tingut una reunió amb el
Departament de Cultura al  mes de gener.» Si hem presentat una moció és perquè el Departament de
Cultura ens ha dit que encara no hi ha cap posició definida per part de l’Ajuntament de Tortosa. Per tant,
estem a un any i poc més de venciment del contracte i encara no sabem què hem de fer. I no li exigim cap
plantejament, simplement diem, escoltin, vostès governen, diguen què volen fer; ampliem, canviem de lloc,
què hem de fer? Però hem d'adoptar una decisió abans del 24, perquè si no, podem tornar a col·lapsar. Ja
ens han prorrogat una vegada, i penso que no és el moment de jugar-nos-la a una altra pròrroga. 

Per cert, agraïment a tots els grups que han votat favorablement. Gràcies.”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa 

“Senyor Faura, jo només, per acabar, comentar-li que en el seu moment..., és públic, eh?, va ser un acord
de ple, la cessió, vull dir, no amaguem res a ningú, vam aprovar-ho tots. De fet, el seu grup també ho va
aprovar, crec que ho vam aprovar tots per unanimitat, el fet de cedir estòs terrenys. Estaven situats a una
parcel·la situada al poble de Campredó, al costat del polígon industrial Baix Ebre. Era una necessitat per tal
de  poder  portar  els  documents  allà  i  construir-se  allà.  Per  cert,  també  el  conseller  era  d'Esquerra
Republicana i  va acceptar-ho,  i  va creure  el  més convenient  en aquell  moment.  Natros  vam creure  a
posteriori  també, amb governs que hem compartit  amb el  seu partit,  que el  millor era que es pogués
continuar quedant al mateix arxiu, i així vam estar treballant en aquesta línia, per tal d’aconseguir aquest
últim conveni, que ha sigut per als propers cinc anys en què estem actualment. 

A partir  d'aquí, sempre hem trobat una solució i és en el que continuarem treballant, per tal de fer-ho
possible, com he dit, treballant amb la consellera, que així ho he fet ja, i amb la mateixa directora dels
Serveis Territorials. 

Sí, sí, té la paraula per acabar, i tant.”

Intervenció del Sr. Faura

“Senyora Roigé, em sembla molt bé, vostè em fa una esmena, aquí ja tenim uns terrenys, si la Generalitat
de Catalunya vol construir l'espai ja té els terrenys cedits, i si no els construeix on estant els terrenys cedits
és perquè a vostè no li satisfà. A mi tampoc. A mi, posar l'arxiu a un polígon industrial, no és el lloc idoni.
Per tant, no fem més demagògia parlant que hi ha un espai cedit. El que hem de buscar és una solució, i el
que demanem a la moció és una solució, res més.”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa 

“És evident que si ens hagués agradat a tots, ho haguéssem fet així. Per tant, al final el que vam fer va ser
prorrogar l'actual conveni, que creiem que és el millor per a tots plegats, i especialment per a la ciutat, que
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és el que ens competeix.

Entenc que queda aprovada la moció.”

*-*-*

Sotmès l’assumpte a votació ordinària, el Ple de l’Ajuntament acorda aprovar la proposta amb catorze vots
a favor, que suposa la majoria absoluta del nombre legal dels membres de la corporació, corresponents als
membres de la corporació dels grups municipals de MT–MTE–ECG (5), ERC–TS–AM (4), PSC–CP (3), Cs (1)
i CUP–AMUNT (1); i set abstencions corresponents als membres de la corporació dels grups municipals de
JUNTS (7).

08 - PROPOSTA DEL GRUP MUNICIPAL MOVEM TORTOSA–MOVEM TERRES DE L’EBRE–EN COMÚ GUANYEM
PER IMPULSAR LA CANDIDATURA DE TORTOSA A PATRIMONI DE LA HUMANITAT PER LA UNESCO.

Se sotmet a debat del Ple la següent proposta subscrita pel Grup Municipal Movem Tortosa–Movem Terres
de l’Ebre–En Comú Guanyem: 

«La ciutat de Tortosa compta amb un conjunt històric - artístic molt extens i notable fruit dels més de 2000
anys d'història, els quals han deixat un llegat patrimonial de primer ordre en el nostre país. Un patrimoni
històric singular que,  tant  Movem  Tortosa  com  d’altres  experts  i  acadèmics,  d’entre  els  quals  volem
destacar Federico Mayor Zaragoza exdirector general de la UNESCO, considerem digne i mereixedor de ser
reconegut com a “Patrimoni de la Humanitat”.

Movem Tortosa estem convençuts que aquesta distinció pot significar un abans i un després per a la nostra
ciutat i les Terres de l’Ebre, funcionant com a palanca de progrés i creixement de la nostra ciutat a través
del  reconeixement  internacional. I no només això, també garantirà la protecció del nostre patrimoni  i
n’assegurarà la seua continuïtat, ja que aquest és un pla de protecció dels béns culturals i naturals del
món.

Ara bé, avui volem recordar que no és la primera vegada que debatem en aquest  Ple  la  idoneïtat de
presentar la candidatura de Tortosa a Patrimoni de la Humanitat. La primera vegada ho vam fer l’any 2011
arrel d’una moció presentada també pel nostre grup municipal que va ser rebutjada per CIU, amb la Sra.
Meritxell Roigé com a regidora d’urbanisme; i com estem convençuts d’aquest projecte, ho vam tornar a fer
una segona vegada al 2015, rebent llavors el suport de tots els grups municipals en Junta de Portaveus per
consensuar i concretar la proposta, tot i que no hi va haver cap progrés durant els anys següents.

No va ser fins la troballa d’una factura a l’Ajuntament encarregant el projecte a una empresa externa l’any
2017, que es va aconseguir que l’equip de govern prengués el compromís de crear una comissió de treball
amb tots els grups municipals per consensuar el projecte.

Aquest  compromís,  recordem, és va materialitzar en dos elements bàsics que incloïen la  creació d’un
comitè impulsor de la candidatura amb l'Ajuntament de Tortosa liderant el projecte i la redacció d’un Pla
Estratègic per a la recuperació del patrimoni cultural urbà de Tortosa, passos necessaris a fer per iniciar la
candidatura i que Tortosa entrés a la llista indicativa, és a dir, la llista de candidatures de tot l’Estat que
després finalment  acaben fent  el  pas a nivell  internacional  per  rebre el  reconeixement per  part  de la
UNESCO.

Tanmateix, el projecte de candidatura a la Llista Indicativa com a paisatge urbà històric acordat destacava
tres conjunts significatius: El Castell de la Suda i les fortificacions d’època medieval i moderna, el conjunt
Catedralici  (Catedral de  Santa  Maria  amb  el  temple  i  la  canònica  i  el  Palau  Episcopal)  i  el  conjunt
Renaixentista amb els Reials Col·legis (el Col·legi de Sant Jaume i Sant Maties, el Col·legi de Sant Jordi i de
Sant Domènec, i l’església de Sant Domènec).

De tota manera, tot i aquest compromís i després de  la  insistència de Movem  Tortosa  per crear aquest
comitè impulsor presentant una tercera moció l’any 2018, la realitat és que dotze anys després de la
primera moció Tortosa continua sense haver-se creat el comitè, sense projecte de candidatura i fora de la
llista indicativa.
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És per totes aquestes raons, que el grup municipal de Movem Tortosa proposa al ple de l’Ajuntament de
Tortosa l’adopció dels següents acords:

PRIMER.- Impulsar d’una vegada per totes la candidatura de Tortosa com a Patrimoni de la Humanitat per
part de la UNESCO.

SEGON.– Crear una comitè organitzador format per membres experts en la gestió patrimonial, amb el teixit
associatiu implicat amb la defensa activa del patrimoni local, un representant de cada grup municipal
d'aquesta corporació amb aquest objectiu així com la resta d’administracions implicades.

TERCER.- Facilitar des de la corporació municipal els recursos tècnics necessaris  per  al  bon
desenvolupament de la feina d'aquesta comissió, garantint tota la informació i transparència atès que ha
de ser un projecte de ciutat.

QUART.- Cercar el més ampli suport en l'àmbit associatiu i de les administracions públiques de les Terres de
l'Ebre, un cop elaborada la candidatura, tot explicant els beneficis que aquest reconeixement comportaria
per al conjunt del territori.»

*-*-*

Intervenció de la Sra. Alcaldessa 

“Passem al següent punt de l'ordre del dia, proposta del Grup Municipal Moviment Tortosa – Movem Terres
d'Ebre – En Comú guanyem, per impulsar la candidatura de Tortosa a Patrimoni de la Humanitat. Té la
paraula el senyor Jordan.”

Intervenció del Sr. Jordan

“Sí, gràcies. Regidors i regidores. Bé, ha quedat clar que no tenim solució per a l'Arxiu Històric hores d'ara, i
portem com a mínim set anys reclamant-ho en diferents mocions. I en este cas, la moció que presentem
avui  no  és  de  set  anys,  sinó  que  ja  fa  dotze  anys que en  aquell  moment  van  presentar  una  moció,
precisament per impulsar que Tortosa fos o pogués ser candidatura de Patrimoni de la Humanitat per part
de la UNESCO. 

Tots sabem que Tortosa té un patrimoni de primer ordre, importantíssim, fruit d’estos 2.000 anys d'història
de la nostra ciutat. I està proposta, que en aquell moment vam portar a terme, també sabem que ha rebut
el suport de moltes persones, però destacaríem la de Federico Mayor Zaragoza, que en el seu dia s’hi va
pronunciar a favor. Ho presentem, o ho vam presentar, fa dotze anys, perquè pensem que aconseguir un
reconeixement internacional d'estès característiques pot generar, com per exemple també ha passat amb
la reserva de la biosfera per part de la UNESCO a nivell de Terres de l'Ebre, un impuls cultural, social i
econòmic, que beneficiaria el conjunt de la nostra ciutat, i també del nostre territori. 

Està primera proposta que en el seu dia vam presentar al 2011, en aquell moment va ser rebutjada per la
majoria absoluta de Convergència i Unió i, per tant, no es va portar a terme. Va ser l'any 2011. Després,
més endavant, hi va haver una segona moció, al 2015, que vam presentar per part de Movem Tortosa, però
en junta de portaveus, en aquell moment l'alcalde, el senyor Bel, mos va demanar que retiréssim la moció
perquè busquéssim un consens entre tots els grups municipals. Així ho vam fer, no es va votar, la vam
retirar en junta de portaveus. I des del 2015 no vam saber res més fins al 2017, perquè un dia els regidors
de Movem Tortosa vam trobar una factura que s'havia demanat a una empresa externa, que estudiés la
possibilitat de fer la candidatura. A partir d'allí evidentment ho vam preguntar al govern, i a corre-cuita, al
cap d'unes setmanes es va convocar una reunió amb tots els grups municipals. 

En aquella reunió es va dir que es tiraria endavant finalment el projecte, tot i la negativa de diversos anys al
respecte i, per tant, que es començaria a treballar per a què Tortosa pogués tindre este projecte, està
candidatura, i s'havien de fer bàsicament dues coses: una, redactar un pla estratègic per a la recuperació
del patrimoni de la ciutat; i en segon lloc, crear un comitè impulsor de la candidatura amb les diferents
administracions implicades. Això permetria tirar endavant tots els treballs i, per tant, poder presentar este
projecte com a candidatura, i que així entrés dins que es coneix com a llista indicativa a nivell de l'Estat. 

Bé, doncs la veritat,  o la realitat,  és que han passat ja no sé quants anys, perquè, sincerament,  mos
descomptem, però l'última moció va ser des de l'any 2018 i no s'ha fet res més al respecte. No hi ha hagut
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cap convocatòria per part de l'ajuntament, no hi ha hagut la creació d’este comitè organitzador que es va
dir que s'havia de fer, i tampoc s'ha presentat a cap lloc este projecte ni s'ha fet este pla de recuperació del
patrimoni. Mentrestant, altres ciutats de Catalunya i de l’Estat sí que ho han fet, i posem com a exemple
Sigüenza,  Lleó o,  Catalunya,  la  mateixa Lleida,  i  en  estòs  moments  estan ja  dins  del  que és  la  llista
indicativa i, per tant, a l'espera de poder presentar a nivell internacional la candidatura. 

A partir d'aquí, què proposem, per quarta vegada en dotze anys? En primer lloc, impulsar d’una vegada per
totes la candidatura de Tortosa com a Patrimoni de la Humanitat per part de la UNESCO; en segon lloc,
crear  aquest  comitè  organitzador,  format  per  membres  experts  en  la  gestió  del  patrimoni  on estiguin
representats  tots  els  grups  municipals,  perquè  ha  de  ser  una  qüestió  de  consens,  i  totes  les
administracions  implicades,  perquè  molts  dels  monuments  que  tenim  són  de  propietat  de  diferents
administracions i titularitats; i evidentment, facilitar de la corporació municipal tots els recursos tècnics. 

Per tant entenem que per cinquena vegada presentem està moció, després de dotze anys, i a veure si
s'acaba fent alguna cosa, més enllà del que ha dit la senyora Roigé, i és que no fan res en funció de les
mocions que presentem, la qual cosa també és una falta de respecte per a tots els grups que representem
molts de tortosins i tortosines, i a veure si està vegada sí fan alguna cosa, ni que sigui a menys de 80...”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa 

“Se li ha acabat el temps.”

Intervenció del Sr. Jordan

“... de les eleccions.”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa 

“Té la paraula el senyor Arnau.”

Intervenció del Sr. Arnau

“Gràcies, alcaldessa. Des de la CUP entenem la bona voluntat i l'esperit de la moció presentada pel Grup
de Movem, i ja avancem que el nostre vot serà favorable. 

Dit  això,  entenem que  el  que  fa  falta  a  la  ciutat  és  la  necessitat  de  posar  en marxa  posicions  més
proactives pel que fa a l'aposta per una política cultural valenta i que no menystingui el patrimoni cultural i
històric  de  la  ciutat.  El  que  es  necessita  amb  urgència  és  la  planificació  d'unes  polítiques  culturals
explícites  que permetin situar  el  patrimoni  cultural  com a focus de desenvolupament i  de participació
social.  Una prova clara  d'esta  falta  de polítiques  culturals  per  a  la  protecció  del  patrimoni  és  l'actual
degradació dels barris històrics de la ciutat, com per exemple el Call Jueu. Un altre clar exemple és la de
degradació, és l'actual situació del barri de Sant Jaume, i comencem a veure amb gran preocupació com
les úniques intervencions del govern han estat intentar amagar el deplorable estat dels edificis, amb la
realització de murals a les parets d'aquelles cases que s'han hagut d'enderrocar, degut al seu mal estat. 

Pel  que fa explícitament a la  possibilitat  de presentar  una candidatura de la  ciutat  de Tortosa com a
Patrimoni de la Humanitat de la UNESCO, posem en valor que està mesura va encaminada a fer que les
administracions públiques tinguin l'obligació de la conservació, la valorització i la gestió sostenible del seu
patrimoni. Però també volem posar damunt de la taula algunes de les contradiccions que pot provocar està
nova marca per a la ciutat. I quan parlem de marca ens referim a marca turística. Són molts els exemples
de ciutats que han esdevingut Patrimoni de la Humanitat, i tot i que la UNESCO parla de les possibilitats de
les ciutats Patrimoni de la Humanitat com a destins de turisme sostenible,  són molts els experts que
mostren  que  actualment  la  UNESCO no  té  unes  directrius  clares  o  mètodes  efectius  per  controlar  la
comercialització turística excessiva d'estès ciutats. 

I quan fem referència a està preocupació, ens referim a què tot i les possibilitats del turisme com a motor
econòmic, este en molts casos acabant sent un bitllet  cap a la precarietat,  una precarietat laboral,  la
desregulació i  els  salaris  baixos.  Cada cop hi  ha més veus que alerten dels  riscos que genera  per  a
l'economia local l'especialització turística. Més visitants no vol dir més prosperitat, i és per això que assolir
este equilibri és el repte principal de les polítiques culturals que ha de tindre la nostra ciutat, i més en este
context general de crisi econòmica en el que ens trobem, on la temptació cap a estès apostes pot ser més
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forta. 

Com hem dit anteriorment, el nostre vot serà favorable.”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa 

“Té la paraula el senyor Albacar.”

Intervenció del Sr. Albacar

“Moltes  gràcies,  alcaldessa.  Regidors.  Millorar  Tortosa  i  impulsar  el  turisme són objectius  que des de
Ciutadans sempre hem defensat. L'impuls d'esta candidatura de Tortosa va en la nostra línia de treball, per
tant, el nostre vot serà favorable. Moltes gràcies.”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa 

“Té la paraula la senyora Bel.”

Intervenció de la Sra. Bel

“Gràcies,  alcaldessa.  Regidors  i  regidores.  Tortosa  és  una ciutat  amb milers  d'anys  d'història,  rica  en
patrimoni cultural, arquitectònic, paisatgístic i natural. Una ciutat de la que els tortosins i les tortosines ens
sentim molt orgullosos, que potencia estòs valors a través de diferents iniciatives artístiques, culturals i
festives, com són, per exemple, la festa del renaixement, que posa en valor este patrimoni en una part
important de la història de la nostra ciutat. 

L'impuls al turisme com una eina imprescindible de generació econòmica també és i ha de ser una manera
de posar en valor tot este patrimoni que té la ciutat de Tortosa. Des del PSC considerem que qualsevol
iniciativa que ajude a situar la nostra ciutat com un referent cultural i patrimonial, no només al país sinó a
la resta del món, és positiva. Som conscients, però, de les dificultats en les que ens podem trobar, i caldrà
veure si finalment podem aconseguir este segell distintiu tan important i que ens situaria al costat de ciutat
referents a nivell mundial i que són ja Patrimoni de la Humanitat. 

No em referiré a les diferents iniciatives que s'han dut a terme en els darrers anys i a les gestions que s'han
fet per valorar la possibilitat de presentar la candidatura de Tortosa, aquí ja s'han dit. Valorem positivament
el fet de la creació d'un comitè impulsor de la candidatura, i que sigui l'ajuntament qui l'impulse. El PSC de
Tortosa  estarà al  costat  de les  iniciatives  que es  duguin  en aquest  sentit,  tot  i  ser  conscients  de les
dificultats  que podem trobar  en poder  complir  els  requisits  que es  demanen per  poder  ser  declarats
Patrimoni de la Humanitat. No volem tampoc deixar de dir-ho, perquè pensem que cal ser cauts a l'hora de
generar expectatives. Per tant, i per tot el manifestat, li donarem suport a la moció.”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa 

“Té la paraula la senyora Pilar Caballé.”

Intervenció de la Sra. Caballé

“Gràcies.  Senyor  Jordan,  vostè  pensa  que  el  nostre  Grup  Municipal  d'Esquerra  li  donarà  suport
incondicional, perquè la seva moció aparentment és d’aquelles que sembla que no es poden negar? Per a
debatre està moció, m'he informat sobre com fer la proposta i quin és el procediment d'inscripció quant a la
declaració com a Patrimoni  de la Humanitat per  la  UNESCO, i  als  criteris  de selecció diu que per  ser
incloses a  la  llista  del  patrimoni  mundial,  els  béns  han de demostrar  que tenen un valor  universal  i
excepcional. Però a més, han de complir almenys un d'entre deu criteris de selecció que ara no enumeraré,
però que podríem resumir com a què ha de ser un bé únic o imminentment representatiu. 

Llegint la seva moció, mos parla del Castell de la Suda i les fortificacions, del conjunt catedralici, dels Reals
Col·legis. Caldria demanar a l'equip de govern el projecte que van encarregar i van pagar l'any 2017 a una
empresa externa. Sobre este projecte, estudiar la viabilitat de la inclusió a la llista de Patrimoni Mundial. I
tot això abans de la presentació de la candidatura que referís en el seu acord primer. Haver inclòs este
punt primer, no deixa de ser fer demagògia en el moment del mandat en què mos trobem, a les portes
d'unes eleccions municipals, perquè no penso que sigui una falta de coneixement sobre el procediment de
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la presentació d'una candidatura. 

Ara, sobre la resta d'acords demanats, com són la creació d'un comitè organitzador, de facilitar dades i de
cercar un ampli suport, mos sembla bé. Això sí, insistim en què cal que hi haja un treball previ per estudiar
la viabilitat de ser reconeguda com a Patrimoni mundial per la UNESCO, buscant allò que realment sigui
únic i excepcional. L'èxit d'esta tasca necessita d'una defensa activa de patrimoni local, defensa molt i molt
necessària. Una defensa activa que no és la línia d'actuació del govern municipal ni ho ha estat mai. En
este podem fer esment als enderrocats i als no existents magatzems de la estació de tren. I si parlem del
nucli antic de la ciutat, sent molt ampli en extensió, també ho és en enderrocs. Veiem com s'han ensorrat
diferents  cases pel  seu mal  estar,  fruit  de la  deixadesa del  govern municipal.  Hem vist  com diferents
alcaldes i alcaldessa han passat de puntetes per este greu problema, deixant que any rere any es vagi
deteriorant cada vegada més. 

Com a exemple, sobre el proper enderrocament de vuit immobles a la plaça de l'Absis, hi ha qui s'atrevix a
dir a la premsa: «La millora de la imatge serà substancial i suposarà un revulsiu més en la recuperació del
nucli antic.» Realment m'entristix que l'actual alcaldessa base la recuperació del nucli antic en enderrocar
vuit habitatges, en lloc de fer polítiques que arrelen la població i li donen vida. 

Això, senyor Jordan, el nostre vot és a favor de la moció. Gràcies.”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa 

“Senyora Caballé, només dir-li que el pont que marca l’enderrocament d’allò, ho van votar vostès també.
Només és un apunt, i la regidoria de Turisme també la portaven vostès. Només un apunt, eh?

Passo la paraula en este cas al senyor Vallespí.

Perdó, perdó, perdó. És la següent moció, m’he avançat, m’he avançat. Té la paraula el senyor Pepió.

(Rialles.)

Deixem-ho aquí. Té la paraula el senyor Pepió.”

Intervenció del Sr. Pepió

“Alcaldessa, regidores, regidors. Bé, ens tornem a trobar amb una proposta de Movem que ens treu cada
quatre anys, i quina casualitat que coincidint en període electoral. És una cosa a la que ja ens venen tenint
acostumats. 

És  una  qüestió  que  sí  que  m'agradaria  comentar-los  i  que estem treballant,  és  cert,  l'Ajuntament  de
Tortosa, el Departament de la Generalitat, el d'abans i el d'ara, i també el Ministeri de Cultura. De fet, en el
seu moment,  amb en  Joan Sabater  d'alcalde,  en el  mandat  del  2003 al  2006,  sent  vostè  càrrec  de
confiança aquí, a l'ajuntament, ja es va començar a parlar d'aquest tema i d'aquesta qüestió, i no va ser
possible. Per tant, la cosa ve de lluny, com vostè ja ha dit. Fins a cinc vegades em comenta que ho ha
presentat. De tots aquests contactes que hem dut a terme amb la Generalitat i amb l'Estat, que són els
organismes que ens han de donar suport en aquesta qüestió, el que ens transmeten és que les opcions
per a rebre aquests distintius són escasses,  perquè no disposem d'un punt rellevant  com és el  de la
singularitat,  una  cosa  que  ja  ens  ha  apuntat  la  companya  d'Esquerra  Republicana.  De  tota  manera,
nosaltres  seguim  oberts  a  impulsar  aquest  assoliment,  quan  es  donin  les  condicions  idònies  per
aconseguir-ho, i es per això que avui ens abstindrem. 

No obstant, per estar preparats com a ciutat, per a quan es presenti la millor oportunitat, durant els darrers
anys,  però  molt  especialment  durant  aquest  mandat,  seguim  apostant  per  la  recuperació  del  nostre
patrimoni,  fent  actuacions  per  posar  en  valor  el  conjunt  emmurallat,  posant  en  primer  pla  elements
distintius com la façana fluvial, que ara llueix de manera molt destacada, amb la imatge del Castell de la
Suda, de l'antic escorxador i de la façana de la Catedral, aquella que estava oculta i que fins fa molt poc
vostè s'oposava que poguéssem actuar allà. 

I posant també en valor totes les restes arqueològiques que hem trobat en aquell espai, com podria ser
l'Espai Cota Zero. I seguim actuant, com estem fent a la muralla del Rastre, i com estem fent a Tenasses,
com farem amb els 2 d'euros dels Next Generation, per crear un cinturó verd que uneixi totes les muralles i
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fortins, o com farem per recuperar l'antiga sinagoga del Call, entre altres actuacions. 

Nosaltres fem la feina, vostès van parlant, llançant constantment un missatge negatiu sobre la ciutat. Jo
em pregunto quina imatge poden tenir de Tortosa els que haurien d'avaluar la nostra candidatura, si veuen
les seves publicacions, sempre negatives. 

Per tot l’exposat, el nostre vot serà abstenció. Moltes gràcies.”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa 

“Per cloure el debat, té la paraula el senyor Jordan.”

Intervenció del Sr. Jordan

“sí, gràcies, regidors i regidores. Jo començo dient què passaria si veiessen tot un call jueu fet pols, tot un
casc antic amb cases en ruïnes, o, per exemple, el balneari del Porcar, que vostès el volien enderrocar i
que, finalment, Patrimoni no els va permetre. Ara el rehabiliten –moció de Movem Tortosa– o també parlar
dels murals del barri de Sant Jaume, que tampoc Patrimoni sembla ser que els ha donat el permís, i que
finalment hem hagut de posar-los perquè no es vegi el que és evident, que és un estat de total degradació.
Però bé... 

Per parts. Al grup d'Esquerra Republicana, amb relació al tema de la singularitat i de les possibilitats, ho
hem parlat moltes vegades durant tots aquests anys, vostè no era regidora, però quan es va presentar està
moció aquí no era perquè un dia mos vam il·luminar, sinó perquè prèviament vam anar a parlar amb molta
gent, tant de la UNESCO com amb el mateix Federico Mayor Zaragoza. I, de fet, aquest estudi que es va
acabar fent l'any 2017, si no ho recordo malament, deia que sí, que hi havia opcions. Per tant, és una
qüestió que si es treballa, tenim opcions, tot i que és complicat, com altres ciutats estan fent. 

Per tant, no entenc quan vostè parla de l'electoralisme, no sé si ha parlat en estòs termes, però en tot cas
és una possibilitat real, i Esquerra sempre ha votat a favor, com avui també, no?, ho ha fet. 

I amb relació a Junts, bé, que em parli d'electoralisme Junts per Tortosa em sembla increïble, quan vostès
és l'únic que estan fent durant estòs últims dies, inaugurant i  anunciant mil coses, com sempre fan. I
diuen: «No, és que vostè només mos ho presenta fa quatre anys.» És fals. Al 2011... Abans de les eleccions,
al 2011, al 2015, al 2018. Ho vam retirar moltes vegades, i vostès «sí, sí, sí», i al final, què passa? Que no
fan absolutament res. Perquè hi havia dos compromisos. El primer compromís era la redacció d’este pla
estratègic de Patrimoni, i no l'han tirat endavant. I la segona, la creació del comitè, i tampoc l'han tirat
endavant. Per tant, natros l'únic que fem és recordar-los que vostès no fan allò que natros vam aprovar per
unanimitat aquí, en moltes ocasions. 

En tot cas –em queden 30 segons– llançar un missatge d'esperança a tota la gent que creu que està
opció, que Tortosa sigui algun dia Patrimoni de la Humanitat,  l'acabarem portant a terme, governe qui
governe, i sobretot, que ha de servir per a què siga un revulsiu cultural, econòmic i social, i de prestigi, sí,
per a la nostra ciutat. Moltes gràcies.”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa 

“Gràcies. Queda aprovada.”

*-*-*

Sotmès l’assumpte a votació ordinària, el Ple de l’Ajuntament acorda aprovar la proposta amb catorze vots
a favor, que suposa la majoria absoluta del nombre legal dels membres de la corporació, corresponents als
membres de la corporació dels grups municipals de MT–MTE–ECG (5), ERC–TS–AM (4), PSC–CP (3), Cs (1)
i CUP–AMUNT (1); i set abstencions corresponents als membres de la corporació del grup municipal de
JUNTS (7).

09 -  PROPOSTA  DEL  GRUP  MUNICIPAL  CIUTADANS–PARTIDO  DE  LA  CIUDADANÍA  PER  DEMANAR  LA
MILLORA DELS APARCAMENTS DE L’HOSPITAL VERGE DE LA CINTA.

Se sotmet a debat  del  Ple  la  següent  proposta  subscrita  pel  Grup Municipal  Ciutadans–Partido de la

-  Pàg. 41 / 55 -           JACE / erc



Ciudadanía:

“ATÈS  que  L’Estatut  d’Autonomia  de  Catalunya  aprovat  l’any  2006,  en  el  seu  article  84  marca  les
competències  pròpies  dels  municipis  les  quals  han  de  ser  exercides  per  aquestes  entitats  en  plena
autonomia, subjectes al control de la constitucionalitat i legalitat. En particular en el seu apartat 2  en el
punt c explicita la ordenació i la prestació dels serveis bàsics de la comunitat.

ATÈS que l’article 25, apartat 2 subapartat a de la llei 7/1985 de 2 d’Abril, reguladora de les Bases del
Règim local, determina que el Municipi exercirà en tot cas com a competències pròpies, en els termes de la
legislació de l’Estat Espanyol i de la Comunitat autonòmica de Catalunya les d’urbanisme: planejament,
gestió, execució i disciplina urbanística.

ATÈS que l’article 25, apartat 2 subapartat c de la llei 7/1985 de 2 d’Abril, reguladora de les Bases del
Règim local, determina que el Municipi exercirà en tot cas com a competències pròpies, en els termes de la
legislació  de l’Estat  Espanyol  i  de  la  Comunitat  autonòmica de Catalunya,  de  infraestructures  viaria  y
equipament de la seua titularitat

ATÈS  que, a l’aparcament de l’hospital Verge de la Cinta , existeix un deteriorament clar en el fossar on
actualment s’aparca, tal i com es pot observar a que empitjora la qualitat de servei de les mateixes que ha
provocat alguns incidents.

ATÈS  que, hi ha un risc per la seguretat dels usuaris dels aparcament tant per risc d’accident per als
vehicles, com per als usuraris que van a peu de tenir caigudes. 

És per aquest motiu que el Grup Municipal de Ciutadans-Partido de la Ciudadania ( Cs) elevem al ple de
l’Ajuntament de Tortosa la següent:

PROPOSTA D’ACORD

PRIMER. Que es procedeixi a les reparacions puntuals necessàries per garantir la seguretat  dels usuaris
de l’aparcament de l’Hospital Verge de la Cinta fins que es realitzin els aparcaments provisionals que s’han
de construir.

SEGON.  Que  es  passe  del  manteniment  correctiu  al  manteniment  preventiu  en  les  infraestructures
municipals

TERCER. Que es comuniqui el present acord, de manera telemàtica, a les associacions de  veïns de tots els
barris i pobles de Tortosa i ala Generalitat de Catalunya.”

*-*-*

Intervenció de la Sra. Alcaldessa 

“Passem al següent punt  de l’ordre del dia,  proposta del Grup Municipal  de Ciutadans -  Partido de la
Ciudadanía, per demanar la millora dels aparcaments de l’Hospital  Verge de la Cinta. Té la paraula el
senyor Albacar.”

Intervenció del Sr. Albacar

“Moltes gràcies, alcaldessa. Primer que res els ensenyaré les evidències, que són fotos de l'aparcament de
l'Hospital Verge de la Cinta i el fossar de les muralles. Llavors, es veuen clarament clots de més de mig
metro per  la escorrentia de l'aigua. Són les evidències clares que porten les fotos, però segur que molta
gent ja li han comunicat que està molt deteriorat el pàrquing este, i que hi ha una problemàtica que pot
perjudicar fins i tot la seguretat. 

Llavors, natros què demanem? Doncs demanem la millora d’estos aparcaments per garantir la seguretat
dels seus usuaris, tant els que van en cotxe com els que van caminant. Quines raons li donem per a què
pugui fer això? Doncs, les raons són molt clares. L'Estatut d'Autonomia de Catalunya, aprovat el 2006, en el
seu article 84 marca les competències pròpies dels municipis, les quals han de ser exercides per aquestes
entitats amb plena autonomia, subjectes al control de la constitució de la legalitat. En particular, en el seu
apartat 2, en el punt c, explicita l'ordenació i prestació dels serveis bàsics de la comunitat. 
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Un altre  article,  també l'article  25,  en  el  seu  apartat  2,  el  subapartat  de  la  llei  7/85,  del  2  d'abril,
reguladora de les bases de règim local, determina també que el municipi exercirà les seves competències
pròpies en termes de legislació de l'Estat espanyol i la comunitat autonòmica de Catalunya, d'urbanisme,
planejament, gestió i execució de la disciplina urbanística. També l'article 25 i l'altre apartat 2, subapartat
c,  el  mateix:  que  vostè  té  competències  per  a  les  infraestructures  viàries  i  equipaments.  Tot  això
simplement és que vostès tenen competència per  a realitzar la millora d'este aparcament.  D'una altra
banda, s'ha de garantir la seguretat dels ciutadans. 

Després, en l'aparcament de l'Hospital Verge de la Cinta existeix un deteriorament clar, com heu pogut
veure a les fotos, del test de fossar, on actualment s'aparca, tal i com es pot observar, i s'empitjora la
qualitat del servei de les mateixes, que pot provocar alguns incidents, tant en els cotxes que passen com
les persones que van caminar. Hi ha un risc per a la seguretat dels usuaris, dels aparcaments, tant del risc
d'accident, com ja he dit, per als vehicles, com per a les persones, que poden caure. 

Per això, què demanem? Doncs, el primer que demanem és simplement fer una petita reparació en este
punt per a garantir la seguretat dels usuaris d'este aparcament del Verge de la Cinta, fins que es realitzin
els  aparcaments  provisionals  que  s'han  de  construir.  I  que  es  faça,  això  ja  en  general,  perquè  este
deteriorament d'aquí és la punta de l'iceberg, que es veu molt, però al final el que nosaltres sempre volem
és que es  passi  d'un manteniment  correctiu,  que és  solucionar els  problemes que ja  hi  ha,  a  fer  un
manteniment preventiu, i que no hi hagi estòs problemes a les infraestructures municipals. 

I com a última part, el que volem també és que es comunique este present acord de manera telemàtica a
totes les associacions de veïns, a totes les barris i pobles de Tortosa. Moltes gràcies.”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa 

“Té la paraula el senyor Arnau.”

Intervenció del Sr. Arnau

“Bé, gràcies, alcaldessa. No sé si avui aprofitarà per introduir la falca habitual del monument feixista, o
està massa afligit per l'anunci de la llista electoral de les entitats pro  monument, perquè haurà vist que
tants anys picant pedra i no està servint de massa. 

Dit això, votarem en contra perquè, com sempre, no volem afavorir a blanquejar la imatge d'un partit que
governa amb l'extrema dreta en diversos municipis de l'Estat,  i  que afavorix la crispació de la societat
catalana, la judicialització de la política i la criminalització de l'independentisme. Votarem en contra de la
moció.”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa 

“Té la paraula la senyora Bel.”

Intervenció de la Sra. Bel

“Gràcies, alcaldessa. Regidors i regidores. Bé, jo, si em permeten, em cenyiré a la moció, perquè crec que a
la campanya electoral  i  a  la  precampanya que vindrà abans ja  en tindrem temps de sentir  parlar  de
propostes i candidatures. 

Senyor Albacar, una vegada més ens porta a debat al ple una moció que parla de l'Hospital Verge de la
Cinta, està vegada posant l'èmfasi en la situació de deteriorament que patix l'aparcament del mateix. Una
situació  que  ve  de  lluny  i  de  la  que  tots  i  totes  ens  som  conscients.  La  progressiva  degradació  de
l'aparcament, sobretot del que anomenem la part del fossar, és més que evident. Un aparcament que estic
segura que tots i totes els que estem avui aquí, i els que ens veuen i escolten, han hagut d'utilitzar alguna
vegada i, per tant, sabem del que parlem. Però està situació de l'aparcament no és més que un dels
exemples que fan que des del Partit dels Socialista de Catalunya demanem des de fa temps la construcció
d'un nou hospital a Tortosa, referent per a totes les terres de l'Ebre. Necessitem d'un nou equipament en
un lloc de millor accessibilitat, amb espai suficient d'aparcament i amb un nou equipament hospitalari. 

Dit això, la Conselleria de Sanitat del Govern de la Generalitat ja ha anunciat la imminent construcció d'un
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aparcament a la zona del fossar i, per tant, esperem i desitgem que l'inici de les obres sigui imminent.
Veurem, però, com s'organitza el  tema de l'aparcament mentre duren les obres i quins són els espais
alternatius  que  es  posen  a  disposició,  i  en  quines  condicions  estan.  Entenem  de  la  necessitat
d'arranjament d'este espai d'aparcament i de la reivindicació que, per tant, fa en està moció. I des d'aquí
aprofitem per  exigir  que les obres d'arranjament s'inicien amb immediatesa,  perquè la  situació no pot
esperar més. També aprofitem per,  una vegada més, reclamar que les obres d'arranjament de l'actual
Hospital Verge de la Cinta i del seu aparcament no siguin l'excusa per no tirar endavant la construcció d'un
nou hospital. En este sentit serem bel·ligerants en exigir que compleixen amb els compromisos adquirits. 

Per tant, i per tot l'exposat, el nostre vot serà favorable a la moció. Gràcies.”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa 

“Gràcies. Té la paraula el senyor Rima.”

Intervenció del Sr. Rima

“Sí, gràcies. En primer lloc dir-li que estem a favor, és evident que l'aparcament de l'hospital a la part del
fossar està molt malament, estan les fotos, i faig un petit matís que crec que és important per l'argument
que faré després, que no és una cosa que sigui d'ara, és una cosa, com vostè ha dit, de fa molt temps que
està, però ho demana ara, i la situació que hi ha ara ben bé no és la mateixa que podríem estar discutint
amb la mateixa moció, de fa dos anys enrere. I explicaré una miqueta per què. 

Però de totes formes començo pel segon punt de la seva proposta, que és que m'agrada perquè és un punt
que compartim sempre,  i  vaig a llegir-ho una vegada més perquè no està de més.  Què es passe del
manteniment correctiu al manteniment preventiu en les instal·lacions i en les infraestructures municipals.
Ho hem parlat 25 vegades, estem d'acord amb què s'ha de fer aquest tipus de manteniment i que aquí no
es fa. 

I ara em centro en el primer punt, que aquí és el primer dels acords que vostès presenten. Diu que es
procedeixi a les reparacions puntuals necessàries per tal de la garantia de seguretat a l'aparcament, fins
que no es realitzen les aparcaments provisionals que s'han de construir. I pensem que això és important.
Primer, perquè les reparacions puntuals tampoc diu quines són. Quan no diem quines són, no sabem si cal
un projecte, si cal una llicència d’obres, si no la cal –sempre la cal– si cal una licitació o no la cal, i això és
important, perquè el temps que pots tardar en aconseguir començar aquest arranjament no es irrellevant,
és un tema de temps, és un tema de diners, que en la situació que estem ara és rellevant, però això ja va
en l'oportunitat o no de fer-ho ara. 

Per què és rellevant? Perquè en breu s'ha de presentar la llicència d’obres per a l'aparcament provisional
que vostè mateix en parla aquí. Per tant, no sabem ni els diners ni el temps que tardarem, i sabem que en
breu hi  haurà un aparcament provisional.  Per tant,  no acabem de veure clar la necessitat de fer este
arranjament puntual d'un espai que està sotmès a unes qualificacions posteriors en breu. Per tant,  ni
sabem els diners ni sabem el temps. No veiem que sigui oportú en estòs moments. Diferent fora que em
digués  que  farem  una  petita  reparació  que  no  sabem el  què  és,  però  tampoc  ho  sabem,  perquè  el
deteriorament que hi ha és molt gran. 

Per tant, amb l’exposat el que intento dir és que no és que sigui fàcil arreglar allò, tan malament com està, i
no té massa sentit, pensem, plantejar-se arreglar això, quan potser està setmana o la setmana que ve hi
haurà un projecte d'un aparcament provisional. 

I acabo una mica en la línia del que deia la companya Dolors: quan s’estaran fent les obres, haurem de
pensar  en  alternatives.  Ella  comentava  la  possibilitat  d'espais  alternatius.  Bé,  espais  alternatius  o
metodologies alternatives, perquè quan no tens espai has de ser imaginatiu. Potser és una manera de
començar a pensar què farem quan passe això. 

Per tant, tot i estant 100 per cent d’acord amb el segon punt, al tema del preventiu i correctiu no hi ha cap
discussió, en este cas votarem en contra de la seva moció. Gràcies.”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa 

“Té la paraula, ara sí, el senyor Vallespí.”
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Intervenció del Sr. Vallespí

“Moltes gràcies. Regidores i regidors. Em centraré únicament en la petició de l'enunciat de la moció, és a
dir, en la millora dels aparcaments de l'Hospital Verge de la Cinta, una moció de ciutat i per a la ciutat. Per
tant, avui no toca parlar de l'hospital. Recordar a totes i a tots que ja a l’octubre del 2015, fa quasi vuit
anys, una moció popular amb signatures d'usuaris del Verge de la Cinta i presentada per CATAC-CTS/IAC,
ens demanava millores als accessos i pàrquings del nostre hospital. Recordar-los que va ser aprovada per
unanimitat. 

Per poder contestar amb rigor, vaig anar al fossar i pàrquings, on centenars de cotxes a diari, si tenen la
sort de trobar lloc, deixen els seus vehicles allí. Importantíssim per a totes i tots que pensin que sempre els
usuaris del pàrquing són o porten pacients amb problemes de salut, i es mereixen el millor, fins i tot per
poder deixar  el  vehicle.  Visionada la zona,  realment  hi  ha molts de clots i  dificultats prou importants,
sobretot abans de passar per baix del pont. També al final, dalt de la Simpàtica, on el desnivell ha creat un
petit fossar que està ple d'aigua. Recordar-los la necessitat urgent de netejar la vegetació de totes les
voreres del fossar. I també dir-los, seguint la meva dèria, que en tot l’entorn d'aquests importants llocs, no
hi ha ni una paperera. 

Finalment, entenem que l'arranjament es podria dur a termini en un temps prou curt, si es té tot estudiat i
preparat, és a dir, maquinària, material i  personal. Per tant, des del Grup Municipal de Movem Tortosa
entenem que és del tot necessari, i a la vegada, com que es podria dur a termini en un espai curt de temps
la millora, per a què la gent pugui aparcar millor, li votarem a favor. Moltes gràcies.”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa 

“Té la paraula el senyor Tomàs.”

Intervenció del Sr. Tomàs  

“Moltes gràcies, alcaldessa. Regidores, regidors. Acostumats a les seves mocions de planificar, ara ens ve
a demanar únicament, imagino que per populisme i electoralisme, que posem recursos econòmics, quan
justament des del Departament de Salut de la Generalitat de Catalunya, com s'ha dit aquí, s'està a punt
d'actuar per tal de construir allí l'aparcament que donarà servei a l'Hospital Verge de la Cinta. 

És evident que la intervenció que vostè apunta no és un tema menor, ja li ha dit en aquest cas el company
Rima, i el cost de l'actuació seria prou important, més tenint en compte, com ja li hem dit, que l'àmbit
competencial en l'espai correspon a qui ja n’ha pres consideració i en breu ha d'iniciar l'obra d'aparcament
esmentat abans. Fer el que diu vostè seria malbaratar recursos públics. I li repeteixo: l'àmbit competencial
en l'espai correspon a qui ja n’ha pres en consideració per tal d'iniciar l'obra de l'aparcament. 

És evident que el nostre grup no donarà suport a la seva moció i seguirà vetllant pel compliment de tots els
acords entre el Departament de Salut de la Generalitat de Catalunya i l'Ajuntament de Tortosa, per realitzar
les inversions i millores necessàries a l'actual Hospital Verge de la Cinta, i la construcció del nou hospital
als terrenys posats a disposició de la Generalitat al barri de Ferreries per aquest ajuntament, liderat, mal
que li pesi a vostè, que reclamava sempre el lideratge, per l'alcaldessa que tinc aquí, al meu costat. 

Com li he dit abans, el nostre vot serà contrari, a l'espera que s'inicien les obres d’este estacionament.
Moltes gràcies.”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa 

“Té la paraula el senyor Albacar.”

Intervenció del Sr. Albacar

“Moltes gràcies, alcaldessa. Regidors. Bé, veig que la campanya... O sigui, natros volem solucionar un petit
problema que és per a millorar el nivell de servei als ciutadans, i tots vostès estan ja en precampanya
electoral, cada un dient la seva falca política per intentar treure rèdits polítics. No ho acabo d'entendre,
perquè... Bé, no sé si contestar un per un, perquè quasi que em fan una mica de risa els arguments que
han anat dient. 
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La CUP, de risa total. A partir d'aquí, després moltes gràcies al PSC i a Movem per votar-hi a favor, perquè
almenys ells són conscients que és una problemàtica real i que això, amb pocs recursos s'arregla i evita
riscos a persones i a vehicles que passen per aquí, i a partir d'aquí ja Esquerra Republicana i CIU, que... Bé,
perdó, Junts per Tortosa, que acostumen ja anar junts en molts casos, doncs ara tornen a anar junts per
votar en contra d'una cosa que cau pel seu propi pes. 

Per contestar al senyor Domingo, no és un malbaratament de recursos tot el que vagi en favor de la ciutat,
dels ciutadans. I després, els terrenys del nou hospital, vostè  alardea que ja tenen els terrenys del nou
hospital, però no li fa vergonya, encara no tindrem la modificació puntual del POUM on digui que es pot fer
un nou hospital.  Simplement  tenen  uns  terrenys  que encara  estan qualificats  urbanísticament  com a
edificació per a construir edificis. Jo els agrairia que fessin la seva feina, que fessin la modificació puntual
corresponent per a poder fer el nou hospital. Moltes gràcies.”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa

“Només per un aclariment, no estàvem parlant d’això, estàvem parlant de malbaratar uns recursos públics
que  vostès  demanaven,  per  tal  de  poder  actuar  a  un  lloc  on  està  a  punt  d’actuar  el  Govern  de  la
Generalitat, pel que fa a la modificació del POUM. En este cas, està pendent que des del Departament de
Salut s’acabe de concretar amb l’ajuntament, com ha de ser, la parcel·la, i si és adequada la parcel·la que
hem proposat. Per tant, no pateixi que la modificació del POUM està en tràmit per part del Departament
d’Urbanisme, i absolutament preparada per a quan pertoqui.

Queda rebutjada la moció en comptar amb... Té la paraula el senyor Albacar per cloure el debat, i tant.”

Intervenció del Sr. Albacar

“Moltes gràcies, alcaldessa. M'agrada que es compliquen els paràmetres administratius que marquen el
ple. Jo, per tornar a incidir en el mateix, no és un malbaratament de recursos públics quan el que es fa és
millorar la qualitat, millorar el servei i garantir la seguretat a un aparcament existent. Ojalá la setmana que
ve es comencés a fer este nou aparcament i aquí no s’hagués de passar més, però no serà així, perquè
encara  no  s'ha  demanat  el  permís  d'obres  per  a  fer  este  nou  aparcament.  Per  tant,  mentre  estigui
l'aparcament en funcionament, pel que s'hauria de vetllar és pel seu correcte manteniment i per garantir la
seguretat a tots els ciutadans. Moltes gràcies.”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa 

“Gràcies.  L'obra  està  adjudicada.  Ho  deixo  aquí.  L'obra  està  adjudicada  i,  per  tant,  quan  l'obra  està
adjudicada se suposa que el Govern de la Generalitat compleix amb els seus compromisos, i més si està
adjudicada. Per tant, s'està a punt de portar terme.”

Intervenció del Sr. Albacar

“Sí, centrant el projecte...”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa 

“Em pot  demanar  la  paraula,  senyor  Albacar,  i  complir  el  que per  toca?  Té  la  paraula,  no  hi  ha  cap
problema, la tindrà les vegades que vulgui, però també m'ha de permetre a mi que quan diu coses que no
són certes, li contesti. Per tant, té la paraula, suposo que per al·lusions i per tancar. Esperem.”

Intervenció del Sr. Albacar

“Em pot dir el que he dit jo que no era cert? Perquè el permís d'obra encara no s’ha donat a l'ajuntament. O
sigui, no diga mentides, perquè jo he dit una realitat absoluta. Està adjudicat el projecte, està adjudicada
l'obra, però encara no s’ha donat el permís d'obra a l'ajuntament. És així?”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa 

“Efectivament, és així, que és el que jo he dit. Vostè no ha dit res que estigués fes ni el projecte d'obra ni
que estigués adjudicada l'obra, ha dit que volia gastar uns recursos en un lloc, que natros entenem que
gastar uns recursos allí –natros i a la majoria del món, entenc jo i, de fet, queda rebutjada l'emoció per una
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àmplia majoria, excepte aquells que li seguixen el lloc a vostè– acaba sent deixar uns recursos allà que en
breu, en poques setmanes s'acabaran traient i destrossant. Per tant això, creiem que a la ciutat es pot
posar en un altre lloc, perquè no té absolutament cap sentit. Si vostès ho volen fer, bé, és el seu problema,
però  natros  no  malbaratarem  recursos  públics  en  una  cosa  que  s'ha  de  destrossar  en  les  properes
setmanes, per fer un aparcament que se situa ja en aquell mateix espai. Té la paraula el senyor Albacar.”

Intervenció del Sr. Albacar

“Moltes  gràcies,  alcaldessa.  Bé,  natros  no  entenem que malbaratar  recursos  públics  sigui  garantir  la
seguretat dels ciutadans. Moltes gràcies.”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa 

“Queda rebutjada la moció.”

*-*-*

Sotmès l’assumpte a votació ordinària, el Ple de l’Ajuntament acorda rebutjar la proposta amb nou vots a
favor, corresponents als membres de la corporació dels grups municipals de MT–MTE–ECG (5), PSC–CP (3)
i Cs (1);  i  dotze vots en contra corresponents  als membres de la corporació dels grups municipals de
JUNTS (7), ERC–TS–AM (4) i CUP–AMUNT (1).

10 -  PROPOSTA  DEL  GRUP  MUNICIPAL  CIUTADANS–PARTIDO  DE  LA  CIUDADANÍA  PER  DEMANAR  LA
IMPLANTACIÓ D’UN PLA DE XOC DE MILLORA DE LA NETEJA I PLANIFICACIÓ ESTRICTA DEL SERVEI AMB
INFORMACIÓ A LA CIUTADANIA.

Se sotmet  a debat  del  Ple la  següent  proposta  subscrita  pel  Grup Municipal  Ciutadans–Partido de la
Ciudadanía:

«ATÈS  que  L’Estatut  d’Autonomia  de  Catalunya  aprovat  l’any  2006,  en  el  seu  article  84  marca  les
competències  pròpies  dels  municipis  les  quals  han  de  ser  exercides  per  aquestes  entitats  en  plena
autonomia, subjectes al control de la constitucionalitat i legalitat. En particular en el seu apartat 2  en el
punt c explicita la ordenació i la prestació dels serveis bàsics de la comunitat.

ATÈS que l’article 25, apartat 2 subapartat j de la llei 7/1985 de 2 d’Abril, reguladora de les  Bases del
Règim local, determina que el Municipi exercirà en tot cas com a competències pròpies, en els termes de la
legislació de l’Estat  Espanyol  i  de la Comunitat  autonòmica de Catalunya,  la protecció de la salubritat
pública,

ATÈS  que la percepció de la ciutadania continua sent que l’estat de la ciutat està bruta i que realment
existeixen carències en punts singulars tant del centre de Tortosa, com dels barris de Santa Clara, Sant
Llàtzer, El Temple, Grup el Temple, Simpàtica, Sant Josep de la Muntanya, nucli antic, remolins, Ferreries i
rastre i pobles ( Bitem, Campredó i Jesus, Els Reguers i Vinallop)

ATÈS que el contracte de neteja , que va entra en vigor l’1 d’agost del 2.018 de la neteja viaria, adjudicat a
l’empres Acciona per 10 anys i valorat en 22,9 milions d’euros, que està apunt d’arribar al seu equador no
ha complert  les  seues expectatives inicials  que amb 48 operaris  (18 més que l’anterior  contracta),  8
maquines escombradores, dos màquines fregadores , un equip de neteja a aigua pressió i dos aspiradores
tenia que millorar sensiblement la neteja de la ciutat 

És per aquest motiu que el Grup Municipal de Ciutadans-Partido de la Ciudadania ( Cs) elevem al ple de
l’Ajuntament de Tortosa la següent:

PROPOSTA D’ACORD

PRIMER. Que es procedeixi a la implantació de un pla de xoc de millora de la neteja, a tot el municipi en
general.

SEGON. Que es procedeixi a la implantació d’una planificació estricta del servei de neteja i   que s’informi a
les associacions de dita planificació, per portar un control de la mateixa tant des de els tècnics municipals
com dels propis usuaris de la via pública, amb l’objectiu de la racionalització del servei i de una major
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implicació de tota la ciutadania.

TERCER. Que es realitze una campanya de sensibilització ciutadana per aconseguir una ciutat mes neta
amb la implicació de tots els agents implicats, principalment l’Ajuntament i l’empresa adjudicatària amb la
col·laboració de tota la ciutadania

QUART. Que es comuniqui el present acord, de manera telemàtica, a totes les associacions  de veïns dels
diferents barris i pobles de Tortosa.»

*-*-*

Intervenció de la Sra. Alcaldessa 

“Passem a l’última de les mocions, proposta del Grup Municipal de Ciutadans – Partido de la Ciudadanía,
per demanar la implementació d'un pla de xoc de millora de la neteja i planificació estricta del servei amb
informació a la ciutadania. Té la paraula el senyor Albacar.”

Intervenció del Sr. Albacar

“Moltes gràcies, alcaldessa. Regidors. Fem una nova moció per implantar un pla de xoc per a la millora de
la neteja i una planificació estricta del servei amb informació a la ciutadania. No em tornaré a repetir en les
competències municipals,  perquè ja sabem tothom que l'ajuntament té competència en el  tema de la
neteja, i després, que la percepció de la ciutadania continua sent que l'estat de la ciutat és que està bruta,
que realment existeixen carències en punts singulars tant del centre de Tortosa com dels barris de Santa
Clara, Sant Llàtzer, el Temple... Els podria enumerar tots. El grup del Temple, la Simpàtica, Sant Josep de la
Muntanya,  nucli  antic,  Remolins,  Ferreries,  Rastre  i  els  diferents  pobles,  Bítem,  Campredó,  Jesús,  els
Reguers i Vinallop. 

El contracte de neteja, que molt bé ja ha explicat abans el senyor de la CUP, va entrar en vigor l’1 d’agost
del 2018, de tota la neteja viària, adjudicat a l’empresa ACCIONA per deu anys, i valorat en 22,9 milions
d'euros. Està a punt d'arribar al seu equador i no compleix les seves expectatives inicials, que amb 48
operaris, 18 més que l'anterior, 8 maquines escombradores, 2 màquines fregadores, un equip de neteja
amb aigua pressió, 2 aspiradores, havia de millorar sensiblement la neteja de la ciutat. En canvi, està
percepció no ha arribat a fer-se efectiva. 

Per tot això, perquè veiem que la ciutat està bruta i que el que volem és que millore, el que demanem al ple
són les següents coses: que es procedeixi a la implantació d'un pla de xoc de millora de la neteja en tot el
municipi; que es procedisca a la implantació d'una planificació estricta del servei de neteja; que s'informe
les associacions de dita planificació, per portar un control de la mateixa, tant des dels tècnics municipals,
que entenem que s’ha de fer, encara que el resultat no es veu, com dels propis usuaris de la via pública,
amb l’objectiu de racionalitzar el servei i una major implicació de tota la ciutadania; que es realitze una
campanya de sensibilització a la ciutadania per aconseguir una ciutat més neta, amb la implicació de tots
els agents implicats, principalment l'ajuntament i l'empresa adjudicatària, i  amb col·laboració de tota la
ciutadania. 

Com a dada, també m'agradaria dir que la ciutadania està molt implicada allà, perquè si mires les dades
de tot Catalunya, dels quilos de brossa que fa per persona, resulta que Tortosa és una de les ciutats que
menys quilos  de brossa fa per  persona,  que és  1,22 quilos  per  persona i  dia.  En canvi,  hi  ha altres
municipis pròxims que són 1,99 quilos per persona i dia, o sigui que jo crec que la ciutadania ja està
conscienciada,  i  el  que  falla  de  les  tres  potes  que  havia  dit,  ajuntament,  empresa  adjudicatària  i  la
ciutadania, doncs són les altres dues potes, no? I que este acord es comunique de manera telemàtica a
totes les associacions veïns dels diferents barris i pobles de Tortosa. Moltes gràcies.” 

Intervenció de la Sra. Alcaldessa

“Senyor Arnau?”

Intervenció del Sr. Arnau

“Sí, gràcies. Bé, natros votarem en contra per l’exposat anteriorment.”

-  Pàg. 48 / 55 -           JACE / erc



Plaça Espanya, 1
43500 Tortosa

T 977 58 58 00
F 977 58 58 52

info@tortosa.cat

www.tor tosa.cat

                               

Intervenció de la Sra. Alcaldessa 

“Té la paraula el senyor Piñol.”

Intervenció del Sr. Piñol

“Senyora alcaldessa, regidors, regidores, bona tarda. Senyor Albacar, com moltes vegades s'ha posat de
manifest en este plenari, la correcta gestió dels residus urbans i la neteja són un tema fonamental en què
tots els presidents  estem d'acord.  Tots  volem una Tortosa neta,  però no podem estar  d'acord  amb la
proposta que vostè ens fa. 

Tal com vostè ens diu en la moció, el contracte de neteja va entrar en vigor l'1 d'agost del 2018, i aquest va
acompanyat d'un plec de condicions tècniques que s'han de complir. Podem estar d'acord en augmentar
els criteris de control, però també estem segurs que els tècnics municipals fan una tasca excel·lent. De ben
segur  que coneixen perfectament el  contingut  i  les  clàusules  del  contracte.  Per  tant,  no és  necessari
implantar un pla de xoc, és suficient amb fer les correccions puntuals que es detecten per tal d'optimitzar
el funcionament i el compliment de l'actual contracte. 

En referència a les campanyes de sensibilització ciutadana, el propi PEC contempla una partida de diners
destinada a la sensibilització i conscienciació de la població. Per tant, i en resum, portar a terme un nou
redactat de mesures que ja tenim establertes en l'actual contracte no és necessari, pel que el nostre vot és
en contra de la seva proposta. Gràcies.”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa 

“Gràcies. Té la paraula el senyor Faura.” 

Intervenció del Sr. Faura

“Gràcies, alcaldessa. Senyor Albacar, anem a veure, coincidim, com li he dit abans al senyor Arnau, que
Tortosa no es veu neta. Jo no vull dir que està bruta, però no es veu neta. En això coincidim, jo penso que
coincidiríem tots els que estem aquí. 

El que passa és que el nostre sentit de vot serà el mateix que el del senyor Arnau, és a dir, en estès altures,
a tres mesos, encara no arriba, que s'acaba el mandat municipal, el que vostè mos planteja és que no hi
ha temps d'implementar-ho. En tot cas, això parlem-ho a partir del juny, amb les majories que es facen, i
mirem què fem amb el contracte de la neteja. 

Però en tot cas, una referència. Mire, en relació amb el compliment del contracte, jo entenc que no es
tracta d'un pla de xoc. Com deia el company del PSC, hi ha tècnics municipals que poden certificar la
situació en què es troba l'execució del contracte, es comunica a l'empresa, procediment administratiu que
a vostè tant li agrada, es notifica a l'empresa. Si l'empresa no li posa mesures, sanció. I a més, en tot cas,
la  resolució  del  contracte  per  incompliment.  És  que és  més,  no  cal  cap pla  de xoc,  és  que tenim el
document contractual, només es tracta de complir-lo. 

Per tant, senyor Albacar, sentint-ho molt... Compartim la tesi que Tortosa no es veu neta, per tant, no li
podem votar en contra, però entenem que els elements que vostè mos planteja pels acords, en aquests
moments estan fora de lloc i, per tant, ens abstindrem. Moltes gràcies.”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa 

“Gràcies. Té la paraula el senyor Jordan.” 

Intervenció del Sr. Jordan

“Gràcies, alcaldessa. Regidors i regidores. Que Tortosa està bruta? Sí. Que es poden fer moltes coses per a
millorar-ho? Sí. Movem Tortosa hem proposat moltes coses durant aquests últims anys. Hem proposat per
exemple, més contenidors, davant del desbordament de molts dels que tenim; millorar-ne la distribució;
també  millorar  la  neteja;  hem  proposat  més  papereres,  que  també  estiguin  més  distribuïdes;  més
freqüència de recollida; hem proposat també la creació de la figura dels agents cívics; també hem donat
suport  a  tot  allò  que  fa  referència  a  l'incivisme  i,  per  tant  a  les  multes;  hem  també  demanat  més
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campanyes de sensibilització;  hem proposat  més mini  deixalleries,  o  la  creació,  més ben dit,  de  mini
deixalleries estables pels diferents barris, per augmentar el reciclatge i, per tant que contribuíssim a la
millora del medi ambient, i també que no se mos penalitze econòmicament. Però la resposta que hem
rebut per part de la senyora Roigé i del seu govern ha sigut que no a tot, «no» a totes estès propostes de
millora que ha fet Movem Tortosa durant tots estòs anys. 

I, per tant, natros, davant de la seua mesura, que el que vol és posar damunt de la taula la necessitat de
millorar la neteja de la nostra ciutat, evidentment li donarem suport. Tampoc esperem res més del govern
municipal, perquè d'autocrítica, zero, de solucions tampoc se n’aporten. Potser ara, a les portes de les
eleccions, llançaran una campanya contra l'incivisme per la neteja, com totes les coses que estan fent
últimament,  però  el  nostre  grup,  i  molts  dels  grups  que  estem aquí,  portem tot  este  mandat  dient  i
proposant millores per a la neteja. 

Per tant,  el nostre vot serà favorable, entenent que la filosofia i  el que vostè busca en està moció és
precisament  demanar  una millora  en  relació  amb un tema que preocupa a  la  immensa majoria  dels
tortosins i tortosines.”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa 

“Té la paraula el senyor Tomàs.”

Intervenció del Sr. Tomàs

“Gràcies, alcaldessa. Regidores, regidors. Els veig molt en mode eleccions a tots, i aquí hi ha uns mesos
per a gestionar moltes coses. Tortosa està bruta? Sí, home, malament. Tortosa és una ciutat agradable,
amable, a la qual hem de convidar a tota la gent que vinga, que la «disfrute»,  que en gaudisca i  que
consumisca. Per tant, això és el que hem de fer. 

I propostes? Sí, propostes, de cara a la galeria moltes coses, però «no» a tot alguns d'aquí –alguns– que no
han sortit mai de l'àrea de confort i no han tirat endavant determinades modificacions necessàries per tal
de fer coses a la ciutat. 

Afortunadament,  a  la  ciutat  es  realitzen diferents  accions associades o  semblants  al  pla de xoc,  que
principalment ens demana en matèria de neteja:  intensius amb aigua, amb maquinària especialitzada;
intensius en retirada de fulla, en diferents moments de l'any i en funció de la climatologia; retirada d’herbes
que regularment van apareixent en escocells, places o parterres, degut a la baixa utilització d'herbicides; o
l'augment  de  freqüències  de  repàs  per  retirar  restes  de  material  voluminós,  deixades  a  l'entorn  dels
contenidors, que alguns incívics de tant en tant practiquen. I també, senyor Albacar, en la mesura d’allò
possible,  podem anar  identificant  i  enxampant  els  incívics,  com deia  abans,  que fan un  mal  ús  dels
contenidors, papereres, o no recullen les deposicions dels animals de companyia. 

Amb tot, també som punyents i insistents exigint el màxim al servei de neteja viària i recollida, de l'objectiu
de tindre una ciutat neta, és objectiu i tasca de tot el departament. Amb totes aquestes accions en curs i
amb l'educador ambiental interactuant directament en centres educatius, grans productors i comerç de
proximitat, alhora que amb diferents campanyes al respecte i, com hem dit abans, properament tirarem
endavant una campanya de comunicació, en base també a tota una sèrie de dades que ja acumulem i en
disposem. 

El nostre vot, per tot això, senyor Albacar, no serà favorable, atenent que estem en el dia a dia en tot allò
que ens demana en la mateixa moció. Moltes gràcies.”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa 

“Per cloure el debat, té la paraula el senyor Albacar.”

Intervenció del Sr. Albacar
 
“Moltes gràcies, alcaldessa. Regidors. Bé, ara els explicarem la nostra manera de procedir quan fem les
mocions. El que fem és, bé, la gent del carrer mos diu coses, mos envien correus electrònics, mos truquen,
mos paren pel carrer, i el que fem és escoltar la ciutadania. Com a dada curiosa, pel tema de la fossar de la
muralla, hi han hagut tres persones que els últims quinze dies mos han vingut a dir coses del fossar de les
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muralles. Llavors, natros el que fem, una vegada escoltada la ciutadania, ho estudiem i ho analitzem. En el
cas de la fossar, vam anar allí dalt. En el cas de la brutícia no cal, perquè només cal sortir de casa per
veure-ho. Però en el cas del fossar, vam anar allí, vam mirar-ho i vam comprovar que realment hi havien
unes regaderes, uns clots per l’escorrentia de l'aigua, molt profunds. En el cas de la neteja, només cal
sortir de casa, anar als cinquanta metres, i ja veiem que hi ha carències. I la gent també mos ho manifesta
pel carrer. 

Llavors, el que fem és natros, el següent pas, intentem transmetre-ho a l'equip de govern a les diferents
comissions que hi ha. Ho transmetem a l'equip de govern, i si allí, a la comissió, ja mos diuen que no faran
res, com en el  cas del fossar  de les muralles,  que vam dir-ho i  ens van dir  que no farien res, llavors
intentem convèncer-los d'una altra manera i continuem dient-ho. I si no ens fan cas tampoc, el que fem és
portar-ho al ple per a què s'analitzi. 

Llavors, a mi, el que em torna a semblar surrealista és que voten en contra de millorar la neteja tant la CUP,
el PSC, Esquerra Republicana i Junts per Tortosa, que votin en contra de millorar la neteja de Tortosa. La
gent de Tortosa mos ho manifesta, i natros l'únic que fem és portar-ho. I ho fem ara igual que ho fèiem al
principi  de  mandat,  perquè  no  és  una  moció  que  haguéssim  fet  per  primera  vegada  i  ara,  en  clau
electoralista, sinó que l'hem fet ja tres o quatre vegades perquè la gent, reiteradament, se mos queixa
d’este aspecte. 

Per tant, lamentem molt els partits que diuen que ara estan en contra de netejar Tortosa, o que Tortosa
estigui més neta i millorant el nivell de servei dels tortosins, millorar la qualitat de vida dels tortosins, i mos
sorprèn. I una altra cosa que també mos sorprèn és que el partit que segons algú sempre diu que no,
doncs resulta que ha dit que sí avui. Ja és alguna cosa, no? No són els del «no» per sempre, algunes
vegades diuen que sí, i en el nostre cas, a les dues mocions que hem portat han dit que sí a les dues,
perquè són coses de sentit comú. I el sentit comú, potser, no sé si jo el tinc, però la gent que em troba pel
carrer sí que el té i em ve a dir-ho: «El fossar de les muralles està molt malament.» Doncs nosaltres ho
portem al ple perquè es pugui arreglar. «A Tortosa falta neteja i volem millorar la qualitat de vida dels
tortosins.» Ho portem al ple perquè es millori. 

De totes maneres, moltes gràcies als que ens han votat a favor.”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa

“Té la paraula el senyor Faura.” 

Intervenció del Sr. Faura

“Senyor Albacar, potser parlo molt de pressa i ho parlaré a poc a poc. El nostre vot és d'abstenció. No li ho
votem en contra, home. El que li diem és que un pla de xoc a dos mesos de les eleccions... Vostè potser és
perquè no les pensa guanyar, jo sí, eh? Per tant, a dos mesos de les eleccions no em sembla correcte,
perquè no tenim temps d'implementar-lo. 

O sigui, a partir del mes de juny, en parlem, però... I en tot cas, li deia, eh?: el compliment del contracte és
més senzill que un pla de xoc. Però abstenció, no en contra, home, abstenció. No em criminalitze.”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa 

“ Té la paraula el senyor Albacar.”

Intervenció del Sr. Albacar

“Perfecte, li agraeixo la seva abstenció. El que em sorprèn és que no sigui a favor. I com que ha sigut en
contra també l’altra... De totes maneres, hem de treballar tots. Jo no sé si els pròxims plens estarem o no
estarem, hem de ser humils i no sabem mai qui estarà i qui deixarà d’estar, però de totes maneres, fins a
l'últim dia natros estarem treballant. Amb el seu plantejament, hauríem deixat de treballar fa dos mesos,
perquè hi ha moltes coses que no es poden fer. Doncs natros treballarem fins a l'últim dia defensant la
millora de la qualitat de vida dels tortosins, defensant el nivell de servei que tots els tortosins mereixen, i al
final el que volem és que tots els tortosins se sentin a gust i estiguin bé dins la seva ciutat. Moltes gràcies.”
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Intervenció de la Sra. Alcaldessa 

“Gràcies. Un aclariment també. El grup aquest que diu, que diu que no a tot, diu que no a tot el que vol fer o
fa el govern. Al que diu l'oposició, diu que sí a tot, com s'ha vist avui. No pateixi, que li votaran que sí a totes
les mocions que presente. 

Queda rebutjada la moció.”

*-*-*

Sotmès l’assumpte a votació ordinària, el Ple de l’Ajuntament acorda rebutjar la proposta amb sis vots a
favor, corresponents als membres de la corporació dels grups municipals de MT–MTE–ECG (5)  i  Cs (1);
onze vots en contra corresponents als membres de la corporació dels grups municipals de  JUNTS (7),
PSC–CP (3) i CUP–AMUNT (1); i quatre abstencions corresponents als membres de la corporació del grup
municipal de ERC–TS–AM (4).

11.  -   PROPOSTA DEL GRUP MUNICIPAL ESQUERRA REPUBLICANA DE CATALUNYA–TORTOSA SÍ–ACORD
MUNICIPAL PER UNA IL·LUMINACIÓ EN CLAU FEMINISTA A TORTOSA.

Se sotmet a debat del Ple la següent  proposta subscrita pel Grup Municipal Esquerra Republicana de
Catalunya–Tortosa Sí–Acord Municipal: 

«Com cada any, el 8 de març commemorem el Dia Internacional de les Dones, una data d’homenatge als
moviments a favor dels drets de les dones i de reivindicació per continuar fent evidents les desigualtats de
gènere. Una reivindicació que hauria d’impregnar cada dia de l’any dins i fora de les administracions.

És necessari exercir la corresponsabilitat des dels ajuntaments, com a institucions més properes a la
ciutadania, amb l’impuls de canvis que facin ciutats més amables amb la ciutadania i amb la vida.

I entre aquests canvis cal treballar per una ciutat segura i lliure d’agressions sexuals a través d’una revisió
urbanística i de l’impuls de mesures a l’espai públic,  actuant-hi  a  nivell  preventiu.  I  dins  d’aquesta
prevenció cal parlar de la il·luminació urbana.

Pel que fa a aquesta il·luminació urbana, Tortosa compta amb una xarxa de punts de llum àmplia i desigual.
Es tracta d'una xarxa que pateix una greu manca d'uniformitat, així com múltiples dèficits de manteniment.
Passejant per Tortosa podem trobar molts de punts on la il·luminació que arriba a la vorera no és suficient,
per manca d’il·luminació o per mala distribució de les faroles respecte l’arbrat. Tot això sense tenir en
compte diferents llocs, com Vora Parc, en què de forma recurrent es produeixen caigudes completes de la
il·luminació del carrer.

Tenir els carrers i places foscos té greus implicacions per a la seguretat ciutadana, generant una sensació
d'inseguretat, sobretot a les dones i les xiquetes i els xiquets, que convida a abandonar els carrers poc o
gens il·luminats a partir de determinades hores. Aquest fet es veu agreujat amb la disminució de petits
comerços a la ciutat, que amb el llum dels seus aparadors complementen la il·luminació urbana.

La il·luminació d'una ciutat és una de les competències obligatòries que han d'assumir els Ajuntaments, ja
que es tracta d'un servei indispensable perquè els ciutadans puguin viure en un entorn urbà. Així està
establert a l'article 26.1 de la Llei 7/1985, de 2 d'abril, Reguladora de les bases del règim local, així com a
la normativa catalans, concretament a l'article 67.a de Decret legislatiu 2/2003, de 28 d'abril, pel qual
s'aprova el Text refós de la Llei municipal i de règim local de Catalunya. D'aquesta manera, es determina el
deure dels ajuntaments de mantenir il·luminats els seus carrers i places, com un servei fonamental amb la
mateixa prioritat que l'abastament d'aigua potable, la neteja viària, la recollida de residus o el clavegueram,
entre d'altres.

Al ple ordinari del mes d’abril del 2022 ja vam incidir en aquest aspecte de la perillositat de la manca
d’il·luminació per a les xiquetes i xiquets i les dones en el tram del camí de Tortosa a Amposta.

Per  tots  aquests  motius,  el  grup  d’ERC Tortosa  Sí  de  l’Ajuntament  de  Tortosa  proposa  l’adopció  dels
següents
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ACORDS

PRIMER.- Posar totes les eines de què disposa l’ajuntament al servei de la defensa dels drets de les dones
i lluitar activament contra qualsevol expressió de desigualtat, discriminació i violència, en col·laboració amb
les entitats de dones i feministes de Tortosa.

SEGON.- Elaborar un Pla d’il·luminació de la ciutat i els pobles de Tortosa, en què es resolguin els dèficits
existents en diferents punts del municipi.

TERCER.-  Traslladar  els  acords  a  les  entitats  de  dones  i  feministes  de  Tortosa  i  a  la  Federació
d’Associacions de Veïns de Tortosa.»

*-*-*

Aquesta proposta es va debatre al punt número 03.
Debat conjunt, votació per separat.

*-*-*

Sotmès l’assumpte a votació ordinària, el Ple de l’Ajuntament acorda aprovar la proposta amb catorze vots
a favor, que suposa la majoria absoluta del nombre legal dels membres de la corporació, corresponents als
membres de la corporació dels grups municipals de MT–MTE–ECG (5), ERC–TS–AM (4), PSC–CP (3), Cs (1)
i CUP–AMUNT (1); i  set abstencions corresponents als membres de la corporació del grup municipal de
JUNTS (7).

II. PART NO RESOLUTIVA

12 – DACIÓ DE COMPTE DELS EXTRACTES DELS ACORDS ADOPTATS PER LA JUNTA DE GOVERN LOCAL i
RESOLUCIONS DE L’ALCALDIA

a) Extractes de la Junta de Govern Local:

- 06/2023, de 23/01/2023 – ordinària.
- 07/2023, de 30/01/2023 – ordinària.
- 08/2023, de 06/02/2023 – ordinària.
- 09/2023, de 08/02/2023 – extraordinària i urgent.
- 10/2023, de 13/02/2023 – ordinària.

b) Resolucions de l’Alcaldia:

- De la 4039/2022 a la 4534/2022.

*-*-*

El consistori en queda assabentat.

13 – INFORMES DE L’ALCALDIA. 

No n’hi ha.

14 – CONTROL DELS ÒRGANS DE LA CORPORACIÓ:

a) Mocions.
b) Precs.
c) Preguntes.

1. INTERVENCIÓ DEL SR. SERGI ARNAU CASTRO

Sr. Arnau: “L'altre dia vam rebre una resposta, una petició d'informació que vam fer per escrit. La vam
entrar a principis de febrer, en relació amb la quantitat d'aigua que s'havia utilitzat per a la producció i el
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manteniment de la pista de gel, i el cost econòmic en electricitat que havia tingut, no?, i com s'havien
realitzat estòs càlculs, i si podien aportar informació. La resposta va ser que l'ajuntament té un conveni
signat amb la Federació de Comerç per 18.000 euros, i que és està entitat qui s'encarrega de l'activitat, i
que ens havíem d'adreçar a la Federació de Comerç per a obtindre està informació. 

Llavors, la pregunta que realitzem ara és: l'electricitat i l'aigua que s'utilitza per a la producció del gel i el
seu manteniment, ho paga la Federació? I la següent: no està connectat a la xarxa pública? Està seria la
primera de les preguntes. I si està electricitat i està aigua, assumix el cost l'ajuntament, perquè se'ns ha
respost el que se'ns ha respost. 

Llavors, la segona pregunta és que el dia 16 de desembre vam entrar una instància on demanàvem, per
una banda la resolució on s'aproven els requisits d'empadronament de la ciutat de Tortosa, i el reglament
de l'Oficina d'Habitatge de la ciutat. I hores d'ara, diguéssem, quasi tres mesos més tard, no se'ns ha fet
arribar està informació, i la pregunta seria per què. Gràcies.”

Sra. Alcaldessa: “Començo per aquí. No tinc constància que no s'hagi respost i, de fet, responem en els
terminis i, per tant, no entenc el què, i en tot cas ho mirem i li responem de forma immediata. 

I pel que fa a la pista de gel, vostè ens va preguntar, si tinc entès, quins eren els costos que tenia la
mateixa pista de gel, i en tot cas el que se li va dir és que existia un conveni amb la Federació de Comerç
Tortosa Més. Tot i això, pel que fa a l'enllumenat i el que fa a la part de l'aigua, és un recurs que aportem
des de l'Ajuntament de Tortosa.”

Sr. Arnau: “Més que res, la pregunta exacta era: quina quantitat d'aigua total s'ha utilitzat per a la producció
i manteniment del gel durant tot el període? Quina font d'informació utilitzen per al càlcul? Quin és el cost
econòmic en electricitat que es calcula que s'ha produït? Com es realitzen els càlculs del cost? Això es va
entrar per escrit, crec que no dona peu a confusió, i que la resposta no s'ajusta al que s'estava preguntant.
Per tant, demanaríem, si cal que ho tornarem a entrar per escrit, però està signada per vostè la resposta,
senyora alcaldessa, i demanaríem que es responga adequadament. Gràcies.” 

Sra. Alcaldessa: “Si volen algun aclariment, si de cas el que podem fer és tornar... Si no els sembla correcta
la resposta, nosaltres els hem dit és quina és l'aportació que fem a nivell d'ajuntament pel que fa a la pista
de gel, una pista de gel que ja sabem que vostès no estan d'acord amb què es porti a terme, natros sí, per
tant, farem tot el possible perquè continue sent així. I, en tot cas, si volen qualsevol aclariment, el regidor
està a la seva disposició per tal de respondre-li.”

2. INTERVENCIÓ DEL SR. JORDI JORDAN FARNÓS

Sr. Jordan: “Sí, senyora alcaldessa, dues qüestions. Són dues preguntes que es van aprovar fa temps per
estòs  malvats  grups  de  l'oposició  liderats  per  Movem  Tortosa,  i  que  li  pregunto  per  què  són  temes
d'actualitat, no per un tema electoralista. Ho dic per si també ja em fa la resposta com suposo que..., bé,
com ha fet abans el seu grup diverses vegades. 

El primer està relacionat amb el 8 de març. Fa un any es va aprovar una moció on es reclamava feminitzar
el que és el nomenclàtor de la nostra ciutat, perquè només el 7 per cent dels carrers porten nom femenins
o de dona, i l'acord el que preveia era que hi hagués algun carrer que també portés noms de dona, o algun
equipament.  A  més  a  més,  això  estava  també  aprovat  dels  anteriors  plans  d'igualtat,  si  no  recordo
malament, impulsats per la senyora Viña en el seu moment. Per tant, estem parlant, no només de la moció
de fa un any sinó de fa molts anys que s'havia de tirar endavant una acció d'aquest tipus. 

La pregunta és molt senzilla i relacionada amb el 8 de març que tenim d'aquí a dos dies: si tenen previst fer
algun canvi d'algun equipament o algun nou equipament amb algun nom de dona, o algun carrer. 

I la segona està relacionada amb les obres de l'aparcament on estaven anteriorment els antics magatzems
de Renfe, que ja tots també sabem que es van acabar enderrocant. Ara han anunciat estès obres per part
de l'ajuntament, i quan hi va haver el debat sobre este tema, fa tres anys, si no recordo malament, un dels
acords de la moció el que reclamava era que es mantinguessen les llambordes de l'antic moll, perquè la
gent mos entenga, els «adoquins», com popularment molta gent els coneix, i que també es cataloguessen
diferents elements que encara quedaven i que encara estan en peus, com la grua de ferro. 

La pregunta és si tenen previst fer-ho i, per tant, si és així, ens semblarà correcte, perquè pensem que ja
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que s'han acabat destruint els magatzems, com a mínim que està part del patrimoni es puga reutilitzar i
aprofitar.”

Sra. Alcaldessa: “Bé, pel que fa a la moció, el que els vam dir en aquell moment, no recordo exactament
quan era ni si jo era alcaldessa encara, però el que crec que se'ls va dir en aquell moment, si no, jo era
portaveu, sé que vaig intervindre, era que hi havia un llistat aprovat per part de l'ajuntament, i que per tant,
de noms... I a banda, fa un any. A part d'això, també compliríem quan hi haguessen nous carrers. No hi ha
hagut cap nou carrer.  I  pel que fa als equipaments, dir-li  que, per exemple, hem donat una la sala de
l'auditori Felip Pedrell a Marisa Valls. Per tant, sí que s'ha fet i s'ha donat nom a una dona, que en el seu
moment també va tindre, malauradament va morir molt jove, i va tindre també un paper molt important
dintre del que és l'àmbit del teatre-auditori Felip Pedrell. 

Pel que fa a les obres d'aparcament, pel que fa a les llambordes, s'intentarà mantindre una bona part
d'elles, les que estan en bon estat s'intentaran mantindre. 

I pel que fa a la part de la grua de ferro, allí no actuem, no s'arriba a aquella part del fons i, per tant, la grua
quedarà al mateix lloc on està en aquests moments i, per tant, no s'actua en aquell àmbit.”

*-*-*

I sense cap més assumpte per tractar, la senyora presidenta aixeca la sessió a les vint hores i trenta-quatre
minuts, de la qual, com a secretari, estenc aquesta acta.

El secretari accidental Vist i plau
sgJACE L’alcaldessa

sgMRP
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